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روزنامه صبح ایران
 رییس جمهوری در پایان سفرش به دو کشور مالزی و ژاپن، گفت: 
نظر ما نسبت به امنیت منطقه ثابت است معتقدیم امنیت منطقه باید 
توسط کشورهای آن تامین شود بر همین مبنا هم طرح صلح هرمز را 
ارائه کردیم.  حجت الاسلام  والمسلمین حسن روحانی عصر شنبه پس 
از بازگشت از سفر ۵ روزه به کشور مالزی و ژاپن در شرق آسیا در بدو ورود 
به تهران در فرودگاه بین المللی مهرآباد درباره دستاوردهای این سفر 
گفت: اجلاس مالزی و کوآلالامپور شیوه نوینی برای اجتماع مسلمانان، 

متفکران اسلامی و سران کشورهای اسلامی بود. این اجلاس برای

رئیس قوه قضاییه گفت: بازداشت افراد برای جمع آوری ادله ممنوع 
حکم  ضرورت  درصورت  سپس  و  جمع آوری  را  دلایل  ابتدا  است، 
ابراهیم رئیسی در گردهمایی  الله سید  آیت  دستگیری صادر کنید. 
قضات دادسرای عمومی و انقلاب تهران با تاکید بر دقت بیشتر در صدور 
حکم بازداشت افزود: به نظر می رسد قضات باید دقت بیشتری در صدور 
حکم بازداشت و حبس داشته باشند و به سهولت نباید دستور بازداشت 
داد، مگر در مواردی که قانون اعلام کرده و چاره ای وجود ندارد. وی 

تصریح کرد: تعداد زیاد پرونده در دستگاه قضا افتخار نیست بلکه باید با

روحانی در بازگشت از سفر مالزی و ژاپن؛

امنیت منطقه باید توسط کشورهای آن 
تامین شود

 رئیس قوه قضاییه:

 بازداشت افراد برای جمع آوری ادله 
ممنوع است
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عباسعلی کدخدایی :

ملاک شورای نگهبان در بررسی 
صلاحیت ها فقط قانون است 

مدیرکل سیاسی وزارت کشور تشریح کرد

سازوکار برگزاری 
راهپیمایی و تجمع قانونی

2
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مدیرکل سیاسی وزارت کشور گفت: شوراهای تامین محل هایی را برای برگزاری تجمع یا راهپیمایی تعیین می کنند البته 
الزامی نیست که راهپیمایی ها و تجمعات فقط در این محل های از پیش تعیین شده، برگزار شود.  حمید ملانوری درباره تعیین 
محل هایی برای برگزاری راهپیمایی یا تجمع های قانونی اظهار کرد: به استناد ماده 13 قانون فعالیت احزاب و گروه های سیاسی، 
احزاب و گروه های سیاسی و صنفی می توانند از کمیسیون ماده 10 احزاب تقاضای برگزرای راهپیمایی یا تجمع کنند. ماده 
11 آیین نامه اجرایی این قانون که به تصویب هیات وزیران نیز رسیده است، اعلام می دارد که نیروی انتظامی مسئول امنیت 

راهپیمایی ها یا تجمعات قانونی است. وی ادامه داد: در تبصره ماده 11 آیین نامه اجرایی آمده است که شورای تامین محل های

سخنگوی شورای نگهبان با بیان اینکه مجلس می توانست 
بگیرد،  را  مجلس  انتخابات  داوطلبان  بی رویه  نام  ثبت  جلو 
گفت: ملاک شورا در بررسی صلاحیت و برگزاری انتخابات و 
نظارت بر انتخابات قانون است و ما تلاش خواهیم کرد اجرای 
صحیح قانون را داشته باشیم تا حقی از کسی تضییع نشود.  

»عباسعلی کدخدایی« روز شنبه در نشست خبری که در محل 
شورای نگهبان برگزار شد، اظهار کرد: هیات های نظارت نتایج 
را به هیات مرکزی ارسال کردند و ما منتظر اعلام نتایج آنها 
هستیم که اگر نتایج به شورای نگهبان اعلام شد ما آن را منتشر 
خواهیم کرد. در ادامه خبرنگاری پرسید صلاحیت ۹۱ درصد از

نام های خارجی برای مغازه های قم ممنوع شد
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فاطمه راکعی: 

در وضعیت کنونی کشور، اصلاح طلبان خودزنی نکنند
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مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم از پرداخت بیش از ۸۰ میلیارد تومان از بدهی مراکز 
طرف قرارداد در یک ماه گذشته خبر داد. داود علیمحمدی در جلسه هماهنگی کمیته بیمه و 
درمان استان که با حضور نمایندگان تشکل های مختلف کارگری و بازنشستگی استان قم در 
محل سالن جلسات بیمارستان امام رضا )ع( تشکیل شد اظهار داشت: با توجه به سرانه تخت 
بستری و میانگین هزینه های درمان بیمه شدگان تحت پوشش تأمین اجتماعی در استان 
قم، نیازمند توسعه بخش بستری و افزایش امکانات و تجهیزات مدرن هستیم که امیدواریم، 
سازمان تأمین اجتماعی در این زمینه گام های مؤثری بردارد. وی با اشاره به اولویت پیگیری 
پرداخت مطالبات مراکز طرف قرارداد با تأمین اجتماعی اعم از مراکز دولتی و خصوصی، 
گفت: در یک ماه گذشته بیش از ۸۰ میلیارد تومان از مطالبات مراکز طرف قرارداد پرداخت 

شده است و امیدواریم با اقدامات و برنامه ریزی های جدید سازمان تأمین اجتماعی به زودی

طرح ساماندهی کوره های آجرپزی اطراف شهر قم که به گفته مسئولان یکی از کانون های 
در  و  مانده  زمین  بر  سال ها  می شود  محسوب  محیط زیست  آلودگی  و  گردوغبار  تولید 
دوراهی انتقال یا تغییر کاربری قرارگرفته است. شهر قم به دلیل قرار گرفتن در حاشیه 
کویر و دسترسی به معادن مرغوب خاک رس مناسب جهت ساخت آجر به عنوان یکی از 
پرمصرف ترین مصالح ساختمانی دارای کوره های آجرپزی فراوانی است. هنگامی که از جاده 
قدیم قم به سمت کاشان برویم، ستون های استوانه ای را مشاهده می کنیم که همان کوره های 
آجرپزی هستند و سالیان سال منبع درآمد بسیاری از خانوارهای قمی بود. این کوره پزخانه 
ها در سمت جنوب شرقی شهر قم و در محدوده ای هم جوار با مسجد مقدس جمکران به 
مساحت تقریبی یک هزار هکتار واقع شده است. در زمان های گذشته کاروبار این کوره ها 

سکه بود اما پس از گران شدن سوخت و عدم استقبال از آجرهای سنتی، آتش خیلی از این

مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم  خبرداد

پرداخت ۸۰ میلیارد تومان به مراکز درمانی طرف قرارداد
ساماندهی کوره های آجرپزی عزم جدی مسئولان قم را می طلبد

کوره های آجرپزی قم؛ در دوراهی انتقال یا تغییر کاربری 
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اصلاح طلبان
  نه شرط  بگذارند

 نه انتخابات را 
تحریم کنند

محمد عطریانفر:

مهدی پازوکی اقتصاددان:

مجمع تشخیص، مصلحت کدام نظام را در نظر می گیرد؟ 

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

1. شرکت گاز استان قم در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی 
ساده   موضوع فوق، باشرح کلی خرید لوله های 63 و 90 و 125 و 160 و 225 
میلیمتر پلی اتیلن که جزئیات در اسناد مناقصه توضیح داده می شود، به شماره 
2098091459000012 را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار 
نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه 
گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( 
به آدرس www.setadiran.ir و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت 
قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را 

جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
2. برنامه زمانبندی مناقصه:

2-1-تاریخ انتشار اسناد مناقصه در سامانه: مورخ ۹۸/۰۹/3۰ می باشد.
2-2-مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه  : تا ساعت 19 روزپنج شنبه 

مورخ ۱3۹۸/۱۰/۰۵
2-3-جلسه توضیح اسناد / پاسخ به سوالات: ساعت ۱۱ صبح روزچهارشنبه 

مورخ ۱3۹۸/۱۰/۱۱
2-4- مهلت عودت اسناد مناقصه : ساعت ۱۹ روزدوشنبه مورخ ۱3۹۸/۱۰/۱6

2-5-زمان گشایش پاکت های پیشنهاد قیمت: ساعت ۱۰ صبح روز سه شنبه 
مورخ ۱3۹۸/۱۰/۱7

3. شرایط متقاضیان:
3-1-توانایی انجام کار در مدت 60 روز تقویمی

3-2- دارا بودن گواهی پروانه تولید و بهره برداری
3-3- عضویت در سامانه تامین الکترونیکی وزارت نفت )EP( ودارابودن تاییدیه 

های لازم
شماره  حساب  به  )واریزی  نقد  وجه  یا  بانکی  ضمانتنامه  ارایه  3-4-توانایی 
سپرده  عنوان  به  ریال   7۰۰,۰۰۰,۰۰۰ مبلغ  به  سیبا(   2174633403005

شرکت در مناقصه همراه اسناد تحویلی
3-4-توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای تعهدات قراردادی

3-5-ارسال صورتهای مالی ثبت شده در سامانه پردیس درصورت پیشنهاد 
قیمت بالای ده برابرسقف معاملات متوسط

4. نکات قابل توجه:
4-1-ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد نخواهد 

کرد.
4-2-این پیمان پیش پرداخت ندارد.

4-3-شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار بوده و اعتراضی 
پذیرفته نخواهد شد.

شماره  با  می توانند  متقاضیان  بیشتر  اطلاعات  به  نیاز  صورت  4-4-در 
یا  و   025-36620004 قم  استان  گاز  شرکت  پیمانهای  امور  فکس 

36121303-025تماس36121373-025تماس حاصل فرمایند.
www.  :4-5- این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به آدرس

nigc-qpgc.ir  ارسال گردیده است.

فراخوان مناقصه عمومی  یک مرحله ای خرید 
انواع لوله پلی اتیلن

آگهی فراخوان مناقصه عمومی )نوبت اول(

روابط عمومی شرکت گاز استان قم
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اخبار

تلاش های نافرجام آمریکا 
برای انزوای ایران

 صرف نظر از موضوعات مذاکره و نتایج احتمالی، حجت 
الاسلام والمسلمین حسن روحانی به کوالالامپور و توکیو 

نفس این سفر در شرایط کنونی و با توجه به تحریم ها و تلاش آمریکا برای منزوی کردن ایران 
مهم است.

در مورد اینکه چه موضوعاتی در توکیو مورد بحث قرار گرفت، واقعیت این است دو مقام بعد 
از مذاکرات و به نحوی غیرمعمول مصاحبه مشترک نداشتند و مقامات دو طرف، به ویژه طرف 
ایرانی تنها به گفتن اینکه طرفین درباره »موضوعات دوجانبه، منطقه ای و بین المللی« مذاکره 
کرده اند، اکتفا کرده و هیچ اطلاع دیگری در مورد این سفر نداده است. اما شکی نیست که در 
مذاکرات سه ساعته طرفین، از جمله یک ساعت مذاکره دو نفره روحانی  و آبه، مسائلی مهم از 

جمله امکان گشایشی بین ایران و آمریکا مورد بحث قرار گرفته است.
طرف ژاپنی البته از ابراز »نگرانی شدید« شینزو آبه از کاهش تعهدات ایران ذیل برجام و 
اینکه او »توقف چنین اقداماتی« را خواستار شده است، خبر داد. به گفته او، آبه طرف ایرانی 
را در جریان اعزام یک ناوشکن و یک هواپیمای تجسسی به دریایی عمان، مستقل از اقدامات 
آمریکا، قرار داده و ادعا کرده که روحانی این اقدام را قابل درک دانسته است. به گفته یک مقام 
دیگر ژاپنی که نامش ذکر نشده، طرف ایرانی بحث خرید نفت توسط ژاپن از ایران را مطرح 

نکرده است.
بعد از شکست تلاشهای مکرون، رئیس جمهوری فرانسه، اکنون ژاپن در بهترین موقعیت 

برای فعال کردن تلاش های دیپلماتیک برای کاهش تنش بین ایران و آمریکا قرار دارد.
آبه هم روابط نزدیکی با ترامپ دارد و هم اینکه روابط ایران و ژاپن همیشه دوستانه بوده است. 
به علاوه، ژاپن بیش از 80 درصد نفت خود را از منطقه ما وارد می کند؛ بنابراین امنیت منطقه 
برایش بسیار مهم است. علاوه بر این بروز مشکلاتی در روابط ایران و فرانسه طی یکی، دو ماه 
گذشته،  آبه را در موقعیت بهتری قرار داده است. اما سوال مهم این است که آیا طی سه ماه 
گذشته، یعنی بعد از تلاش های ماکرون، و باتوجه به اتفاقاتی که طی این مدت افتاده، تغییری 

در محاسبات دو طرف ایجاد شده است یا نه.
در این فاصله اتفاقاتی در ایران و منطقه افتاده، یک تعامل موفق برای آزادی دو زندانی بین 
تهران و واشنگتن داشته ایم و کاهش تعهدات ایران ذیل برجام وارد مراحل جدی تری شده و سه 
کشور اروپایی هم در این رابطه تهدیداتی کرده اند. اگر این تحولات تغییر محاسباتی را موجب 

شده باشند، می توان به تحولی در صحنه دیپلماتیک امیدوار بود.
این سفر باید توانسته باشد چنین مقدمه ای را فراهم کند و ژاپن قطعا برداشت های خود از 
آخرین نظرات تهران را به ترامپ منتقل خواهد کرد. ژاپن قطعا مایل به انجام کاری در این رابطه 

است.
سفر شش ماه قبل آبه به تهران و استقبال توکیو از سفر روحانی به ژاپن و تدارک این سفر در 
یک بازه زمانی کمتر از دو هفته که برای سفری در این سطح بسیار غیرمعمول است، قاعدتا 
باید حاکی از علاقه بسیار بالای ژاپن به انجام کاری در جهت کاهش تنش بین ایران و آمریکا 
باشد؛ به ویژه اگر در نظر بگیریم که امری فوری و فوتی در روابط دوجانبه ایران و آمریکا وجود 
ندارد و توقف خرید نفت ایران توسط ژاپن از ماه می به این سو باعث کاهش جدی سطح روابط 
و مبادلات تجاری بین دو کشور شده و گشایشی در روابط اقتصادی موکول به گشایشی در 

قضیه تحریم ها است.
بی شک ثبات در خلیج فارس و تنگه هرمز برای ژاپن بسیار مهم است. ژاپن بیشتر از دیگر 
کشورهای صنعتی به منابع نفتی خاورمیانه وابسته است و بیش از 80 درصد از نفت خود را 
از خلیج فارس وارد می کند. تنش در منطقه خلیج فارس و احیانا ادامه اتفاقات نظامی مانند 
حملات مشکوک به نفتکش ها و حمله به تاسیسات نفتی سعودی به شدت منافع ملی ژاپن را 
تحت تاثیر قرار خواهد داد. البته میزان تاثیرگذاری ژاپن بر کشورهای منطقه در مقایسه با آمریکا 
و اروپا محدود است؛ چراکه ژاپن یک قدرت نظامی نیست و به دلایل قانون اساسی نمی تواند 
خارج از مرزهایش فعالیت نظامی داشته باشد. اما بی شک می تواند نقش موثری به عنوان 

میانجی بین قدرت های منطقه ای و فرامنطقه ای بازی کند.
هیچ نشانه ای مبنی بر اینکه حضور مستقل و محدود نظامی ژاپن )یک ناوچه و یک هواپیمای 
تجسسی( موجب خشم ایران یا کشور دیگری شده باشد، وجود ندارد و به عکس مقامات ژاپنی 

مدعی شده اند که آقای روحانی این موضوع را »قابل درک« دانسته است.
آمریکا نیز ظاهرا از عدم الحاق ژاپن به ائتلاف تحت نظرش ناخشنود نیست. شاید به این 
دلیل که فکر می کند که در نهایت ژاپن باید هماهنگ با آمریکا در منطقه عمل کند. هیچ 
نشانه ای که حکایت از امکان از سرگیری خرید نفت ایران توسط ژاپن بدون تحولی در امر 
تحریم های ثانویه آمریکا داشته باشد، وجود ندارد. پالایشگاه ها و شرکت های نفتی ژاپن منافع 
هنگفتی در آمریکا دارند و این کشور نیز روابط سیاسی و نظامی نزدیکی با آمریکا دارد و در 

تقابلاتش با کره شمالی و چین بسیار به آمریکا وابسته است. 
تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی

چسب »آوا« و برچسب ناروا
عصر پنجشنبه قصه مرگ »آوا« دختر دوساله اهوازی برای 
از  امنیت سازمان ملل روایت شد: »آوا که  اعضای شورای 
بیماری »ای بی« رنج می برد یکی از کودکان پروانه ای بود. 
بیماران »ای بی« به این نام خوانده می شوند، چون پوستشان 

نظیر پروانه ها شکننده است. برای جلوگیری از عفونت، زخم های پروانه ای باید با باندهای 
مخصوص پوشیده شود.« چنین روایتی منجر به این شد که خانم کلی کرافت سفیر آمریکا در 
سازمان ملل تسلیتی اعتراف گونه بر زبان و چهره جاری سازد. معروف است که پس از اشغال 
پاریس توسط آلمانی ها در جنگ دوم جهانی، روزی یک افسر گشتاپو به آپارتمان پیکاسو 
سر می زند. افسر از دیدن تابلوی گرانیکا و »آشفتگی« و خشمی که در آن اثر دیده می شود 
یکه می خورد و از پیکاسو می پرسد: »این کار شماست؟« پیکاسو پاسخ می دهد »نه، این کار 
شماست!« می اندیشم آشفتگی و خشم جوانانی که همین یکی دوسال اخیر شغل خود را 
از دست داده و نه چشم اندازی از سرمایه گذاری داخلی و خارجی می بینند و آنچه می بینند 
اقتصاد کوچک شده تحریم است و هیچ گشایشی را متصور نیستند، تجلی خیابانی آبان ماه 
نیز از همین روست. آنچنان که حتی منتقدین داخل امریکا اخیراً فاش کردند: سهمی از 
این پروژه که با کنش آمریکا و نیز ناامیدسازی در سطح رسانه ها به تولید انبوه رسیده ناشی از 
تحریم هاست. تابلویی از مرگ آوا کودک اهوازی در سازمان ملل ترسیم شد که نشان می دهد 
کار تحریم های آمریکایی است. با این زبان مستند و مستدل باید با افکار عمومی جهان 
گفت وگو کرد. این زبانِ بدن است. زبان بدن کودک مبتلا به بیماری پروانه ای هم هست که 
پوست او چندان حساس شده وتاول زده که جز به کمک بانداژهای ویژه نمی تواند پانسمان 
شود. حتی گزارشگر دیده بان حقوق بشر نوشت »پایبندی بیش از حد« بانک ها وشرکت های 
دارویی به تحریم های ضد ایرانی، موانع پیچیده ای در تراکنش های مالی این داروها ایجاد 
می کند. پیشتر هم بی بی سی در گزارشی به نحو مستند و بر مبنای تحقیقات و مکاتبات خود 
با تعدادی از بانک های بزرگ اروپا پرده از نوعی »ایران هراسی جدید« برداشت که می توان آن 
را »ایران هراسی مالی و بانکی« نامید. در کنار جنگ بی صدایی که آمریکا علیه جان ایرانیان 
برپا کرده و به تعبیر خود داغ کردن زمین برای ایجاد خشم و درگیری در ایران را دنبال می کنند 
در داخل هم عده ای ناخواسته به جای مشارکت در برنامه تحریم شکنی و بیرون آوردن ایران از 
اشغال تحریمی آمریکا در این جنگ بی صدا به نام مبارزه با آمریکا بر تحریم گره افزایی می کنند. 
عدم الحاق به کنوانسیون های مبارزه با پولشویی و FATF وضعیت تحریمی مذکور را تشدید 
و مضاعف خواهد کرد. یعنی اگر راهبرد تحریم شکنی را به موازات کاهش تأثیر مرگبار تحریم 
انتخاب نکنیم به سمت وضعیتی می رویم که هر ایرانی نه فقط از سوی تحریم گران بلکه از 
جانب FATF و قواعد مبارزه با پولشویی که مستظهر به پشتیبانی سازمان ملل نیز هست، 
می تواند در معرض یک برچسب ناروا قرار گیرد. نماینده ایران در سازمان ملل با به رخ کشیدن 
تابلوی آوا، به همتایان سازمان مللی خود نشان داد که زخم پروانه ای محروم از چسب، داغ یک 
برچسب ناروا را نیز بر پوست دارد: آن کودک بدان خاطر از چسب زخم ویژه محروم شده که 
تحریم گران، برچسب »پولشویی«، برچسب »تروریسم« را بر فراز تک تک شهروندان ایرانی 
به گردش درآورده اند و بانک های جهانی چنان ایران هراسی را درونی کرده اند که گویی در 
عادی ترین معامله انسانی نیز با یک »تروریست« طرف هستند. فقدان راهبرد برای تحریم 
شکنی معنایی جز بی اعتنایی به این برچسب وبی اعتنایی به رنج شهروندان ندارد. تحریم ها به 
این اعتبار یک توهین توزیع شده در سطح ریزبدن های جامعه ایرانی نیز هست و دور باد از ما 
که با این توهین علیه معیشت وکرامت وحق سلامت شهروندان ایرانی کنارآییم و راهبردی برای 
مبارزه با آن کاپیتولاسیون جهانی نداشته باشیم. وقتی اجماعی از اقتصاددانان و دیپلمات ها از 
علی طیب نیا تا کرباسیان و سیف و همتی و ظریف و زنگنه و دژپسند و... اتمام حجت می کنند 
که عدم پیوستن به FATF هم به ایران برچسب های جدیدی زده و هم زخم های جدید بر تن 
ایران ایجاد می کند، فارغ از اینکه این دولت را بخواهیم یا نخواهیم یا چه رؤیایی برای دولت 
آینده در سر می پرورانیم ، وظیفه ملی اخلاقی و انسانی ما در شرایط ایران امروز این است که 
خودمان برچسب سازی نکنیم و برچسب های ناروا را از سر ایران دور کنیم، اندیشه ای برای 

»آواها« و بهبود زخم های جوانان ناامید آبانی در سر داشته باشیم.

رییس سازمان مدیریت بحران کشور  خبرداد

موافقت رهبری با اختصاص ۴۰ هزار میلیارد 
ریال برای فاضلاب اهواز

رییس سازمان مدیریت بحران کشور با اشاره به توجه رهبر معظم انقلاب و  دولت نسبت به 
وضعیت خوزستان گفت: پیرو نامه  وزیر کشور به رهبر معظم انقلاب، ایشان با اختصاص 40 
هزار میلیارد ریال برای ساماندهی وضعیت آب و فاضلاب اهواز موافقت کردند.  اسماعیل نجار 
روز شنبه در  حاشیه بازدید از مناطق مختلف درگیر با آبگرفتگی در اهواز و کوت عبدا...)مرکز 
شهرستان کارون( در جمع خبرنگاران با تاکید بر اینکه زیرساخت فاضلاب اهواز نیازمند کاری 
اساسی است توضیح داد: برای ساماندهی سیستم فاضلاب و کانال دفع آب های سطحی 
اهواز باید مطالعه دقیقی صورت گیرد. وی افزود: مساله فاضلاب از آب های سطحی باید 
تفکیک شود چرا که شبکه فاضلاب کنونی اهواز گنجایش فاضلاب و آب های سطحی را با 

یکدیگر ندارد و با یک بارندگی موجب خروج و بیرون زدگی فاضلاب می شود.

علی  ربیعی*

مدیرکل سیاسی وزارت کشور تشریح کرد

سازوکار برگزاری راهپیمایی و تجمع قانونی
مدیرکل سیاسی وزارت کشور گفت: شوراهای تامین محل هایی را برای برگزاری تجمع 
یا راهپیمایی تعیین می کنند البته الزامی نیست که راهپیمایی ها و تجمعات فقط در این 

محل های از پیش تعیین شده، برگزار شود. 
حمید ملانوری درباره تعیین محل هایی برای برگزاری راهپیمایی یا تجمع های قانونی 
و  احزاب  و گروه های سیاسی،  احزاب  فعالیت  قانون  ماده 13  استناد  به  اظهار کرد: 
گروه های سیاسی و صنفی می توانند از کمیسیون ماده 10 احزاب تقاضای برگزرای 
راهپیمایی یا تجمع کنند. ماده 11 آیین نامه اجرایی این قانون که به تصویب هیات وزیران 
نیز رسیده است، اعلام می دارد که نیروی انتظامی مسئول امنیت راهپیمایی ها یا تجمعات 
قانونی است. وی ادامه داد: در تبصره ماده 11 آیین نامه اجرایی آمده است که شورای 
تامین محل های مناسبی انتخاب کرده و سعی شود تجمعات در این محل ها برگزار شود. 
در ادامه این تبصره آمده است که احزاب می توانند محل های دیگری را هم برای برگزاری 
راهپیمایی یا تجمع پیشنهاد دهند و پس از تایید کمیسیون ماده 10، تجمع یا راهپیمایی 
در این محل پیشنهادی احزاب برگزار شود بنابراین الزامی نیست که راهپیمایی ها و 
تجمعات فقط در محل هایی که از پیش تعیین شده است، برگزار شود. مدیرکل سیاسی 
وزارت کشور در ادامه با بیان اینکه در رای دیوان عدالت اداری برای ابطال مصوبه دولت 
اعلام شد که کمیسیون ماده 10 احزاب، مرجع صدور مجوز و تعیین مکان برای برگزاری 
راهپیمایی یا تجمع است، تصریح کرد: براساس قانون فعایلت احزاب، شورای تامین 
استان تهران و سایر شورای های تامین استانها محل هایی را برای برگزرای تجمع مشخص 
کرده اند. ملانوری هنچنین اظهار کرد:  اگر تجمع در محل مسقف مثل سالن یا مسجد 
برگزار شود، نیازی به دریافت مجوز ندارد ولی احزاب باید زمان و جزئیات برنامه خود را به 
فرمانداری محل اعلام کرده و مسئولیت برگزاری تجمع را بپذیرند. تجمع در محل باز حتما 
به مجوز کمیسیون ماده 10 نیاز دارد. وی در پاسخ به این پرسش که آیا افراد حقیقی هم 
می توانند تقاضای برگزاری راهپیمایی داشته باشند، گفت: در قانون اساسی حق برگزاری 
راهپیمایی تصریح شده است اما در قوانین عادی فقط قانون فعالیت احزاب درباره برگزاری 
راهپیمایی وجود دارد و در این قانون آمده است که فقط احزاب، گروه های سیاسی و 
صنفی که از کمیسیون ماده 10 احزاب مجوز دارند می توانند تقاضای برگزرای تجمع 
یا راهپیمایی داشته باشند. پیش از این شکرالله حسن بیگی معاون سیاسی اجتماعی 
استانداری تهران گفته بود که 9 محل برای برگزاری تجمع یا راهپیمایی در تهران در نظر 

گرفته و به تصویب هیات دولت رسیده است.

نایب رئیس کمیسیون حقوقی مجلس:

جریانات مختلف فکری شور ویژه ای در 
انتخابات ایجاد کنند 

نایب رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی گفت: حضور گسترده 
مردم در انتخابات پیش رو می تواند پاسخ مناسبی به کسانی باشد که این ملت را تحریم 

کرده و مشکلاتی را برای آنها ایجاد کردند. 
محمد کاظمی در ارزیابی از طیف های ثبت نام کرده برای انتخابات مجلس یازدهم و 
اینکه کدام یک از این طیف ها پیروز انتخابات خواهند بود؟ اظهار داشت: تمام این ها 
به عملکرد شورای نگهبان در بررسی صلاحیت ها بستگی دارد. تعداد قابل توجهی از 
نیروهای موسوم به جریان اصلاح طلب در سراسر کشور ثبت نام کردند. مصالح و منافع 
کشور ایجاب می کند که این افراد که قانون اساسی، نظام اسلامی و ولایت فقیه را قبول 
دارند، دلسوز نظام بوده و کنار سفره انقلاب هستند تایید صلاحیت شوند تا ما بتوانیم 

شاهد مجلسی متشکل از  همه سلیقه های فکری موجود در کشور باشیم.
نماینده مردم ملایر در مجلس افزود: امیدواریم که با توجه به مسائل و شرایط خاص امروز 

کشور، صلاحیت ها در حد وسیعی تایید شود تا بتوانیم شاهد انتخابات خوبی باشیم.
نایب رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس اظهار کرد: اگر انتخابات پرشور و با 
استقبال باشد، که قطعا هم این چنین خواهد بود ما مجلسی متشکل از همه سلیقه ها 
و جریانات فکری موجود در نظام جمهوری اسلامی را شاهد خواهیم بود. چرا که افکار و 

سلیقه های مختلف در پیشبرد اهداف نظام جمهوری اسلامی موثرتر خواهد بود.
این  بتوانند شور ویژه ای در  امیدواریم جریانات فکری  تاکیدکرد:   پایان  کاظمی در 
انتخابات ایجاد کنند بخصوص باید توجه کنیم ما در شرایط خاصی قرار داریم. حضور 
گسترده مردم در این انتخابات می تواند پاسخ مناسبی به کسانی باشد که این ملت را 

تحریم کرده و مشکلاتی را برای آنها ایجاد کردند.

محسن کوهکن:
 مردم از شعارها بیزارند و به برنامه رأی می دهند

یک عضو فراکسیون ولایی مجلس شورای اسلامی با ابراز امیدواری از این که »مجلس 
آینده مجلسی مقتدر با بدنه کارشناسی محکم باشد«، گفت که مردم دیگر در انتخابات به 

شعارها توجه نکرده و براساس کارنامه افراد رای می دهند. 
محسن کوهکن با تحلیلی از رقابت های انتخاباتی اظهار کرد: در انتخابات مجلس 
شورای اسلامی در سطح تهران و کلانشهرها عمدتا جناح ها و لیست ها با یکدیگر رقابت 
می کنند. رقابت افراد در شهرهای کوچک به اتکای برخی از مولفه ها است لذا پیش بینی 
می شود که در شهرستان ها از بین نمایندگان فعلی آنهایی به دور بعد راه پیدا کنند که 
در راستای مطالبات مردم آن هم عمدتا اقتصادی فعالیت کرده اند. این نماینده مجلس 
شورای اسلامی افزود: در بین کاندیداهای جدید هم کسانی که برنامه داشته و به ظرفیت 
خود متکی هستند می توانند امیدوار باشند که جزو رقبای اصلی هستند. درباره ی 
لیست ها هم جناحی که نقش بیشتری در حل مشکلات داشته شانس بیشتری داشته 
مسلما جریان اصلاحات عهده دار بخش عمده ای از عملکرد دولت است و نمی توان آن را 
منکر شود این استدلال که وزیر اصولگرا بوده و ربطی به اصلاح طلب ها ندارد قابل قبول 
نیست، چون بعضی از مدیران میانی از اصلاح طلبان  هستند و اقدامات آنها تعیین کننده 
است. کوهکن در جمع بندی اظهار کرد: با توجه به این وضعیت مردم به شعارها توجهی 
ندارند و کارنامه و برنامه افراد را مدنظر قرار می دهند آنها دیگر از شعار بیزارند. نماینده مردم 
لنجان در مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: مجلسی مقتدر و قوی با بدنه کارشناسی 

محکم و توانا می تواند دولت بی جان را در دو سال پایان کارش وادار به کار کند.

محمد رضا راه چمنی: 

مطهری یا انصاری سرلیست احتمالی 
اصلاح طلبان هستند

دبیرکل حزب وحدت و همکاری ملی گفت: »علی مطهری« یا »مجید انصاری« احتمالا 
از گزینه اصلی سرلیستی اصلاح طلبان برای انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای 

اسلامی برای حوزه انتخابیه تهران خواهند بود. 
»محمد رضا راه چمنی« اظهارداشت: تا زمانی که بررسی صلاحیت ها از سوی هیات 
نظارت بر انتخابات تهران و هیات مرکزی نظارت انتخابات مجلس اعلام نشود هیچ جریان 

سیاسی نمی تواند گزینه های نهایی خود را مشخص کند.
دبیر کل حزب وحدت و همکاری ملی اضافه کرد: پس از جلسات جبهه اصلاح طلبان، 
جمع بندی و مشخص شدن معیارهای لازم نامزدها، به نظر می رسد لیست نهایی اوایل 
بهمن ماه مشخص شود. به گفته وی هم اینک بیش از 50 نامزد اصلاح طلب در تهران 
ثبت نام کرده که پس از انجام مراحل و بررسی لازم لیست اصلاح طلبان از میان این 
نامزدهای تایید صلاحیت شده مشخص خواهند شد. این افراد به صورت گمانه زنی مطرح 

شده اند که باید پس از جلسات احزاب اصلاح طلب سرلیست نهایی مشخص شود.
راه چمنی با بیان اینکه هنوز لیست واحدی برای تهران مشخص نشده است، گفت: 
لیست نامزدهای نهایی در استان ها توسط شورای هماهنگی جبهه اصلاحات که متشکل 

از 30حزب و گروههای سیاسی مختلف است، مشخص خواهد شد.

عبدالله ناصری:

 کار از دست روحانی در رفته است 
 عبدالله ناصری اظهار کرد: تغییرات مکرر در دولت نشان می دهد کار از دست روحانی 
در رفته است و رئیس جمهوری نمی تواند در اداره کابینه و همچنین امور جاری کشور 

تصمیم هایی صحیح بگیرد.
این فعال اصلاح طلب ادامه داد: اینکه در طول 6 سال 6 وزیر استعفا می دهند و 2 
وزیر هم با رأی مجلس از کابینه خارج می شود، نشانگر این است که روحانی در شرایط 
بحرانی نمی تواند امور را به طور صحیحی مدیریت کند؛ مثلًا با توجه به وضعیتی که در 
حال حاضر در کشور حاکم است، چه لزومی دارد رئیس جمهور سفر استانی اش را لغو 
کند و برای تشییع خواهر مرحومش برود. عضو اسبق شورای عالی اصلاحات همچنین 
گفت:  استعفای آقای حجتی و قبول آن توسط روحانی در شرایطی صورت گرفت که وزیر 
کشاورزی با وجود انتخاب های بعضاً غلطی که در ساختار وزارتخانه داشت،  کارنامه ای 
قابل قبول از خود برجای گذاشته است و به همین دلیل آقای رئیس  جمهوری می توانست 
شرایط ماندن حجتی در کابینه را فراهم کند. ناصری درگفت وگو با اعتمادآنلاین با اشاره 
به طرح استیضاح وزیر کشور توسط نمایندگان مجلس توضیح داد: به نظر من جو مجلس 
به گونه ای است که آقای رحمانی فضلی همچنان به عنوان وزیر کشور به کار خود ادامه 
خواهد داد. اما مساله این است که در همان زمانی که کابینه یازدهم چیده می شد، خیلی 
از چهره های اصلاح طلب به روحانی هشدار دادند که ایشان گزینه ای مناسب برای بر 
عهده گرفتن سمت مهم وزیر کشور نیست. اما ایشان توجهی نشان ندادند و نتیجه این 

شد که وزارت کشور دولت اعتدال و تدبیر یکی از ضعیف ترین وزارتخانه ها شناخته شود.
پایان صحبت هایش گفت: کشور روزهای دشواری را پشت سر  عبدالله ناصری در 
می گذارد و آقای رئیس جمهور هنوز شرایط را درک نکرده است. معلوم است آقای روحانی 
حتی توانایی گفت وگو با رئیس مجلس را هم ندارد و این برای کسی که در مقام نفر اول 

اجرایی کشور به فعالیت می پردازد خیلی بد است.

 رییس جمهوری در پایان سفرش به دو کشور مالزی و 
ثابت است  امنیت منطقه  به  ما نسبت  نظر  ژاپن، گفت: 
معتقدیم امنیت منطقه باید توسط کشورهای آن تامین شود 

بر همین مبنا هم طرح صلح هرمز را ارائه کردیم. 
حجت الاسلام  والمسلمین حسن روحانی عصر شنبه پس 
از بازگشت از سفر 5 روزه به کشور مالزی و ژاپن در شرق آسیا 
در بدو ورود به تهران در فرودگاه بین المللی مهرآباد درباره 
دستاوردهای این سفر گفت: اجلاس مالزی و کوآلالامپور 
اسلامی  متفکران  مسلمانان،  اجتماع  برای  نوینی  شیوه 
و سران کشورهای اسلامی بود. این اجلاس برای توسعه 
توسعه  به  دستیابی  برای  اسلامی  کشورهای  همکاری  و 

مطلوبی بود.  
وی ادامه داد: متفکران اسلامی از هشتاد کشور  و دو هزار 
مهمان برای حضور در این اجلاس دعوت شده بودند. سران 
ایران، ترکیه و قطر در این اجلاس مهمان بودند که ماهاتیر 

محمد نخست وزیر مالزی نیز در آن حضور پیدا کرد.  
مالزی  اجلاس  بحث  اینکه  بیان  با  رییس جمهوری 
چگونگی دستیابی به توسعه در جهان اسلام بود، اظهار 
داشت: بعد از آن، جلسه مهمی از سران چهار کشور ایران، 
ترکیه، قطر و مالزی برگزار شد و نتایج خوبی برای همکاری 
چهار کشور به دست آمد. البته از دیگر کشورها قرار شد 
برای توسعه و همکاری به ویژه در زمینه فناوری های نو و 

همکاری های صنعتی دعوت شود.  
روحانی با بیان اینکه رابطه با مالزی برای ایران اهمیت 
دارد، تصریح کرد: خوشبختانه از ابتدای دولت یازدهم روابط 
دو کشور نسبت به قبل گرم تر و صمیمانه تر شد و بعد از روی 
کار آمدن ماهاتیر محمد، این روابط صمیمی تر شد. در این 
مدت کوتاه سه تا چهار گفت وگو و بحث داشتیم. درخصوص 
نشست  قرار  و  گرفتیم  خوبی  تصمیمات  دوجانبه  روابط 

کمیسیون مشترک دو کشور برگزار شود.  
از  زودی  به  است  مند  ماهاتیر محمد علاقه  افزود:  وی 
زمینه  در  خوبی  تصمیمات  و  باشد  داشته  بازدید  تهران 
همکاری های صنعتی اتخاذ شد تا آنها را شروع کنیم. در 

زمینه اقتصادی، مالی و بانکی بحث های خوبی شد.
رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: خوشبختانه این سفر 
انجام گرفت بنابر این امسال سه دیدار مهم با هم داشتیم. 
این دیدارها هم در رابطه با روابط دوجانبه و روابط سیاسی 
و اقتصادی که بین دو کشور وجود دارد و هم روابط فرهنگی 
از جمله،  شبی که مهمان آقای آبه بودیم که جلسه ای هم 
ایرانی ها به مناسبت شب یلدا با عده ای از ژاپنی ها داشتند و 
خود آنها هم در مراسم شام به این مراسم یلدا احترام کردند و 

میوه هایی را در سفره خودشان تزیین کرده بودند.  
وی یادآور شد: اصولًا از لحاظ فرهنگی اشتراکات خوبی 

بین دو کشور وجود دارد. در عید نوروز و روز طبیعت هم 
اشتراکاتی بین ایران و ژاپن وجود دارد. ریشه های فرهنگی 
در  است.  موجود  جهان  شرق  در  و  آسیا  در  مشترکی 
دیدارهایی که داشتیم به غیر از روابط دوجانبه، جلسه ای 
ایران  در  که  شرکت هایی  داشتیم.  ژاپنی  شرکت هایی  با 
فعالیت می کردند و هنوز هم دفترشان در تهران هست 
و فعال هستند و روابط اقتصادی را هنوز در شرایط تحریم 
حفظ کردند. این شرکت ها، شرکت های بودند که 70، 60، 
50 سال سابقه کار در ایران دارند. همه این شرکت ها تاکید 
داشتند که رابطه اقتصادی را ادامه بدهند.  برخی از موارد و 
مشکلاتی که داشتند مورد توجه و بررسی قرار گرفت و جلسه 

مفیدی بود.
پیشنهادات جدید ایران و ژاپن برای شکستن 

تحریم ها 
 رییس جمهوری اضافه کرد: ژاپنی ها در زمینه شکستن 
یک  ما  هم  و  داشتند  جدیدی  پیشنهاد  یک  هم  تحریم 
شد  بنا  و  کردیم  بحث  باهم  داشتیم  جدیدی  پیشنهاد 

رایزنی های دو کشور را در این زمینه ادامه بدهیم.
روحانی اظهارداشت: موضوع دیگری که برای ژاپنی ها 
و البته برای همه کشورهای بزرگ آسیا و اروپا اهمیت دارد، 
مسئله امنیت انرژی و امنیت کشتیرانی در منطقه است. به 
هر حال انرژی این کشورها و نیازشان وابسته به این منطقه 

و امنیت آن است و مذاکرات خوبی در این زمینه داشتیم.
رییس جمهوری اضافه کرد: ژاپن از طرح ایران یعنی طرح 
صلح هرمز و طرح HOPE حمایت می کند و آنجا هم به 
صراحت اعلام کردند که ما از این طرح حمایت می کنیم. 
دوم اینکه ژاپن اعلام کرده در برنامه ریزی که آمریکایی ها 

دو  که هر  کرد  نخواهند  دارد شرکت  منطقه  امنیت  برای 
موضوع مورد استقبال ما هست.

در  تجسسی   کشتی  یک  خواهد  می  ژاپن  گفت:  وی 
منطقه بیاورد نه در منطقه خلیح فارس و هرمز نیست در باب 
المندب و دریای عمان است  آن هم برنامه را برای ما تشریح 

کرد و توضیح داد.
روحانی با بیان اینکه ما به ژاپنی ها گفتیم که نظر ما نسبت 
به امنیت منطقه یک نظر ثابت است، تصریح کرد: معتقدیم 
امنیت منطقه باید توسط کشورهای منطقه تامین شود. بر 
همین مبنا هم طرح صلح هرمز را ارائه کردیم اما در عین 
حال خوب می دانیم که امنیت منطقه برای همه کشورها از 

جمله ژاپن اهمیت دارد.
روحانی اشاره به روابط دوستانه ایران و ژاپن که 90 سال 
با یکدیگر روابط سیاسی دارند، ابراز داشت: در زمان دولت 
مصدق که انگلیسی ها نفت ایران را تحریم کردند، اولین 
کشوری که این تحریم را شکست، ژاپن بود. بنابراین آنها 

سابقه تحریم شکنی در تاریخ ایران را هم دارند.
وی اضافه کرد: توقع این است همه کشورهای دوست ما، 
با روابط نزدیک تری که با ایران برقرار می کنند، بتوانیم هم 
امنیت منطقه  را حفظ کنیم و هم به تعبیر خودشان که برجام 
بسیار اهمیت دارد، برجام را حفظ کنیم و بتوانیم برای منافع 

ملت های منطقه تلاش کنیم. 
رییس جمهوری با تاکید بر اینکه هم سفر مالزی و هم سفر 
ژاپن دیدارهایی بودند که در این مقطع، اهمیت داشت، 
عنوان کرد: توافقات بسیار خوبی با چهار کشور در مالزی 
و در ژاپن هم با دولت ژاپن، در مجموع با پنج کشور انجام 

گرفت.

روحانی در بازگشت از سفر مالزی و ژاپن؛

امنیت منطقه باید توسط کشورهای آن تامین شود

رئیس قوه قضاییه گفت: بازداشت افراد برای جمع آوری ادله ممنوع است، ابتدا دلایل را 
جمع آوری و سپس درصورت ضرورت حکم دستگیری صادر کنید.

آیت الله سید ابراهیم رئیسی در گردهمایی قضات دادسرای عمومی و انقلاب تهران 
با تاکید بر دقت بیشتر در صدور حکم بازداشت افزود: به نظر می رسد قضات باید دقت 
بیشتری در صدور حکم بازداشت و حبس داشته باشند و به سهولت نباید دستور بازداشت 

داد، مگر در مواردی که قانون اعلام کرده و چاره ای وجود ندارد.
تعداد زیاد پرونده افتخار نیست

وی تصریح کرد: تعداد زیاد پرونده در دستگاه قضا افتخار نیست بلکه باید با کار انقلابی 
پرونده های بلاتکلیف٬ مسن و پیچیده را به سرانجام رساند.

رئیسیبا بیان اینکه ما قاضی را مهندس اجرای قانون می دانیم، افزود: یافته های شما در 
دوره دانشگاهی، حوزه علمیه و یافته های حقوقی و بحث های میان رشته ای همه در یک 

رأی نمود می یابد. این رأی نماد همه یافته ها و آموزش های قاضی است.
وی ادامه داد: اینها مقدمه قضیه برای شناخت است تا قاضی حکم، موضوع وتناسب 
بین حکم و موضوع و متهم و شخصیت او را بشناسد و ببیند متهم از کدام دسته است و 

نسبت به او باید چگونه تصمیم گرفت.
همچنین  می کنند،  صادر  قضات  که  احکامی  داشت:  اظهار  قضاییه  قوه  رئیس 
تصمیمات و آراء عادلانه قضات می تواند جامعه را از اضطراب های اجتماعی و اقتصادی 

حفظ کند.
رئیسی افزود:  احکام و آراء عادلانه قضات و دستگاه قضایی مرجع و پناهی است که 
مظلومان به آن روی می آورند و باید با مهربانی با آنها برخورد شود. همه می دانیم که کار و 

پرونده زیاد است اما گشاده رویی را نباید از دست داد.
با مراجعه کنندگان به خوبی رفتار شود

رئیس قوه قضاییه تاکید کرد: حتماً شنیده اید که بعضی از مراجعان از رفتار نامناسب 
در مراجع قضایی گله مند هستند. باید با مراجعه کنندگان به خوبی رفتار شود و حتی اگر 
کاری در حیطه وظایف آن مرجع نبود به مراجعه کننده راهکار ارائه دهند تا از او رفع ظلم 

شود.
وی افزود: اینکه یک قاضی از صبح تا ظهر کارهای روزمره انجام می دهد، بسیار خوب 
است اما یکسری کارها خاص و ویژه هستند. گاهی کسی در راهروی دادگستری است 
که شما وقتی که صبح به سر کار می روید، می بینید که وی آنجاست و هنگامی که دارید 
خارج می شوید نیز همچنان او را می بینید، اگر از وی بخواهید که مشکل خود را بیان 

کند، کاری ویژه ای انجام داده اید.
رئیسی گفت: چند روز پیش در بازدید از یکی از مجتمع ها خانمی را در راهرو دیدیم 
که گریه می کرد و وقتی علت را از وی جویا شدم، به من گفت، همسرم چهار سال است 
نگذاشته بچه ام را ببینم؛ آیا برای من و شما در دستگاه قضایی امکان دارد که اجازه ندهیم 

این ظلم صورت گیرد یا نه.
وی افزود: اگر بتوانیم، کمک کنیم تا این دل این مادر آرام گیرد، چرا نباید این کار را 

انجام دهیم.
رئیسی یادآور شد: برخی پرونده ها گاهی 100 تا 400 نفر مالباخته دارند، اینها مواردی 

است که می توان روی آن تصمیم گیری سریع تری صورت گیرد.

قضات توان خود را افزایش دهند
وی خطاب به قضات دادسرای عمومی وانقلاب تهران افزود: توان خود را مضاعف کنید. 
آن توان اداری که برای انجام کارها می گذارید قابل قبول است؛ اما می خواهم یک مایه 

مضاعف با وجود کمبودها بگذارید. این خواسته بنده به عنوان یکی از همکارتان است.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به مشکل کمبود نیروی انسانی گفت: به دنبال این هستیم 
که نیروی انسانی را در حوزه اداری و قضایی افزایش دهیم. به معاونت نیروی انسانی 
تاکید شده که در این زمینه یک اقدام جهشی انجام دهد زیرا نمی شود با شیب ملایم 

نیرو جذب کنیم.
رئیسی تصریح کرد: معاون نظارت بر دادسراهای دادستانی کل کشور گزارشی درباره 
آمار پرونده هایی که تصمیم دادسرایی دارد، ارائه دادند که این موضوع باید پیگیری شود 
تا برای آن دسته از پرونده هایی که جنبه عمومی ندارد و با رضایت شاکی خصوصی حل 
می شود، طبق قانون ساز و کاری فراهم شود تا هم بر آمار دادسرا افزوده نشود و هم مردم 

معطل نشوند.
وی با بیان اینکه اقدامات انجام شده در مسائل اخیر، حضور بازپرسان در محل و تصمیم 
گیری و اقدام ابتکاری در مواجهه با مشکلات قابل قدردانی است، گفت: قضات به موقع 
تصمیم گیری کنند و نگذارند حقی از نظام و کسی ضایع شود. اقداماتی که در رابطه با 

فساد اقتصادی در دادسرای تهران صورت گرفته، قابل تقدیر است.
روزانه وضعیت زندان ها بررسی کنید 

رئیسی با تاکید بر بازدید مستمر قضات از زندان و با اشاره به بازدید اخیر خود از زندان 
اصفهان خاطرنشان کرد: هر روز قبل از شروع کار به فهرست زندانیان نگاه کنید، وضعیت 
آنها را بررسی کنید و حتماً در مواردی که قانون اجازه می دهد، از مجازات های جایگزین 

استفاده کنید.
رئیسی درباره پیشنهاد ایجاد دفتر فنی در دادسراها و بررسی دفاتر خدمات الکترونیک 
قضایی و موضوع افزایش دادخواست ها که مورد اشاره معاون دادستان بود، گفت: ایجاد 

دفتر فنی در دادسراها، پیشنهاد قابل توجهی بود و آن را دنبال می کنیم.
رئیس قوه قضاییه گفت: قضات نباید از تهدید برخی افراد و شکایت های واهی از میدان 
به در شوند و به هیچ عنوان نباید به ملامت ملامت کنندگان توجه کرد و نباید این مسائل 

ما را از هدف ایجاد امنیت اقتصادی و اجتماعی باز دارد.
وی اضافه کرد: یقین بدانید قاضی شجاع، قانونمند و جسور که با شجاعت تصمیم 
می گیرد و تحت نفوذ صاحب نفوذ قرار نمی گیرد، حتماً مورد حمایت ماست و به آن قاضی 

افتخار می کنیم.
حرف مردم را باید شنید

رئیس قوه قضاییه با تاکید بر اینکه حرف مردم را باید شنید، گفت: به مرکز 129 قوه 
قضاییه گفته ام که مطالب را به بنده منتقل کنند و شب ها گاهی که کارم کمتر است، 

گزیده ای از تماس های تلفنی را گوش می کنم.
براساس این گزارش، در این مراسم القاصی مهر دادستان عمومی و انقلاب تهران با 
تاکید بر مبارزه با فساد بدون در نظر گرفتن هیچگونه خط قرمزی، گزارشی از اقدامات 
انجام شده در داستانی تهران پیرامون موضوعاتی همچون برخورد با دانه درشت ها، 

کاهش اطاله دادرسی، راه اندازی ملاقات های مردمی ارائه کرد.

 رئیس قوه قضاییه:
 بازداشت افراد برای جمع آوری ادله ممنوع است

مجلس  اینکه  بیان  با  نگهبان  شورای  سخنگوی 
انتخابات  داوطلبان  بی رویه  نام  ثبت  جلو  می توانست 
مجلس را بگیرد، گفت: ملاک شورا در بررسی صلاحیت 
و برگزاری انتخابات و نظارت بر انتخابات قانون است و ما 
تلاش خواهیم کرد اجرای صحیح قانون را داشته باشیم 

تا حقی از کسی تضییع نشود. 
در نشست خبری  روز شنبه  »عباسعلی کدخدایی« 
کرد:  اظهار  شد،  برگزار  نگهبان  شورای  محل  در  که 
هیات های نظارت نتایج را به هیات مرکزی ارسال کردند 
و ما منتظر اعلام نتایج آنها هستیم که اگر نتایج به شورای 

نگهبان اعلام شد ما آن را منتشر خواهیم کرد.
از  درصد   91 صلاحیت  پرسید  خبرنگاری  ادامه  در 
نامزدها در هیات های اجرایی تایید شده است و بقیه رد 
شده اند. عده ای تلاش می کنند بگویند شورای نگهبان 
بیشتر نامزدها را رد م یکند.از نظر روانی این موضع چه 
تاتثیری دارد، کدخدایی در پاسخ به این خبرنگار اظهار 
داشت: از نظر روانی کار شما رسانه هاست توضیح دهید و 
باید به شورا کمک کنید. قانون سه محور تایید، عدم تایید 
و عدم احراز صلاحیت را صراحتا بیان کرده است و هر 
نهادی که مسوول است باید دراین چهارچوب عمل کند.

 سخنگوی شورای نگهبان اضافه کرد: اگر کسی وظیفه 
اش را انجام ندهد به این معنا نیست که ما هم وظیفه خود 

را انجام ندهیم ما موظفیم قانون را به درستی اجرا کنیم.
 مجلس می توانست جلو ثبت نام بی رویه 

داوطلبان انتخابات را بگیرد
 وی با بیان اینکه مجلس با تصویب قانون می توانست 
از این گسترش ثبت نام ها جلوگیری کند، یادآورشد: در 
دور گذشته بیش ا ز12 هزار نفر ثبت نام کننده داشتیم 
که 9 هزار نفر ثبت نام اولی بودند این بار هم 11 هزار نفر 
ثبت نام اولی داریم به این معنی که 9 هزار نفر قبلی که 
ثبت نام اولی بودند در این دور ثبت نام نکردند و از صحنه 

خارج شده اند.
سخنگوی شورای نگهبان خاطرنشان کرد: قانونگذار 

می توانست طوری قانون بنویسد که جلو ثبت نام بی رویه 
را بگیرد تا هیچ هزینه ای برای هیچ نهادی نشود.

خبرنگاری از کدخدایی درباره نقش شورای نگهبان 
در بررسی صلاحیت ها از کدخدایی پرسید که وی پاسخ 
یا علیه  له  آزادی داریم هر کسی که  ما در کشور  داد: 
شورای نگهبان حرفی بزند صدایش را می شنویم. بارها 
گفته ایم ملاک شورای نگهبان در بررسی صلاحیت ها 

فقط قانون است.
یا رییس  ادامه داد: صلاحیت نمایندگان  کدخدایی 
جمهوری یا خبرگان رهبری فقط برای یک دوره تایید 
می شود در طول آن دوره ای که این افراد تایید می شوند 
دیگر شورای نگهبان اظهار نظری نمی کند. و طبیعتا 
صلاحیت آن فرد برقرار است. پس اگر نماینده ای برای 
دور بعد تایید صلاحیت نشود به این معنا نیست که در 
دوره کنونی صلاحیتش مشکل دارد  بلکه صلاحیت وی 

تایید شده است.
دهه دوم بهمن نتایج بررسی صلاحیت ها را 

اعلام می کنیم
گفت:  صلاحیت ها  تایید  بررسی  زمان  مورد  در  وی 
روند بررسی ها در جدولی که از سوی وزارت کشور آمده 
مشخص شده است. هم اکنون در مرحله رسیدگی هیات 
نظارت استانی است و تا دهه دوم دی ماه نتایج این هیات 
اعلام می شد. سپس به هیات مرکزی می رود و نهایتا دهه 

دوم بهمن ماه ما نتایج اصلی را اعلام می کنیم.
در ادامه خبرنگاری از جلسه برخی از اصلاح طلبان با 
کدخدایی برای تایید صلاحیت ها پرسید که وی پاسخ 
داد دوستان مختلفی به ما مراجعه می کنند این رویه 
انصاری، خرازی  عارف، مجید  آقایان  است.  ما  جاری 
و افرادی از حزب آنان با ما دیدار داشته اند. ما هر وقت 
درخواستی باشد ما توضیحات لازم را خواهیم داد در این 
زمینه روند سابق برقرار است و ما با همه جلسه خواهیم 

گذاشت.
کدخدایی گفت: هر یک از نامزدهای نمایندگی مجلس 

در پای صندوق رای می توانند نماینده ای داشته باشند 
و اگر تخلفی دیدند گزارش آن را برای شورای نگهبان 

ارسال کنند.
وی در پاسخ به سوالی درباره آزمون نامزدهای مجلس 
خبرگان و سوالات این آزمون گفت: سوالات این آزمون از 
کتب فقهی تهیه شده است که سوالات عمومی سوالات 

فقهی و سوالات اجتهادی در آن وجود داشت.
بررسی هر پرونده ۱۰ دقیقه وقت می برد

وی درباره خلاءهای موجود در قانون انتخابات عنوان 
برای  نفر  هزار   16 که  است  همین  ایراد  اولین  کرد: 
انتخابات مجلس ثبت نام کردند جدای از کسانی که 
باید  ما  ندارند  سابقه ای  و  نشده  تایید  آنها  صلاحیت 
صلاحیت 12 هزار نفر را بررسی کنیم از نظر زمانی هر 

پرونده 10 دقیقه وقت ما را می گیرد.
کدخدایی تصریح کرد: به غیر از این ما باید پاسخ همه 
مراجع را دریافت کنیم این ظلم به دستگاه های مختلف 
است و این ظلم است که انتظار دارند ظرف مدت کوتاهی 

شورا اعلام نظر کند.
سخنگوی شورای نگهبان در ادامه با اشاره به فعالیت 
برخی از نامزدها در توییتر و فضای مجازی اظهار داشت: 
قانون در این موارد دست ما را باز نگذاشته است و باید 

اصلاحاتی در این زمینه در قانون انجام شود. 
وی در پاسخ به این سوال که مطالبات مردم نسبت به 
وضعیت معیشتی شان چگونه باید پیگیری شود، گفت: 
معیشتی  وضعیت  به  باید  داریم  را  شما  گلایه  هم  ما 
مردم بیشتر رسیدگی شود. همه مسئولانی که در حوزه 
به  وظیفه دارند  دارند  مسئولیت  اقتصادی  و  معیشتی 

خواست مردم توجه کنند. 
کدخدایی بیان کرد:  همانطور که رهبر معظم انقلاب 
اقدامات  و  اغتشاشات  از  اعتراض ها  باید  تاکید کردند 
خرابکارانه جدا شود. امیدوارم در آینده نزدیک تدبیری 
اندیشیده شود تا به وضعیت معیشتی مردم به درستی 

رسیدگی شود.

عباسعلی کدخدایی :

ملاک شورای نگهبان در بررسی صلاحیت ها فقط قانون است 

کورش احمدی*



3یکشنبه -اول دی ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4945

شدت و طول دوره ی سرماخوردگی تان را کاهش دهید

توصیه های علمی برای رهایی از 
سرماخوردگی در 2۴ ساعت

به نظر می رسد هر کاری کنیم و هر چقدر هم که پیشگیری کنیم باز هم بالاخره حداقل 
یک بار به دام سرماخوردگی گرفتار می شویم. اما نگران نباشید، سرماخوردگی می تواند زیاد 
هم طول نکشد و در عرض یکی دو روز از آن خلاص شوید، به این شرط که نکاتی را رعایت 
کنید. در این مطلب 11 توصیه از متخصصان را برایتان آورده ایم که با رعایت آن ها شدت و 

طول دوره ی بیماری تان به اندازه ی چشمگیری کاهش می یابد. 
مایعات، مایعات، مایعات!

هیدراته نگه داشتن بدن قطعاً برای رها شدن از عوارض سرماخوردگی ضروری است زیرا 
گرفتگی را برطرف می کند و گلو را نرم و مرطوب نگه می دارد. از نوشیدنی های قندی و 
شیر صرف نظر کنید، مخصوصاً اگر ترشحات زیادی دارید چون بدتر خواهد شد. در عوض 
آب ولرم )ترجیحاً همراه با کمی عسل و آبلیموی تازه(، چای، چای میوه ای، دمنوش های 
گرم و آرامش بخش مانند مریم گلی، زنجبیل، بابونه، ریشه شیرین بیان و چای سبز بنوشید 
تا مشکلات گلو و بینی تان تسکین بیابند. چای زردچوبه ی تازه برای افرادی که دچار 

التهاب های مخاطی هستند بسیار مفید است.
مصرف ویتامین C را بیشتر کنید

این ویتامین معروف، در مبارزه با عفونت، بی نهایت مؤثر است؛ پس با مشاهده ی اولین 
علامت سرماخوردگی، با خوردن میوه ها و مرکبات تازه، پاپایا، بروکلی و فلفل دلمه، مصرف 

ویتامین C را افزایش دهید و از سیستم ایمنی تان حمایت کنید.
عصاره قلم و پای مرغ را فراموش نکنید

عصاره ی قلم گوساله و عصاره ی پای مرغ، سرشار از مواد مغذی از جمله ژلاتین و کلاژن 
و انواع و اقسام ویتامین ها و مواد معدنی است که همگی به درمان سرماخوردگی و سرپا 
نگه داشتن شما کمک می کنند. به عصاره ی قلم یا پای مرغ، سیر هم اضافه کنید که 
یک ضدویروس، ضدباکتری و ضدسرماخوردگی واقعی است. ضمناً فلفل قرمز هم یک 
ضداحتقان طبیعی است. می توانید عصاره را به تنهایی میل کنید یا اینکه با آن یک سوپ 
خوشمزه درست کنید. زردچوبه، دارچین و زنجبیل تازه را نیز به سوپ تان اضافه کنید تا 
سوخت و سازتان را بالا ببرد. استراحت به جای خود! شما به خواب هم نیاز دارید؛ خواب 
واقعی و عمیق به بدنتان کمک می کند خودش را زودتر بازیابی کند و بهتر با عفونت بجنگد. 

طی روز چند بار چُرت بزنید و شب ها هم زودتر بخوابید
بیرون بروید و آفتاب بگیرید

وقتی صحبت از درمان سرماخوردگی می شود، ویتامین D اهمیت بیشتری در کمک به 
 D سیستم ایمنی پیدا می کند. طی ماه های سرد سال خیلی از افراد دچار کمبود ویتامین
می شوند زیرا بیشتر در خانه می مانند. شما نیاز دارید هر روز از خانه بیرون بروید و دست کم 
15 دقیقه بدنتان را در معرض نور خورشید قرار دهید، حتی اگر هوا بسیار سرد است. افرادی 
که قادر به بیرون رفتن از خانه نیستند، باید از مکمل ویتامین D3 استفاده کنند. مصرف یک 
عدد قرص مکمل ویتامین D3 نه تنها سیستم ایمنی را تقویت می کند و با عفونت می جنگد 

بلکه برای رفع افسردگی و سلامت استخوان ها، مفاصل و قلب نیز مفید است.
روی بیشتری مصرف کنید

سعی کنید غذاهای سرشار از زینک )روی( را در رژیم غذایی تان جا دهید، از جمله تخم 
کدو، اسفناج، گوشت گوساله و کاکائو. زینک، از طول مدت بیماری تان کم می کند و علائم 

سرماخوردگی را تخفیف می دهد. می توانید از مکمل زینک نیز استفاده کنید.
دمنوش شمعدانی عطری بنوشید

شمعدانی عطری )Pelargonium( گیاهی بی نظیر است که می تواند به رفع عفونت های 
تنفسی، گلودرد، سرماخوردگی و علائم آنفلوانزا کمک کند. دمنوش شمعدانی را به محض 

اینکه شروع بیماری تان را احساس کردید مصرف کنید و تا بهبود علائمتان ادامه دهید.
کارهای تان را سبُک کنید

ما فکر می کنیم شکست ناپذیریم و تحت هر شرایطی به خودمان فشار می آوریم تا همه ی 
کارهایمان را انجام دهیم و از چیزی عقب نمانیم؛ اما وقتی ناخوش هستیم، بدنمان واقعاً 
به استراحت نیاز دارد. حتی بهتر است وای فای را خاموش کنید، گوشی و تبلت را کنار 
بگذارید، زیر پتویتان بخزید و بدون استرس استراحت کنید. این آرامش و استراحت نه تنها 
احساس خوبی به شما می دهد بلکه سیستم ایمنی تان را نیز تقویت می کند. حالا بهانه ی 

بسیار خوبی دارید تا کمی هم تنبلی کنید!
بخوابید

استراحت به جای خود! شما به خواب هم نیاز دارید؛ خواب واقعی و عمیق به بدنتان 
کمک می کند خودش را زودتر بازیابی کند و بهتر با عفونت بجنگد. طی روز چند بار چُرت 

بزنید و شب ها هم زودتر بخوابید.
هوای محیط را مرطوب کنید

زمستان با خود علاوه بر سردی، خشکی هم می آورد یعنی محیط خانه می تواند واقعاً 
خشک و آزاردهنده شود که سبب تحریک گلو و بینی تان خواهد شد. البته هوا سرد است و 
نمی توانید وسایل گرمایشی را که یکی از علت های خشکی هوای داخل هستند خاموش 
کنید؛ اما می توانید با یک دستگاه بخور، رطوبت مطلوبی به هوا اضافه کنید. با افزایش 

رطوبت فضای خانه، گرفتگی بینی تان خیلی بهتر خواهد شد.
فکر نکنید چون یک بار سرما خورده اید دیگر سرما نمی خورید

اگر یک بار دچار سرماخوردگی شدید و تمام شد تصور نکنید این ویروس های سمج دیگر 
به شما کاری ندارند و نمی توانند شما را مبتلا کنند. افراد بزرگسال به طور متوسط دو تا سه 
بار در سال دچار سرماخوردگی می شوند. علتش هم این است که صدها گونه رینوویروس 
)رینو به معنی بینی است و جایی است که سرماخوردگی های معمولی بیشتر و شدیدتر آن 
را مورد هدف قرار می دهند( و سایر ویروس های سرماخوردگی در محیط پراکنده اند و ابتلا 

به یکی از آن ها، شما را در برابر بقیه ویروس ها مقاوم نمی کند.
از داروهای OTC بی ملاحظه استفاده نکنید

داروهای مسکن مانند آسپرین، استامینوفن، ایبوپروفن و ناپروکسن، گلودرد و دردهای 
عمومی سرماخوردگی را تسکین می دهند و ضمناً خاصیت ضد التهابی شان می تواند 
التهاب راه های هوایی بینی را کمتر کند. بیمارانی که فشار خونشان تحت کنترل است 
می توانند در صورتی که ترشحات پشت حلق یا بینی دارند از ضد احتقان ها و شربت های 
سرفه استفاده کنند؛ اما هر چند این داروها می توانند مفید باشند، اول باید ترکیبات آن را 

چک کنید تا مطمئن شوید هیچ کدام شان با دارویی دیگر تداخل ایجاد نکنند.

آیا »اشعه« در درمان سرطان مؤثر است؟ 
عضو انجمن فیزیک پزشکی ایران با بیان اینکه تقریباً در 50 درصد سرطان ها از اشعه 
برای درمان استفاده می شود، گفت:کار اشعه از بین بردن تومورهای سرطانی است و اگر به 

درستی استفاده نشود، می تواند سلول های سالم را تخریب کند. 
سید ربیع مهدوی، عضو انجمن فیزیک پزشکی ایران در حاشیه برگزاری کنگره سالیانه 
انجمن رادیوتراپی انکولوژی ایران، اظهار داشت: درمان سرطان نیازمند نظام های مختلف 
علمی است؛ از کلینیک گرفته تا رادیولوژی و فیزیک رادیوتراپی که باعث می شود بتوان 
یک درمان کامل را انجام داد. وی با اشاره به اهمیت فیزیک رادیوتراپی در حوزه درمان 
سرطان ها، افزود: چگونگی استفاده از اشعه در زمینه درمان سرطان، یکی از نکات قابل 
توجه است که باید به آن دقت شود. این متخصص فیزیک رادیوتراپی با بیان اینکه تقریباً 
در درمان 50 درصد سرطان ها در قسمتی یا به طور کامل از اشعه برای درمان استفاده 
می شود، گفت: اشعه، یکی از پر کاربردترین شیوه های درمانی برای از بین بردن تومورهای 
سرطانی است. عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران ادامه داد: اساساً هدف ما این 
است که به دنبال کاهش عوارض استفاده از اشعه باشیم؛ زیرا، اشعه یک تیغ دو دم است که 
اگر درست استفاده نشود، می تواند عوارض و صدمه به بیمار وارد کند و اگر درست استفاده 
شود، باعث خواهد شد علاوه بر روند درمان مطلوب بیماران مبتلا به سرطان، هزینه های 
نظام سلامت را کاهش  دهد. وی افزود: کار اشعه از بین بردن تومورهای سرطانی است 
و اگر به درستی استفاده نشود، می تواند سلول های سالم را تخریب کند و در نتیجه بیمار 
دچار عوارض گوناگونی می شود. عضو انجمن فیزیک پزشکی ایران اظهار داشت: در ایران 
هم مثل سایر کشورهای دنیا، کاربرد اشعه برای درمان سرطان ها زیاد است، اما با توجه به 
ترافیک بالای بیماران و کمبودهای تجهیزاتی و نیروی انسانی با مشکلاتی مواجه هستیم.  
 مهدوی با اشاره به اهمیت رادیوتراپی در حوزه درمان سرطان ها، گفت: تعداد دستگاه های 
رادیوتراپی در کشور بسیار اندک و انگشت شمار است؛ در حالی که حداقل بیش از 300 
دستگاه رادیوتراپی نیاز داریم. وی افزود: برای ارائه یک درمان استاندارد نیاز است که به ازای 

هر یک میلیون جمعیت، حدود سه تا چهار دستگاه رادیوتراپی داشته باشیم.

سلامت 

بیشتر موارد خونریزی چشم بی ضرر هستند و به واسطه یک 
رگ خونی شکسته در قسمت بیرونی چشم رخ می دهند.

خونریزی چشم معمولا به معنای خونریزی یا یک رگ خونی 
شکسته زیر سطح بیرونی چشم است. به واسطه خونریزی، کل 
بخش سفید چشم شما ممکن است قرمز یا خون آلود به نظر 

رسیده، یا ممکن است بخش هایی از چشم قرمز دیده شوند.
نوعی کمتر شایع از خونریزی یا هموراژ چشم می تواند در 
بخش مرکزی و رنگی چشم رخ دهد. خونریزی در اعماق یا 
پشت چشم نیز گاهی اوقات ممکن است موجب قرمزی چشم 
شود. خونریزی چشم می تواند به دلایل مختلفی رخ دهد. 

بیشتر اوقات، فرد نشت خون از چشم را تجربه نخواهد کرد.
با توجه به محل قرارگیری در چشم، خونریزی می تواند بی 
ضرر بوده یا در صورت عدم درمان ممکن است منجر به عوارضی 
شود. اگر نسبت به خونریزی چشم مشکوک هستید باید برای 

بررسی دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید.
حقایقی درباره خونریزی چشم 

- بیشتر موارد خونریزی چشم بی ضرر هستند و به واسطه یک 
رگ خونی شکسته در قسمت بیرونی چشم رخ می دهند.

- دلیل خونریزی چشم همواره مشخص نیست.
هایفما  نام  به  که  عنبیه،  و  مردمک  در  چشم  خونریزی   -
است  ممکن  اما  است  نادر  می شود،  )Hyphema( شناخته 
شرایطی جدی تر را موجب شود. - خونریزی در اعماق چشم 
به طور معمول قابل دیدن نیست و ممکن است به واسطه یک 

بیماری زمینه ای، مانند دیابت رخ دهد.
انواع خونریزی چشم 

سه نوع اصلی خونریزی چشم وجود دارند:  
خونریزی زیر ملتحمه

سطح بیرونی شفاف چشم انسان به نام ملتحمه شناخته می 
شود. ملتحمه بخش سفید چشم را پوشش می دهد. ملتحمه 
دارای رگ های خونی ریز و ظریفی است که به طور معمول قابل 
مشاهده نیستند. خونریزی زیر ملتحمه زمانی رخ می دهد که 
یک رگ خونی زیر این بخش دچار نشت یا شکستگی شود. 
در این شرایط، خون در رگ های خونی یا بین ملتحمه و بخش 
سفید چشم گرفتار می شود. خونریزی چشم می تواند موجب 
مشهودتر شدن رگ های خونی یا ایجاد لکه ای قرمز روی چشم 
شود. این نوع خونریزی شایع است و به طور معمول موجب درد 

یا تحت تاثیر قرار گرفتن دید فرد نمی شود.
برای یک خونریزی زیر ملتحمه احتمالا به درمان خاصی نیاز 
نخواهید داشت. این شرایط به طور معمول بی ضرر بوده و طی 

حدود یک هفته بهبود می یابد.
علائم خونریزی زیر ملتحمه 

- قرمزی روی بخش سفید چشم
- چشم تحریک شده یا احساس خراشیدگی در چشم

- احساس پُری در چشم
هایفما 

هایفما به یک خونریزی در عنبیه یا مردمک چشم گفته می 
شود که بخش های گرد رنگی و سیاه رنگ چشم هستند.

هایفما زمانی رخ می دهد که خون بین عنبیه و مردمک و قرنیه 
جمع می شود. قرنیه گنبد شفافی است که چشم را پوشش می 
دهد و شبیه یک لنز تماسی داخلی به نظر می رسد. یک هایفما 
به طور معمول زمانی رخ می دهد که عنبیه یا مردمک دچار 

آسیب دیدگی یا پارگی شده است.
این نوع خونریزی چشم کمتر شایع است و می تواند بر دید فرد 
تاثیرگذار باشد. هایفما می تواند دید را به صورت جزئی یا به طور 
کامل مسدود کند. در صورت عدم درمان، این آسیب دیدگی 

چشم می تواند موجب از بین رفتن دائمی بینایی شود.
تفاوت اصلی بین یک هایفما و خونریزی زیر ملتحمه این است 

که هایفما به طور معمول دردناک است.
علائم هایفما 

- چشم درد
- خون قابل مشاهده در جلوی عنبیه، مردمک یا هر دو

- اگر هایفما بسیار کوچک باشد خون ممکن است چندان 
مشهود نباشد

- تاری دید یا مسدود شدن دید
- کدری در چشم

- حساسیت به نور
انواع عمیق تر خونریزی 

خونریزی در بخش های عمیق تر یا پشت چشم به طور معمول 
قابل مشاهده روی سطح آن نیست. این شرایط گاهی اوقات 
می تواند موجب قرمزی چشم شود. رگ های خونی آسیب 
دیده یا شکسته و عوارض دیگر می توانند موجب خونریزی در 

قسمت های داخلی چشم شوند. انواع عمیق تر خونریزی چشم 
شامل موارد زیر می شوند:

- خونریزی زجاجیه
- خونریزی زیر شبکیه 

- خونریزی زیر ماکولا یا لکه زرد، که بخشی از شبکیه است
علائم خونریزی در اعماق چشم 

- تاری دید
- مشاهده اجسام و لکه های شناور

- مشاهده فلش های نور معروف به فتوپسی
- دید با رنگ مایل به قرمز

- احساس فشار یا پُری در چشم
- تورم چشم

دلایل خونریزی چشم 
شما ممکن است یک خونریزی زیر ملتحمه را بدون این که از 
دلیل آن آگاه باشید، تجربه کنید. دلیل همواره مشخص نیست.

آسیب دیدگی یا فشار 
گاهی اوقات ممکن است به دلایل زیر پارگی یک رگ خونی 

شکننده در چشم را تجربه کنید:
- سرفه

- عطسه
- استفراغ

- فشار
- بلند کردن جسمی سنگین

- حرکت های ناگهانی سر
- فشار خون بالا

- استفاده از لنزهای تماسی
- تجربه یک واکنش آلرژیک

مشخص شده است که کودکان مبتلا به آسم و سیاه سرفه در 
معرض خطر بیشتری برای خونریزی زیر ملتحمه قرار دارند.

دلایل دیگر شامل آسیب دیدگی های چشم، صورت یا سر می 
شوند که از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- مالیدن سخت و شدید چشم
- خراشیدن چشم

- تروما، آسیب دیدگی یا ضربه خوردن چشم یا بخش های 
نزدیک به چشم

دلایل هایفما 
موارد هایفما نسبت به خونریزی زیر ملتحمه شیوع کمتری 
دارند. آنها به طور معمول در نتیجه یک ضربه یا آسیب دیدگی 
چشم که از تصادف، زمین خوردن، خراشیدگی، یا تماس با یک 

جسم سخت یا توپ ناشی می شود، رخ می دهند.
از دیگر دلایل هایفما می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- عفونت های چشم، به ویژه موارد ناشی از ویروس هرپس
- رگ های خونی غیر طبیعی روی عنبیه

- مشکلات لخته شدن خون
- عوارض پس از عمل جراحی چشم

- سرطان های چشم
داروها

نتایج یک مطالعه نشان داد که برخی داروهای تجویزی رقیق 
انواع خونریزی چشم را  کننده خون می توانند خطر برخی 
افزایش دهند. این داروها برای درمان درمان و پیشگیری از 
تشکیل لخته های خون استفاده می شوند و شامل موارد زیر 

هستند:
- وارفارین )کومادین، جانتوون(

- دابیگاتران )پراداکسا(
- ریواروکسابان )زارلتو(

- هپارین
غیر  التهاب  ضد  داروهای  مانند  نسخه  بدون  داروهای 
استروئیدی )NSAIDs( و مکمل های طبیعی نیز می توانند 
موجب رقیق شدن خون شود. اگر هر یک از موارد زیر را مصرف 

می کنید، پزشک خود را از آن آگاه کنید:
- آسپرین

- ایبوپروفن )ادویل(
- ناپروکسن
E ویتامین -

- سیر
- پامچال شب
- جینکو بیلوبا
- نخل اره ای

داروهای اینترفرون درمانی که برای درمان برخی عفونت های 
ویروسی استفاده می شوند نیز با خونریزی چشم پیوند خورده 

اند.
شرایط سلامت 

یا  توانند خطر خونریزی چشم  برخی شرایط سلامت می 
تضعیف یا آسیب دیدگی رگ های خونی در چشم را افزایش 

دهند که از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- رتینوپاتی دیابتی

- پارگی یا جداشدگی شبکیه
تنگی  و  که موجب سفتی  )تصلب شرایین(  آترواسکلروز   -

سرخرگ ها می شود
- آنوریسم

- آمیلوئیدوز ملتحمه
- شلی ملتحمه

- انحطاط ماکولای مرتبط با افزایش سن
- جداشدگی زجاجیه خلفی  

- رتینوپاتی سلول داسی شکل
- انسداد سیاهرگ مرکزی شبکیه

- مولتیپل میلوما
- سندرم ترسون

عفونت 
برخی عفونت ها ممکن است شرایطی شبیه به خونریزی 
چشم ایجاد کنند. چشم صورتی یا ورم ملتحمه شرایطی بسیار 
شایع و یک بیماری بسیار مسری در کودکان و بزرگسالان است.

ورم ملتحمه می تواند به دلیل یک عفونت ویروسی یا باکتریایی 
شکل بگیرد. نوزادان می توانند در صورت مسدود شدن مجرای 
اشک به ورم ملتحمه مبتلا شوند. تحریک چشم ناشی از آلرژی 

ها و مواد شیمیایی نیز می تواند به این شرایط منجر شود.
چشم صورتی موجب تورم و حساس شدن ملتحمه می شود. 
در این شرایط بخش سفید چشم صورتی رنگ به نظر می رسد 
زیرا برای مبارزه با عفونت خون بیشتری به سمت چشم جاری 
می شود. چشم صورتی موجب خونریزی چشم نمی شود اما 
در برخی موارد ممکن است موجب شکستن رگ های خونی 

آسیب پذیر شده و به یک خونریزی زیر ملتحمه منجر شود.
خونریزی چشم چگونه تشخیص داده می شود؟ 

یک اپتومتریست یا چشم پزشک می تواند با نگاه کردن به 
چشم نوع خونریزی آن را تشخیص دهد.

برای تشخیص دقیق ممکن است به انجام آزمایش های دیگر 
مانند موارد زیر نیز نیاز باشد:

- گشاد کردن مردمک با استفاده از قطره های چشم
- سونوگرافی برای مشاهده داخل و پشت چشم

- سی تی اسکن برای بررسی هر بیماری زمینه ای که ممکن 

است موجب عوارض چشم شود
- آزمایش فشار خون

چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم؟ 
در صورت مواجهه با هر نوع خونریزی چشم یا علائم دیگر 
مرتبط با چشم به پزشک مراجعه کنید. هیچگاه تغییرات در 
شرایط چشم یا دید خود را نادیده نگیرید. حتی عفونت های 
خفیف چشم در صورت عدم درمان می توانند تشدید شده یا 
موجب عوراض شوند. در صورت مواجهه با علائم زیر در چشم 

خود بلافاصله به پزشک مراجعه کنید:
- درد

- حساسیت به لمس
- تورم

- فشار یا پری
- آبریزش یا ترشح

- قرمزی
- تاری دید یا دوبینی

- تغییرات در دید
- مشاهده اجسام و لکه های شناور یا فلش های نور

- کبودی یا تورم اطراف چشم
درمان خونریزی چشم چیست؟ 

درمان خونریزی چشم به دلیل آن بستگی دارد. خونریزی زیر 
ملتحمه به طور معمول جدی نیست و بدون درمان بهبود می 

یابد.
درمان دارویی 

اگر به یک بیماری زمینه ای، مانند فشار خون بالا، مبتلا 
هستید، پزشک برای مدیریت این شرایط دارو تجویز خواهد 
کرد. هایفماها و موارد جدی تر خونریزی چشم ممکن است به 
درمان مستقیم نیاز داشته باشند. پزشک ممکن است موارد زیر 

را برای بهبود خونریزی تجویز کند:
- قطره های اشک مصنوعی برای خشکی چشم

- قطره های استروئیدی برای تورم
- قطره های بی حس کننده برای درد

- قطره های آنتی بیوتیک برای عفونت باکتریایی
- جراحی با لیزر برای ترمیم رگ های خونی

- جراحی چشم برای تخلیه خون اضافه
- جراحی مجرای اشک

شما ممکن است برای محافظت از چشم طی روند درمان به 
پوشیدن یک محافظ مخصوص چشم نیاز داشته باشید.

برای بررسی شرایط خونریزی چشم و سلامت آن به پزشک 
اندازه  نیز  را  احتمالا فشار چشم شما  مراجعه کنید. پزشک 
خواهد گرفت. فشار بالای چشم می تواند به بیماری های چشم 

دیگر مانند آب سیاه منجر شود.
چه کاری می توانید در خانه انجام دهید 

اگر از لنزهای تماسی استفاده می کنید، آنها را خارج کنید. تا 
زمانی که چشم پزشک به شما نگفته است که استفاده از لنزهای 
تماسی بی خطر است، از آنها استفاده نکنید. برای کمک به 
بهبود خونریزی چشم در خانه اقدام های مختلفی را می توانید 

انجام دهید که از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- قطره های چشم یا داروهای دیگر را بر اساس تجویز پزشک 

استفاده کنید.
- فشار خون خود را به طور منظم با یک دستگاه فشار خون 

اندازه گیری کنید.
- سر خود را با کمک یک بالش بالاتر قرار دهید تا به تخلیه 

چشم کمک شود.
- از فعالیت بدنی بیش از حد پرهیز کنید.  

- به طور منظم معاینات چشم و دید را انجام دهید.  
- لنزهای تماسی را تمیز نگه داشته و پس از مدتی جایگزین 

کنید.  
- از خوابیدن با لنزهای تماسی پرهیز کنید.

چشم انداز خونریزی چشم 
خونریزی زیر ملتحمه به طور معمول طی دو تا سه هفته بهبود 
می یابد. در این مدت خونریزی از قرمز به قهوه ای و در نهایت 
زرد تغییر رنگ می دهد. خونریزی زیر ملتحمه شرایطی شایع 

است و می تواند بیش از یک بار اتفاق بیفتد.
به  انواع عمیق تر خونریزی چشم ممکن است  و  هایفماها 
درمان پزشکی نیاز داشته باشند و زمان بیشتری برای بهبودی 
کامل نیاز داشته باشند. هایفما شرایطی با شیوع کمتر است. 
در صورت مشاهده هر گونه علائم خونریزی چشم به پزشک 
مراجعه کنید. بیماری های زمینه ای، مانند فشار خون بالا و 
دیابت، را به دقت زیر نظر داشته و درمان کنید زیرا می تواند به 

پیشگیری از خونریزی چشم کمک کند.

انار دارای خاصیت آنتی اکسیدانی، ضدویروسی و ضدتوموری است و گفته می شود 
که منبع خوبی از ویتامین ها به ویژه ویتامین A، ویتامین C، ویتامین E و همچنین 

اسیدفولیک است.
انار یکی از سالم ترین میوه های روی زمین است. این میوه ی بهشتی فواید بسیار 
زیرا هم در کتاب  میوه ای مقدس محسوب می شود؛  و  دارد  برای سلامتی  زیادی 
آسمانی ما مسلمانان و هم در دین یهود و مسیحیت از آن نام برده شده است. انار دارای 
خاصیت آنتی اکسیدانی، ضدویروسی و ضدتوموری است و گفته می شود که منبع 
خوبی از ویتامین ها به ویژه ویتامین A، ویتامین C، ویتامین E و همچنین اسیدفولیک 
انار  آنتی اکسیدان دارد. مصرف  برابر چای سبز  این میوه شگفت انگیز سه  است. 
همچنین خطر ابتلا به انواع بیماری ها را کاهش می دهد. در ادامه به برخی از خواص 

آن اشاره می کنیم با ما همراه باشید.
۱- از شما در برابر رادیکال های آزاد محافظت می کند

انار سرشار از آنتی اکسیدان است، بنابراین بدن ما را از رادیکال های آزاد که مسئول 
پیری زودرس هستند، محافظت می کند. رادیکال های آزاد در اثر قرار گرفتن در معرض 

آفتاب و به دلیل سموم مضر در محیط به وجود می آیند.
2- خونتان را رقیق می کند

آنتی اکسیدان های موجود در انار به عنوان "رقیق کننده خون شما" عمل می کنند. 
دانه های انار مانع ایجاد لخته و انعقاد پلاکت های خون شما می شوند.

دو نوع لخته خون وجود دارد: اولی که نوع خوب آن است باعث افزایش سرعت 
بهبودی زخم یا جراحت می شود و دومی زمانی است که لخته در داخل قلب، شریان ها 
یا هر جای دیگر بدن وجود دارد. این نوع لخته ها خوب نیستند و می توانند کشنده 

باشند.
جدا از کاهش استرس اکسیداتیو درونی بدن، انار به کاهش استرس روانی که در 

زندگی شخصی و حرفه ای خود با آن روبرو می شوید نیز کمک می کند

3- از تصلب شرایین پیشگیری می کند
وجود  دلیل  به  شریان هایمان  دیواره  ما،  زندگی  سبک  نوع  و  سن  افزایش  با 
کلسترول سخت تر می شود و در نتیجه گاهی اوقات انسداد ایجاد می شود. خاصیت 
آنتی اکسیدانی انار از اکسیداسیون کلسترول بد جلوگیری می کند. بنابراین، خوردن 

انار چربی اضافی را از بین می برد و از سخت شدن دیواره ی رگ ها جلوگیری می کند.
4- مانند یک ماسک اکسیژن عمل می کند

که  چرا  می کند.  کمک  ما  خون  در  موجود  اکسیژن  سطح  بهبود  به  انار 
را  آزاد مبارزه می کند، کلسترول  با رادیکال های  آنتی اکسیدان های موجود در آن، 
کاهش می دهد و از لخته شدن خون جلوگیری می کند. همه این ها درنهایت به جریان 
خونی آزاد کمک می کند و بنابراین سطح اکسیژن بدن شما را بهبود می بخشد. پس 
این روزها که آلودگی هوا بیداد می کند، برای این میوه ی فوق العاده جای خاصی را در 

سبد غذایی تان در نظر بگیرید.
۵- از آرتریت جلوگیری می کند

انار می تواند آسیب غضروفی را، با مبارزه با آنزیمی که مسبب آن است، کاهش دهد. 
انار همچنین توانایی این را دارد که التهاب را کاهش دهد.

6- با اختلال نعوظ مبارزه می کند
با این که آب انار یک داروی شگفت آور نیست اما می تواند کمی عملکرد نعوظ را بهبود 

ببخشد؛ بسیاری از تئوری ها این امر را اثبات کرده است.
7- با بیماری های قلبی و سرطان پروستات مبارزه می کند

دو مطالعه ادعا می کنند که آب انار توانایی مقابله با سرطان پروستات را دارد. یک 
آزمایش نشان داد که آب انار باعث کند شدن رشد و حتی مرگ سلول های سرطانی 
کشت شده، شد. و همان طور که در مورد شماره ی دو ذکر کردیم، آب انار خون را رقیق 
می کند و به این ترتیب وضعیت آن را بهبود می بخشد که به نوبه خود از بیماری های 

قلبی عروقی جلوگیری می کند.

- انار سرشار از مواد مغذی مفید است
یک فنجان دانه انار حاوی 24 گرم قند و 144 کالری است. یک فنجان دانه انار حاوی 

مواد مغذی زیر است:
- فیبر: 7 گرم

- پروتئین: 3 گرم
RDA فولات: 16 درصد -

RDA پتاسیم: 12 درصد از -
RDA ویتامین ث: 30 درصد از -
RDA ویتامین کا: 36 درصد از -
۹- حافظه را بهبود می بخشد

در یک مطالعه ی تحقیقاتی به افرادی که در حافظه خود مشکل داشتند، روزانه 
237 میلی لیتر آب انار داده شد. پس از گذشت مدت زمان معینی، پیشرفت زیادی در 

حافظه کلامی و بصری آن ها مشاهده شد.
آزمایش دیگری که روی موش ها انجام شد، نشان داد که مصرف انار همچنین 
می تواند از ابتلا به آلزایمر جلوگیری کند. اما این آزمایش هنوز بر روی انسان انجام 

نشده است.
۱۰- فشار خون را پایین می آورد

تری  به کاهش کلسترول،  که  انار است  اصلی  ترکیبات  از  یکی  پونیکیک  اسید 
گلیسیرید و فشار خون کمک می کند.

۱۱- به هضم غذا کمک می کند
همه ی ما می دانیم که فیبر برای هضم غذا مفید است؛ اما به دلیل شیوه زندگی مان 
که در آن به خوردن فست فودها و غذاهای آماده و هله هوله ها گرایش بیشتری پیدا 
کرده ایم، از فواید سلامتی فیبر موجود در سبزیجات و میوه ها بهره ی کمتری می بریم. 
اضافه کردن انار به رژیم غذایی روزانه تان می تواند یکی از بهترین راه ها برای قرار دادن 
فیبر در برنامه روزمره تان باشد. یک انار حاوی 45 درصد از توصیه های روزانه برای 

دریافت فیبر در شماست. 
۱2- ایمنی بدن را تقویت می کند

انار به دلیل این که سرشار از ترکیبات ضدالتهابی است برای کسانی که از اختلالات 
مرتبط با سیستم ایمنی مانند آرتریت روماتوئید و اوستئوآرتریت رنج می برند بسیار مفید 
است. انار همچنین سرشار از ویتامین C است که باعث تقویت تولید آنتی بادی می شود 
و بدین ترتیب به تقویت ایمنی بدن کمک می کند. از این رو انار می تواند به شما در 
حفظ سلامت سیستم ایمنی کمک کند و از بدن در برابر بیماری ها و عفونت های شایع 
دفاع کند. انار می تواند آسیب غضروفی را، با مبارزه با آنزیمی که مسبب آن است، 

کاهش دهد. انار همچنین توانایی این را دارد که التهاب را کاهش دهد
۱3- سطح استرس را کاهش می دهد

جدا از کاهش استرس اکسیداتیو درونی بدن، انار به کاهش استرس روانی که در 
زندگی شخصی و حرفه ای خود با آن روبرو می شوید نیز کمک می کند. طبق مطالعه ای 
که توسط دانشگاه کوئین مارگارت انجام شده است، افرادی که آب انار می نوشند، 
شرایط  در  که  استرس  هورمون  همان  کورتیزول  دارند.  کمتری  کورتیزول  سطح 

استرس زا افزایش می یابد.
۱4. از تشکیل پلاک های دندانی جلوگیری می کند

برای بهبود سلامت دهان و دندانتان از دهان شویه استفاده می کنید، غافل از این 
که آب انار می تواند گزینه بهتری نسبت به دهان شویه های حاوی الکل باشد. برخی 
ترکیبات موجود در انار اثرات ضد قارچ خوبی دارند. یک مطالعه نشان داد که عصاره 
هیدروالکلی انار به طور مؤثری باعث کاهش 84 درصدی تشکیل پلاک های دندانی 
ناشی از وجود میکروارگانیسم ها می شود. توجه: آب انار برای سلامتی قلب و عروق 
مفید است اما در موارد نادر ممکن است با داروی بیمار تداخل داشته باشد. در این مورد 

بهتر است با پزشک معالجتان صحبت کنید.

خونریزی چشم و نکاتی مهم درباره آن

چرم پوشِ خوش رنگِ پرخاصیت!

14 فایده ی انار برای سلامتی

مفقودی
برگه سبز و سند مالکیت خودرو سواری سمند تیپ سورن برنگ 

سفید روغنی مدل ۱3۸۹ شماره موتور ۱24۸۹۰6۸۸۱4
 NAACCICF۸AF43۰3۰۹ شماره شاسی 

به پلاک   ۱۱  ایران  ۱2۹  ب  7۵ بنام علی فریدی به کد ملی 
۰3۸2۰2۸۸7۹ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می شود.



یکشنبه -اول دی ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 44945 4

درحاشیه بازدید مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان از شهرک علمی تحقیقاتی 
اصفهان انجام گرفت

انعقاد تفاهم نامه همکاری شرکت گاز و 
شهرک علمی تحقیقاتی

مدیر عامل شرکت گاز استان اصفهان و هیئت همراه از شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان و 
نمایشگاه شرکت های فناور مستقر در این شهرک بازدید کرد و در حاشیه این برنامه، با مدیران 

این شهرک  تفاهم نامه همکاری امضاء نمود.
بر اساس این تفاهم  نامه مقرر شد، یک همکاری نظام یافته میان شهرک علمی و تحقیقاتی 
اصفهان از یک سو و شرکت گاز استان اصفهان از سوی دیگر جهت توسعه همکاری های 
پژوهشی، تحقیقاتی و فناوری فیمابین و در راستای رفع نیازهای شرکت در این زمینه برقرار 
گردد. مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان، هدف از انعقاد این تفاهم  نامه را گسترش تعاملات 
علمی پژوهشی، توسعه پژوهش های کاربردی، توسعه فناوری های نوین، تحقق کارآفرینی و 
رفع موانع و مشکلات مرتبط با استفاده از توانمندي هاي علمي، فني و آزمایشگاهي جهت 
پاسخگویي اثربخش به چالش هاي طرفین و ایجاد زمینه های فرآیند تبدیل ایده به محصول  

عنوان کرد که مدت اعتبار  آن از 24 آذر ماه سالجاری به مدت سه سال شمسی می باشد.
سید مصطفی علوی، با بیان اینکه شرکت گاز آمادگی  دارد در بخش پژوهش و فناوری با 
شهرک علمی تحقیقاتی همکاری داشته باشد ، افزود: لازم است با تغییر نگرش از توانمندی 

های داخلی برای رفع نیازهای این صنعت استفاده کنیم.
وی ، اضافه کرد: انعقاد تفاهم نامه با هدف همکاری و استفاده بهینه از امکانات و استعداد 

های  شهرک بویژه شرکت های دانش بنیان می تواند در توسعه صنعت گاز موثر باشد.
لازم به ذکر است، اجراي پروژه های پژوهشی و فناوری مورد نیاز شرکت گاز توسط شهرک 
علمی تحقیقاتی، ایجاد زمینه های لازم جهت تعمیم، توسعه و تجاری سازی پروژه های پژوهشی 
و فناوری تا مرحله نیمه صنعتی و صنعتی، برقراری ارتباط با شرکت ها و مراکز تحقیقاتی داخلی 
و بین المللی برای پیشبرد طرح های پژوهشی- فناوری و انتقال فناوری و همچنین ایجاد زمینه 
همکاری به صورت سرمایه گذاری مشترک در طرح های مذکور ازمفاد این تفاهم نامه همکاری 
می باشد. همچنین، انجام نظارت عالیه بر پروژه هاي پژوهشي و فناورانه مورد نظر شرکت گاز، 
انجام مشاوره، نظارت بر طرح ها و پروژه هاي در دست اقدام شرکت گاز، همکاری در استفاده 
متقابل از ظرفیت کتابخانه ای طرفین طبق مقررات و ضوابط موجود، انجام بازدیدهاي علمي 
متقابل از شرکت های مستقر در شهرک و مراکز و ایستگاه های صنعت گاز، همکاری متقابل 
در استفاده از امکانات آزمایشگاهی و کارگاهی و منابع اطلاعاتی، انجام مشاوره و تعریف 
تهیه  فناورانه، همکاری در  تنگناهای  برطرف کردن  فناوری جهت  و  پژوهشی  پروژه های 
استانداردها، مقالات و مجلات تخصصي مورد نیاز متخصصین شرکت با استفاده از امکانات و 
توانمندي هاي طرفین، همکاری در برگزاري سمینارها، کارگاه ها و دوره هاي مختلف آموزشي 
با استفاده از پتانسیل طرفین و معرفی اساتید و متخصصین جهت برگزاری دوره هاي آموزشی 
متقابل از مهترین زمینه هاي همکاري های پژوهشي وآموزشي بین شرکت گاز و شهرک علمی 

تحقیقاتی طی سه سال می باشد.

شهردار قنوات قم:

آزادسازی مسیر بخش عمده اعتبارات را 
مصرف می کند

شهردار قنوات قم گفت: بخش عمده اعتبارت این شهر به جای استفاده درراه افزایش نشاط 
و آرامش شهروندان،  برای آزادسازی مسیرها و تملک املاک هزینه می شود. 

رضا شکاری بیان کرد: هزینه ای که برای تملک املاک و آزادسازی مسیرها در قنوات 
به  نیاز  این وضعیت  از همه شهرهای اطراف قم بیشتر است و اصلاح  پرداخت می شود 

حمایت های گسترده مسئولان استان و همراهی بیشتر شهروندان قنوات دارد.
وی افزود: در همین رابطه ساماندهی بلوار اصلی شهر یکی از مطالبات جدی شهروندان 
است، که پس از قیمت گذاری کارشناسی املاک در مسیر طرح، شهرداری قنوات درجریان 
گفت وگو با مالکان به دنبال کسب رضایت آنان برای انجام سریع عملیات عمرانی است. 
وی ادامه داد: اعتبار موردنیاز برای ایجاد زیرسازی و آسفالت قسمت های باقی این بلوار 

تأمین شده است و پس از تملک املاک در مسیر،  به سرعت عملیات ساخت به انجام می رسد.
شکاری گفت:  از مالکان گرامی که املاک آنان در مسیر اجرای طرح های عمرانی شهر قرار 
دارد، می خواهیم به منظور تسریع در اجرای طرح ها همکاری لازم را با شهرداری داشته باشند تا 
شاهد سرعت یافتن بیش ازپیش روند عمران و آبادانی شهر قنوات باشیم. وی در بخش دیگری 
از سخنان خود گفت: به منظور رفاه حال شهروندان درایام بارش باران و برف،  کانال انتقال آب 
سطحی شهر قنوات لایروبی شده است تا شاهد مشکل آب گرفتگی در این ایام نباشیم. شهر 
قنوات در بخش مرکزی استان قم قرارگرفته و فاصله آن با شهر قم حدود 10 کیلومتر است، این 
شهر در سال 79 با ادغام روستاهای حاجی آباد لک ها، مرادآباد، والیجرد و حسن آباد ایجاد شد و 
از سابقه تاریخی قابل توجهی برخوردار است و گویش برخی از مردم ساکن در این شهر به زبان 
لکی است. این شهر درمناطق خشک و کویری قم قرارگرفته است و درگذشته از طریق حفر 
قنات، آب موردنیاز مردم منطقه تامین می شد و به دلیل همین پیشینه تاریخی به نام شهر قنوات 
شناخته می شود. استان قم دارای یک شهرستان به همین نام و پنج بخش مرکزی، جعفریه، 
سلفچگان، کهک و خلجستان است؛ بخش مرکزی قم با بیش از هفت هزار و 500 کیلومترمربع 

دارای 2 دهستان قنوات و قمرود است که جمعیتی حدود 35 هزار تن دارد.

مدیر نظارت و بازرسی اتاق اصناف قم خبر داد

انجام بیش از ۵ هزار بازرسی طی یک ماه اخیر
مدیر نظارت و بازرسی اتاق اصناف قم از انجام حدود 2500 بازرسی از واحدهای صنفی 
در آذرماه خبر داد.  بر اساس گزارش روابط عمومی اتاق اصناف قم، عباس جعفری اتابک با 
بیان اینکه اصناف به عنوان یکی از اقشار بزرگ و تاثیر گذار در فعالیتهای اقتصادی می باشد 
اظهارداشت: در جهت اجرای برنامه های ساماندهی اصناف، همچنین ضرورت نظارت جدی 
و سازمان دهی شده بر عملکرد متصدیان واحدهای صنفی با هدف پاسخگویی به مطالبات 
و رسیدگی مردمی در این ارتباط، واحدهای بازرسی و نظارت اصناف تشکیل گردیده است. 
وی با بیان اینکه بازرسی از واحدهای صنفی به طور مستمر در حال انجام است گفت: بعد از 
گرانی بنزین تاکنون حدود 2500 بازرسی از واحد های صنفی صورت گرفته است.  جعفری با 
بیان اینکه طی این بازرسی ها 333 واحد صنفی بدون پروانه شناسایی شده است افزود:تعداد 
شکایات دریافت شده طی این مدت 427 مورد بوده است که رسیدگی لازم به آن صورت گرفته 
است. مدیر نظارت و بازرسی اتاق اصناف قم تعداد تخلفات صنفی شناسایی شده در این 
مدت را 333مورد ذکر کرد و ادامه داد: در مدت مذکور251فقره گزارش صنفی به تعزیرات 
ارسال شده که ارزش ریالی انها2360670980ریال میباشد. وی از تشدید نظارت ها بعد از 
گرانی بنزین،به خصوص شب یلدا و ایام پایانی سال خبرداد و بیان کرد: طی این مدت مدیریت 
بازرسی اتاق اصناف با اجرای طرح تشدیدنظارت و بازرسی از واحدهای صنفی و همچنین 
تیم های گشت مشترک با اتحادیه ها مرتبط و سازمان های تعزیرات حکومتی،معاونت غذا 
و دارو نظارت بر واحد های صنفی اعم از تولیدی و توزیعی را در دستور کار خود قرارداده و 
هر روز گزارش ان را به مسئولین مرتبط منتقل نموده اشست. گفتنی است، شهروندان می 
توانند در صورت مشاهده تخلف واحدهای صنفی، مراتب را به شماره تلفن های 37751212 

و 37751213 گزارش نمایند.

معاون شرکت توزیع برق استان قم خبرداد

ثبت نام۵۴۵ هزار مشترک برق قم در سامانه 
قبض الکترونیکی 

معاون فروش و خدمات مشترکین شرکت توزیع برق استان قم با بیان اینکه بیش از 95 
درصد مشترکین اطلاعات خود را جهت حذف قبوض کاغذی ثبت کرده اند گفت :تعداد کل 
مشترکین برق استان قم بیش از 570  هزار اشتراک است که تاکنون بیش از545 هزار مشترک 

اطلاعات خود را برای حذف قبوض ثبت کرده اند. 
مجتبی حسینی با بیان اینکه  25 هزار مشترک برق قم اطلاعات خود را در سامانه قبوض 
الکترونیکی ثبت نکرده اظهارداشت:مشترکینی که تاکنون پیامک قبض الکترونیک دریافت 
نکرده اند  می توانند شناسه قبض برق خود را از طریق سایت شرکت توزیع برق استان به 
نشانی www.qepd.co.ir ،  سامانه پیامکی 1000100121 و یا سامانه 3121جهت دریافت 
قبض الکترونیکی به ثبت برسانند.  معاون فروش و خدمات مشترکین شرکت توزیع برق استان 
قم با بیان اینکه قبض الکترونیکی با سرشماره 1000100121 ارسال میگردد و مشترکین 
پس از بررسی صحت اطلاعات اشتراک خود به پرداخت آن اقدام نمایند افزود : مشترکینی 
که شناسه قبض در اختیار ندارند می توانند شماره بدنه ساختمانی که روی کنتور درج شده 
است  را در بخش میز خدمت سایت شرکت وارد و شناسه قبض را دریافت نمایند.  وی با بیان 
اینکه هم اکنون  قبوض الکترونیک برق با 9 روش قابل پرداخت است ادامه داد: پرداخت 
از طریق اپلیکیشن های مورد تایید، سایت شرکت برق قم، پیوند )لینک( موجود در پیامک 
 ICT قبوض الکترونیک، دستگاههای خود پرداز، دستگاههای کارتخوان ، دفاتر پیشخوان و
روستایی امکان پذیر است. وی ادامه داد : مشترکین با یک بار ثبت شناسه قبض در اپلیکیشن 

های معتبرمی توانند جزئیات قبض خود را در هر دوره مشاهده و پرداخت نمایند.

مانور پرستاران قمی در شرایط بحرانی 
برگزار شد 

مانور عملیاتی توانمندسازی پرستاری در بحران ویژه تیم های درمان اضطراری جمعیت 
هلال احمر استان قم برگزار شد.  به نقل از روابط عمومی جمعیت هلال احمر استان قم، 
به همت معاونت درمان و توانبخشی و با همکاری معاونت آموزش و پژوهش جمعیت هلال 
درمان  های  تیم  ویژه  بحران  در  پرستاری  توانمندسازی  عملیاتی  مانور  قم  استان  احمر 
اضطراری جمعیت هلال احمر استان قم با حضور مدیرعامل جمعیت هلال احمر و معاون 
آموزشی دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم برگزار شد. در این مانور که پس از برگزاری کارگاه های 
آموزشی پرستاری در بحران ویژه دانشجویان دانشگاه آزاد اجرا شد، دانشجویان اقدام به برپایی 
چادر جهت اسکان اضطراری کردند. همچنین اطفای حریق از دیگر بخش های این مانور 
دانشجویی بود. یادآور می شود، کارگاه های آموزشی یک هفته ای پرستاری در بحران ویژه 
41 نفر از دانشجویان و با همکاری دانشکده پزشکی دانشگاه آزاد و با عناوین آموزشی همچون 
مدیریت صحنه، اطفای حریق، اسکان، حمل مصدوم، کیف احیاء، آشنایی با آمبولانس، 
امداد هوایی، پشتیبانی و لجستیک برگزار شده بود.  گفتنی است، این تیم پرستاری به عنوان 
تیم آماده در راستای مشارکت و حضور در کاروان های سلامت به مناطق محروم جهت ویزیت 

رایگان و همچنین سوانح و بحران ها آماده همکاری با جمعیت هلال احمر است.

اجتماعی

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت :پیرو 
تا  قرارگاه 19 دی سازمان صمت موظف گردید  مصوبه 
به درخواست کنندگان پروانه واحد صنفی اعلام نماید تا 
نسبت به استعلام نام واحد صنفی خود از اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی استان قم اقدام نمایند. در غیر اینصورت 
هرگونه خسارت احتمالی ناشی از عدم دریافت استعلام 
متوجه اشخاص بوده و سازمان صمت و دیگر دستگاهها 

مسئولیتی در این زمینه نخواهند داشت
شهر  اینکه  به  اشاره  با  کاشانی  حسینی  موسی  سید 
مقدس قم به عنوان حرم اهل بیت )ع( و پایگاه جهان 
تشیع از اهمیت و جایگاه  بالایی برخوردار است، اظهار 
کرد: در این شهر مهمترین حوزه های علمیه جهان اسلام 
و تشیع وجود دارند و همچنین حضور مراجع عظام تقلید 
و علما در کنار فعالیت هزاران مراکز تبلیغی و فرهنگی در 
این شهر مقدس، لزوم توجه به مبانی فرهنگی اسلام ناب 

را دوچندان می کند.
وی با اشاره به حضور میلیونی زائران در این شهر، ابراز 
کرد: امروز در قم میزبان نمایندگان بیش از صد کشور 
جهان هستیم که به منظور تحصیل علوم دینی به این شهر 
مقدس حضور دارند و قطعاً توجه به مسائل اسلامی در 
همه ابعاد آن می تواند زمینه الگوگیری مثبت این مبلغان 
به دیگر  را  را فراهم کرده و فرهنگ اصیل اسلامی  دین 

کشورهای جهان صادر کند.
داد:  ادامه  قم  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
موضوعات فرهنگی، عقیدتی و ظاهری شهر قم همواره 
دغدغه مقام معظم رهبری، مراجع عظام تقلید، علما و 
دلسوزان نظام بوده و به منظور پاسخگویی به این دغدغه ها 
و هماهنگی و انسجام بین دستگاه های استان بیش از 
یک سال است که قرارگاه فرهنگی 19 دی در قم با حضور 
مسئولان ارشد استان و دستگاه های اجرایی تشکیل شده 

به منظورآسیب شناسی  را  جلساتی  منظم  به صورت  و 
موضوعات فرهنگی و اتخاذ راهکار برای بهبود وضعیت 

برگزار می کنند.
بی رویه  گسترش  اینکه  به  اشاره  با  کاشانی  حسینی 
درسردراماکن  بیگانه  و  نامتعارف  ازواژه های  استفاده 
تجاری وخدماتی وحتی مسکونی یکی از موارد ناهنجاری 
فرهنگی در سطح کشور است، اظهار کرد: ما این مشکل 
را در شهر قم نیز شاهد بودیم و طبق قانون برای رفع آن 

تلاش کردیم.
وی با تأکید بر اینکه استفاده بی رویه از وازگان لاتین  
زمان  باگذشت  و  است  فارسی  زبان  برای  جدی  تهدید 
اثرات نامطلوب خود را در زندگی و فرهنگجامعه و افراد 
خواهد گذاشت، افزود: طبق ماده 14 قانون ممنوعیت 
استفاده ازواژه ها واصطلاحات وحروف بیگانه، هیچ  یک 
ازاصطلاحات  استفاده  حق  وخدماتی  تجاری  ازمراکز 
لاتین را درسردرب ونمای ظاهری خود ندارد و درصورت 
ضرورت، تناسب نوشتاری آنها باید 70 درصدفارسی و 30 

درصدلاتین باشد.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم بابیان اینکه 
پیرو مصوبه قرارگاه 19 دی سازمان صمت موظف گردید 
تا به درخواست کنندگان پروانه واحد صنفی اعلام نماید تا 
نسبت به استعلام نام واحد صنفی خود از اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی استان قم اقدام نمایند. در غیر اینصورت 
هرگونه خسارت احتمالی ناشی از عدم دریافت استعلام 
متوجه اشخاص بوده و سازمان صمت و دیگر دستگاهها 

مسئولیتی در این زمینه نخواهند داشت.
 کاشانی در ادامه با بیان اینکه وظیفه ارائه مجوز به طرح 
تابلوهای سردر واحدهای تجاری و صنفی به وزارت فرهنگ 
که  افرادی  گفت:  است،  شده  محول  اسلامی  ارشاد  و 
درصدد راه اندازی واحد صنفی هستند حتماً می بایست 

قبل از اقدام به ساخت تابلو برای اخذ تاییده، طرح آن را 
به معاونت مطبوعات وتبلیغات اداره کل فرهنگ وارشاد 

اسلامی قم تحویل داده و مجوز لازم را کسب کنند.
اشخاص  برای  لازم  مدارک  گفت:  کاشانی  حسینی 
حقیقی »نامه درخواست مشتمل بر درج نشانی محل 
نصب تابلو با مهر و امضای صاحب جواز کسب«، »یک 
نسخه رنگی طرح تابلو در کاغذA4ممهور به مهر و امضای 
صاحب جوازکسب«، »تصویر جواز کسب یا معرفی نامه از 
اتحادیه مربوط مبنی بر بدون اشکال بودن نصب تابلو« و 
»مجوز از طرف شرکت یا نمایندگی مربوط درباره واحدهای 
صنفی که درتابلوی آن ها نام و نشان تجاری شرکت های 
برای  لازم  مدارک  و  می شود«  درج  خارجی  یا  داخلی 
اشخاص حقوقی »نامه درخواست مشتمل بر درج نشانی 
شرکت«،  مدیرعامل  امضای  و  مهر  با  تابلو  نصب  محل 
»یک نسخه رنگی طرح تابلو در کاغذ A4با مهر و امضای 
آخرین  و  شرکت  تأسیس  »آگهی  شرکت«،  مدیرعامل 
تغییرات در روزنامه رسمی«، »مستندات و مدارک فعالیت 
قانونی شرکت یا موسسه« و »مجوز ثبت نمایندگی در وزارت 
بازرگانی و سایر مراجع ذی ربط قانونی برای شرکت هایی 
که در طرح تابلوی آن ها نام یا نشان تجاری خارجی تبلیغ 
شود« هستند. وی ادامه داد: به سازندگان تابلو وکانون های 
هرگونه  مشاهده  درصورت  که  شده  ابلاغ   نیز  تبلیغاتی 
ساخت تابلو تبلیغاتی بدون درنظرگرفتن ماده 14 قانون 

تبلیغات،با آن ها برخورد خواهد شد.
پایان  در  قم  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
خاطرنشان کرد: امیدواریم با رعایت قانون و حساسیت 
صنفی  واحدهای  و  فروشگاه ها  اسامی  به  بیش ازپیش 
به منظور پاسداری از زبان و ادبیات فارسی بتوانیم شهر قم 
را از این ناهنجاری فرهنگی پاک کرده و به عنوان شهری 

الگو در سطح کشور مطرح باشیم.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم اعلام کرد

نام های خارجی برای مغازه های قم ممنوع شد 
باید صاحبان واحدهای صنفی قبل از ساخت تابلو مجوز بگیرند

رییس کمیسیون برنامه وبودجه و سرمایه گذاری شورای شهر قم تاکید کرد

ضرورت حل موانع موجود در احداث طرح 
فرودگاه بین المللی قم

رییس کمیسیون برنامه وبودجه و سرمایه گذاری شورای اسلامی شهر قم با تاکید بر ضرورت 
حل موانع موجود در احداث طرح فرودگاه بین المللی قم گفت: یکی از ابزارهای مهم و 

تاثیرگذار در توسعه این شهر، احداث فرودگاه است.
مجید اخوان روز شنبه در گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: این طرح به واسطه محکومیت 

قضایی برای زمین های واگذارشده به سرمایه گذاران، دچار بحران شد.
وی بابیان اینکه مقرر شد شهرداری قم برای حل این بحران به نوعی نقش واسط را داشته 
باشد، افزود: طرح فرودگاه قم برای خرید املاک تجاری، تعداد زیادی سهام دار و سرمایه گذار 

دارد که بلاتکلیف هستند.
وی اضافه کرد: برای تعیین تکلیف آن ها بودجه ای به شهرداری قم اختصاص پیداکرده تا 
با برطرف شدن موانع قانونی، احداث شهر فرودگاهی و فرودگاه جنبه عملیاتی پیدا کند، و 

سرمایه گذار نیز بتواند کار را به اتمام برساند.
وی گفت: در حال حاضر مسیر اجرای طرح فرودگاه قم طی شده، تا با رفع مشکلات قانونی 

و حقوقی و سرمایه گذاری مربوطه کار آن به فرجام برسد.
اخوان در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اقدام های مدیریت شهری قم در حوزه 
رونق تولید تصریح کرد: در این رابطه موضوع مسکن اهمیت زیادی دارد، چراکه بخش اعظمی 
از اشتغال را تشکیل می دهد. وی خاطرنشان کرد: چون رونق اقتصادی باعث تقویت اشتغال 

می شود، باید تلاش کرد تا فرایند صدور مجوز ساخت مسکن توسط شهرداری تسهیل شود.
وی اهمیت موضوع برون سپاری فعالیت ها و واگذاری تصدی گری امور به بخش خصوصی 
را نیز موردتوجه دانست و افزود: اقدام های صورت گرفته در این زمینه هنوز مطلوب ما نیست 
و ایده آل این است که تمامی فرآیند صدور پروانه توسط دفاتر پیشخوان و بخش خصوصی 
صورت گیرد. عضو شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه بخشودگی عوارض ازجمله 
بخشودگی مناسبتی هم اکنون در حال اِعمال است، یادآور شد: شهرداری هزینه هایی دارد که 
باید تامین شود، و یکی از منابع کسب درآمد برای نگهداری شهر نیز از محل دریافت عوارض 
حاصل می شود.  اخوان بابیان اینکه شورای اسلامی شهر به عنوان امانت دار مردم باید بر 
هزینه کرد شهرداری نظارت کند، افزود: شهرداری چون متکی به درآمدهای مردمی است 
باید هزینه های خود را به حداقل برساند و اهتمام شورا نیز به این موضوع است که در خصوص 

هزینه های جاری نگاه صرفه جویی و اقتصاد مقاومتی داشته باشیم.
وی گفت: قم ازنظر هزینه های جاری مدیریت شهری در مقایسه با خیلی از کلان شهرهای 
کشور وضعیت مناسبی دارد ولی هنوز مطلوب نیست و بسیاری از هزینه ها باید کنترل و 
مدیریت شود. رییس کمیسیون برنامه وبودجه شورای شهر قم همچنین با اشاره به افزایش 20 
درصدی هزینه های جاری شهرداری قم طی یک سال گذشته، موضوع افزایش هزینه های 
اجرای طرح های عمرانی شهری را نیز موردتوجه قرار داد و با ذکر برخی دلایل آن افزود: فضای 
ایجادشده در اقتصاد کشور و همچنین افزایش قیمت تمام شده مصالح ساخت وساز و نیروی 

انسانی از علل آن به شمار می آید.
و  به صورت نقدی عاجز  انجام طرح های عمرانی  ادامه داد: چون شهرداری قم در  وی 
ناتوان است، به ناچار باید پیمان ها و مناقصه ها را به صورت غیر نقدی انجام دهد که این 
موضوع هزینه های اضافی را در پی دارد. اخوان همچنین بلوار پیامبر اعظم )ص( را قطب 
سرمایه گذاری قم دانست و افزود: در بدنه این طرح مقدار زیادی تملک انجام و به صورت 
بلوک های مختلف 2 تا 3 هزار مترمربع به عنوان بسته های سرمایه گذاری با کاربری های 

مختلف تجاری، گردشگری، خدماتی، فرهنگی و مذهبی ارائه شده است.
چارچوب  در  باید  شهری  عمرانی  طرح های  در  پیشرفتی  هرگونه  گفت:  پایان  در  وی 
سرمایه گذاری و استفاده از ظرفیت بخش خصوصی انجام شود، ولی هم اکنون در قم بستر و 

زمینه ای که در این خصوص راضی کننده باشد، وجود ندارد.

مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم  خبرداد

پرداخت ۸۰ میلیارد تومان به مراکزدرمانی 
طرف قرارداد با تأمین اجتماعی قم

مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم از پرداخت بیش از 80 میلیارد تومان از بدهی مراکز 
طرف قرارداد در یک ماه گذشته خبر داد.

داود علیمحمدی در جلسه هماهنگی کمیته بیمه و درمان استان که با حضور نمایندگان 
تشکل های مختلف کارگری و بازنشستگی استان قم در محل سالن جلسات بیمارستان 
امام رضا )ع( تشکیل شد اظهار داشت: با توجه به سرانه تخت بستری و میانگین هزینه های 
درمان بیمه شدگان تحت پوشش تأمین اجتماعی در استان قم، نیازمند توسعه بخش بستری 
و افزایش امکانات و تجهیزات مدرن هستیم که امیدواریم، سازمان تأمین اجتماعی در این 
زمینه گام های مؤثری بردارد. وی با اشاره به اولویت پیگیری پرداخت مطالبات مراکز طرف 
قرارداد با تأمین اجتماعی اعم از مراکز دولتی و خصوصی، گفت: در یک ماه گذشته بیش از 
80 میلیارد تومان از مطالبات مراکز طرف قرارداد پرداخت شده است و امیدواریم با اقدامات و 
برنامه ریزی های جدید سازمان تأمین اجتماعی به زودی شاهد به روز رسانی پرداخت مطالبات 

باشیم.
مدیر درمان استان قم در ادامه افزود: اورژانس بیمارستان امام رضا )ع( در بین بیمارستان های 
تأمین اجتماعی کشور جزو برترین اورژانس ها قرار دارد و همچنین همه بخش های بیمارستان و 
مراکز درمانی سرپایی با تمام ظرفیت و امکانات در حال خدمت رسانی به بیمه شدگان هستند.

تا کنون حقوق بازنشستگان به تأخیر نیافتاده است
مدیر کل تأمین اجتماعی استان قم نیز در این جلسه با اشاره به اقدامات مؤثر بخش بیمه ای 
در دریافت وصول مطالبات از کارخانجات و کارگاه ها، روند وصولی و انجام تعهدات در این 
زمینه را مطلوب ارزیابی کرد و گفت: تا کنون یک روز پرداخت حقوق بازنشستگان به تأخیر 
نیافتاده است. علی اصغر دادخواه با اشاره به طرح جامع الکترونیک نمودن پرونده همه بیمه 
شدگان در شعب تأمین اجتماعی استان قم، خاطرنشان کرد: تا پایان سال اطلاعات 300 هزار 
پرونده بیمه شدگان در سامانه الکترونیکی توسط همکارانم ثبت و بایگانی الکترونیک مستقر 

که تأثیر بسیار خوبی در روند خدمات بیمه ای خواهد داشت.
وی در ادامه با اشاره به افزایش 25 درصدی حقوق کارگران و 15 درصدی حقوق کارمندان 
در سال آینده به عنوان مبنای محاسبات بیمه ای، خاطر نشان کرد: برای تسهیل خدمت 
رسانی به بیمه شدگان برای راه اندازی چند کارگزاری بیمه در بخش های مختلف از جمله 

کهک، قنوات، سلفچگان و پردیسان در حال رایزنی و پیگیری هستیم.

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد

وجود 2۶ هزار و ۹۰۰ کندو زنبورعسل درقم
انجام شده  سرشماری  اساس  بر  گفت:  قم  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  معاون 

درسال جاری، 26 هزار و 900 کندو زنبورعسل دراین استان موجود است. 
علی اصغر همت  اظهارداشت :از این تعداد کندو زنبورعسل، 324 هزار 322 کیلوگرم عسل 

و نزدیک به 137 کیلوگرم ژل ارزشمند رویال تولید می شود.
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی قم ادامه داد: براساس استاندارد های 
موجود، هر 40 عدد کندو زنبورعسل، زمینه اشتغال یک تن را در این بخش فراهم می کند که 
با توجه به این موضوع می توان گفت افزایش تعداد کندو های زنبورعسل طی سال جاری درقم 

49 فرصت شغلی جدید ایجاد کرده است.
همت با اشاره به راهبرد توسعه زنبورداری در استان، افزود: در همین راستا تعداد کندو های 

زنبورعسل استان نسبت به سال گذشته یکهزار و 956 عدد افزایش یافته است.
او دربخش دیگری از سخنان خود با اشاره به عوامل موثر در کاهش حجم تولید عسل گفت: 
هجوم ملخ ها و پروانه ها به مراتع، عدم بارندگی به موقع و بروز برخی مشکلات درتامین شکر 
موردنیاز زنبورداران ازجمله عواملی است که این صنعت را تهدید می کند. همت گفت: تولید 
ژل رویال نیز در صنعت زنبورداری ازاهمیت بسیاری فراوانی برخوردار است و علاوه بر ایجاد 
ارزش افزوده اقتصادی، هر کیلوگرم ژل رویال زمینه اشتغال یک نفر را فراهم می کند. معاون 
بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی قم ادامه داد: سازمان جهاد کشاورزی قم با 
همکاری شرکت تعاونی زنبورداران استان اقدامات قابل توجهی همچون برگزاری کارگاه های 
آموزشی، فراهم کردن امکان استفاده زنبورداران از تسهیلات بانکی و توزیع شکر برای حمایت 
از این صنعت را انجام داده است. کلنی های زنبور درهمه بخش های پنجگانه قم شامل کهک، 
جعفریه، سلفچگان، خلجستان و مرکزی توسط زنبورداران استان مورد استفاده قرار می گیرند 

و به طور متوسط از هر کلنی 15 کیلوگرم عسل به دست می آید.

معاون پشتیبانی اداره کل آموزش و پرورش استان قم :

کمبود نیروی خدماتی در مدارس جدی است 
معاون پشتیبانی اداره کل آموزش و پرورش استان قم گفت: نیروهای خدماتی وظیفه 
نظافت، رسیدگی به تاسیسات و انجام تعمیرات جزئی در مدارس را عهده دار هستند و قطعاً 

انجام چنین کارهای سنگینی در توان نیروهای خدماتی زن نیست. 
سهراب مقدمی  اظهار کرد: نخستین مشکل ما در موضوع نیروی خدماتی مدارس این است 
که نزدیک به 6 سال هیچ مجوزی برای جذب داده نشده و در این زمینه آموزش وپرورش در 
سطح کشور با مشکل مواجه است. وی ادامه داد: تمام تلاشمان را انجام دادیم تا حداقل 
یک نفر نیرو در هر مدرسه حضور داشته باشند، چراکه موضوع با بهداشت و امنیت دانش 
آموزان گره خورده و نمی شود مدرسه ای بدون نیروی خدماتی اداره شود. معاون پشتیبانی اداره 
کل آموزش وپرورش قم با اشاره به اینکه اکثر نیروهای موجود در سنین بازنشستگی یا از کار 
افتادگی هستند، گفت: با این روند نیروهای خدماتی مدارس به تدریج کاهش پیدا می کنند، 
به طوری که از ابتدای مهرماه تاکنون 104 نیروی خدماتی در قم بازنشسته شده اند و این 
یعنی 104 مدرسه بدون نیروی خدماتی ثابت مانده اند که تمام استان ها با این موضوع درگیر 
هستند. مقدم با تأکید بر اینکه نیروهای خدماتی وظیفه نظافت، رسیدگی به تأسیسات و انجام 
تعمیرات جزئی در مدارس را عهده دار هستند، ابراز کرد: در هر کلاس حدود 15 تا 20 نیمکت 
وجود دارد که باید برای نظافت کلاس ها این نیمکت ها جابه جا شوند. رسیدگی به تجهیزات 
سرمایشی و گرمایشی و انجام برخی تعمیرات نیز بر عهده این نیروهاست و قطعاً انجام چنین 
کارهای سنگینی در توان نیروهای خدماتی زن نیست. وی افزود: از سوی دیگر برخی مدارس 
ما سرایدار دارند که وظیفه حراست و امنیت مدارس را در ساعات تعطیل عهده دار است که 
برای این کار نیز باید نیروی مرد به کارگیری شود. معاون پشتیبانی اداره کل آموزش وپرورش 
قم با اشاره به اینکه کمبود نیروی انسانی این امکان را نیز برای ما نمی دهد که برای مدارس 
دخترانه یک نفر نیروی خدماتی مرد و یک نیروی زن مستقر کنیم، خاطرنشان کرد: اگر امکان 
جذب نیرو به ما بدهند حتماً برای مدارس دخترانه از این الگو استفاده می کنیم و دونیروی مرد 

و زن را برای انجام کارهای مختلف به کارگیری خواهیم کرد.

گزارش: رضا علیمحمدی

طرح ساماندهی کوره های آجرپزی اطراف شهر قم که به گفته مسئولان یکی از 
کانون های تولید گردوغبار و آلودگی محیط زیست محسوب می شود سال ها بر زمین 

مانده و در دوراهی انتقال یا تغییر کاربری قرارگرفته است.
شهر قم به دلیل قرار گرفتن در حاشیه کویر و دسترسی به معادن مرغوب خاک رس 
مناسب جهت ساخت آجر به عنوان یکی از پرمصرف ترین مصالح ساختمانی دارای 

کوره های آجرپزی فراوانی است.
هنگامی که از جاده قدیم قم به سمت کاشان برویم، ستون های استوانه ای را مشاهده 
می کنیم که همان کوره های آجرپزی هستند و سالیان سال منبع درآمد بسیاری از 

خانوارهای قمی بود.
این کوره پزخانه ها در سمت جنوب شرقی شهر قم و در محدوده ای هم جوار با مسجد 

مقدس جمکران به مساحت تقریبی یک هزار هکتار واقع شده است.
در زمان های گذشته کاروبار این کوره ها سکه بود اما پس از گران شدن سوخت و عدم 
استقبال از آجرهای سنتی، آتش خیلی از این کوره ها خاموش شد و صاحبان آن ها 

توانی برای روشن کردن مجدد آن ها نداشتند.
سلامت  که  آجرپزی  کوره های  از  گردوغبار  تولید  و  زیست  محیط  آلودگی  بحث 
شهروندان را به خطر می اندازد موجب شد تا مسئولان به فکر ساماندهی آن ها و یا تغییر 

کاربری بیفتند که تاکنون هیچ کدام از این دو روش عملیاتی نشده است.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم :
کوره های آجرپزی باید تعیین تکلیف شوند

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت : کوره های آجرپزی پیرامون شهر قم 
باید هرچه سریع تر تعیین تکلیف شده و به شهرک ها و نواحی صنعتی منتقل شود.

سید رضا موسوی مشکینی افزود : به طور سنتی و از قدیم کوره های آجرپزی و آهک و 
گچ در قم فعال بوده و البته از لحاظ اشتغال زایی یکی از نقاط قوت این استان محسوب 

می شدند.
وی ادامه داد: این کوره ها که در محور قم – اراک و جاده قدیم قم – کاشان مستقر 
هستند در بحث کانی غیرفلزی در قم یکی از زمینه های سرمایه گذاری بوده که از 

سوخت های مایع همچون گازوییل و مازوت استفاده می کردند.
وی اضافه کرد: برای ورود به بحث کوره های آجرپزی باید از دو منظر به آن ها نگاه کنیم 

یکی جانمایی آن ها و دیگری اینکه چه آلودگی برای قم ایجاد کرده اند.
بر  علاوه  قرارگرفته  قم  شهر  محدوده  در  که  آجرپزی  کوره های  گفت:  موسوی 
آلودگی های زیست محیطی و آلودگی هوا، سیما و منظر شهری را نیز خدشه دار کرده 

است.
وی تصریح کرد: امروزه اقلیم قم که تحت تاثیر از بین رفتن سطح باغ های شهر دچار 
دگرگونی اساسی شده یکی از بحث های مهم در حوزه محیط زیست است و کانون های 
گردوغبار در این شهر شناسایی شده و تمام ابعاد زیست محیطی شهر را تحت تاثیر قرار 

می دهد که درگذشته، گردوغبار در قم بیشتر منشا خارجی داشت.
مدیرکل حفاظ محیط زیست قم بیان کرد: امروز با کوره های آجرپزی در محدوده 
شهر مواجه هستیم که باید ساماندهی آن ها مورد توجه مسئولان قرار بگیرد، در کنار 
این کوره ها به خصوص در اطراف جمکران، چاله های عمیقی حفر شده که بستر ایجاد 

گردوغبار شده و محیط زیست شهری را به شدت تهدید می کند.
وی ادامه داد: اقدام های خوبی از سوی شرکت گاز برای گازرسانی به کوره های 
آجرپزی انجام شده که استفاده این کوره ها از سوخت گاز به مراتب آلودگی کمتری 

نسبت به استفاده از سوخت مایع دارد و در فرایند تولید آن ها نیز موثر است.
وی استفاده از ضایعات و پسماندهای کیف و کفش و دمپایی به عنوان سوخت در 
کوره های آجرپزی را بر اساس ماده 20 قانون هوای پاک کاملا ممنوع دانست و گفت: 
تاکنون گزارشی مبنی بر استفاده این واحدها از ضایعات و پسماندها دریافت نکردیم و 
در صورت دریافت چنین گزارشی و یا در صورت مشاهده، با واحدهای متخلف بدون 

هیچ گونه اغماضی برخورد قانونی انجام می شود.
موسوی در رابطه با ساماندهی این واحدها گفت: قرار بود کوره های آجرپزی به شهرک 
صنعتی محمودآباد که هدف از تاسیس آن انتقال واحدهای فعال در زمینه کانی های 

غیرفلزی بود، منتقل شوند.
وی گفت: تعدادی از این واحدها به این شهرک منتقل شد اما به دلیل عدم اجماع 

مناسب در استان، این مهم به طور کامل محقق نشد.
محسوب  زیست محیطی  معضلات  از  یکی  آجرپزی  کوره های  این که  بابیان  وی 
شده و از لحاظ سیما و منظر شهری نیز در شان این شهر نیست گفت: باید در زمینه 
ساماندهی آن ها تلاش شود و اقدام هایی انجام دهیم تا آلودگی این واحدها کمتر شود.
موردتوجه  عمومی  مطالبه  یک  به عنوان  محیط زیست  امروز  داد:  ادامه  موسوی 
قرارگرفته و برای دستیابی به توسعه پایدار و رونق اقتصادی، باید مؤلفه ها و شاخص های 

زیست محیطی را رعایت کنیم.
وی بر ضرورت استفاده از انرژی پاک به ویژه انرژی های تجدیدپذیر تاکید کرد و گفت: 
توسعه شبکه گازرسانی می تواند در کاهش آلودگی های زیست محیطی بسیار مؤثر 
باشد، البته باید فرهنگ صرفه جویی در مصرف انرژی را در راستای مقابله با گرمایش 

زمین و کاهش گازهای گلخانه ای در جامعه نهادینه کنیم.
رییس اتحادیه صنف کوره پزان قم :

خاک شهرک محمودآباد مناسب نیست
باوجوداینکه بسیاری از مسئولان قم انتقال کوره های آجرپزی به شهرک محمودآباد را 
به عنوان راهکار حل معضل کنونی پیشنهاد کردند اما بنا به گفته رییس اتحادیه صنف 

کوره پزان قم، خاک این شهرک مناسب کوره های آجرپزی نیست.
اکبر هدایت نیا نیز در گفت وگوییگ فت: تا سال 93، 560 واحد کوره آجرپزی در قم 
فعال بود که به علت رکود اقتصادی در بازار مسکن و از بین رفتن سرمایه سرمایه گذاران، 

اکنون حدود 300 پروانه فعال در این زمینه داریم.
وی بابیان این که درسال جاری حدود یک صد کوره آجرپزی در قم مشغول به فعالیت 
بود گفت: کار گازرسانی به این کوره ها از سال 93 آغاز شد و صاحبان خیلی از این 
کوره ها به علت هزینه بالای این کار موفق نشدند کوره های خود را به گاز طبیعی مجهز 

کرده و درنتیجه شاهد تعطیلی این کوره ها بودیم.
وی بابیان این که بیشتر کوره های آجرپزی در جاده قدیم قم – کاشان و چند واحد 
نیز در جاده قدیم قم – تهران مستقر است گفت: برای ساماندهی و انتقال این کوره ها، 

شهرک صنعتی محمودآباد پیش بینی شد که چند واحد نیز به این شهرک منتقل شد.
وی گفت: به دلیل شوری خاک و نامساعد بودن، آن چند واحدی که به این شهرک 
منتقل شده بودند تعطیل شد و چند واحدی که نیز در آنجا مشغول به فعالیت هستند 

سوددهی آن چنانی ندارند.
رئیس اتحادیه صنف کوره پزان قم با اشاره به اینکه انتقال به شهرک محمودآباد برای 
ما مقدور نیست، افزود: گفتن انتقال کوره های آجرپزی راحت است اما در عمل راه 

به جایی نمی برد.
هدایت نیا بابیان این که به دنبال انتقال این کوره ها بودیم ولی مکانی که خاک 
مناسبی داشته باشد پیدا نکردی گفت: درنهایت مجبور شدیم برای فعالیت این واحدها 

و کمترشدن آلودگی هوا، گاز طبیعی را جایگزین سوخت مایع در کورها کنیم.
وی گفت: کوره های آجرپزی سالیانه 90 میلیون لیتر نفت کوره استفاده می کردند 
و به اعتقاد کارشناسان به ازای استفاده از هر یک میلیون لیتر نفت کوره، 2.8 تن مواد 
سمی متصاعد می شود؛ اما با گازرسانی به این واحدها و عدم استفاده از نفت کوره، از 

آلودگی محیط زیست جلوگیری کردیم.
وی بابیان این که کوره های آجرپزی در قم روزانه بیش از 4 هزار تن آجر تولید می کنند 
گفت: هیچ کدام از این واحدها از ضایعات کفش و دمپایی به عنوان سوخت استفاده 

نمی کنند.
هدایت نیا افزود: برای ساماندهی این واحدها باید همه مسئولان به فکر چاره باشند 
و البته ما برای ساماندهی کوره های آجرپزی که در محدوده مسجد مقدس جمکران 
مستقر هستند برنامه هایی داریم تا دست کم اطراف این مکان مقدس خالی از این 

کوره ها باشد.
وی با اشاره به مشکلاتی که گریبان گیر واحدهای آجرپزی است گفت: ساماندهی 
این واحدها بسیار حائز اهمیت است و اگر بخواهیم این صنعت در قم زنده بماند باید 
دولت به کمک ما بیاید و صاحبان این واحدها با استفاده از تسهیلات با سود کم بتوانند 

کوره های خود را دوباره روشن کنند و یا به سمت صنعتی شدن آن بروند.
نایب رییس شورای اسلامی شهر قم :

ساماندهی کوره های آجرپزی نیازمند عزم مدیریت استان است
همچنین نایب رییس شورای اسلامی شهر قم نیز در گفت وگویی ا بابیان این که 
کوره های آجرپزی به عنوان یکی از کانون های تولید ریزگرد ازجمله مشکلات این شهر 
محسوب می شوند گفت: این کوره ها سیما و منظر شهری را نیز دچار تخریب کرده 

است.
وی ادامه داد: حدود 300 هکتار گودال به واسطه این کوره های آجرپزی در حریم 
شهر قم ایجادشده است و بحث این کوره ها مدت هاست در کمیته محیط زیست شورای 

اسلامی شهر قم موردبررسی قرارگرفته است.
وی با اشاره به این که موضوع کوره های آجرپزی یک موضوع بین دستگاهی است و 
دستگاه های مختلفی باید در این بحث حضورداشته باشند گفت: این موضوع، اراده 
و عزم مجموعه مدیریت استان را می طلبد تا با هماهنگی بین دستگاه های متولی 
همچون محیط زیست، صنعت، معدن و تجارت، راه و شهرسازی و شهرداری بتوان 

ساماندهی آن ها را به سرانجام رساند.
بختیاری بابیان این که قوانین تغییر کاربری این کوره ها باید تامین کننده منافع 
و  شهر  اسلامی  شورای  افزود:  باشد  محدودکننده  و  آجرپزی  کوره های  صاحبان 
شهرداری قم آمادگی دارد در صورت تغییر کاربری و جابجایی این کوره ها، نسبت به 
اصلاح و بهبود زمین هایی که کوره ها در آنجا مستقر است و ایجاد فضای سبز اقدام 

کند.
وی اضافه کرد: تا مجموعه مدیریت استان تمهیداتی برای ساماندهی این کوره ها 

نیندیشد شهرداری نمی تواند اقدامی را انجام دهد.
سید امیر سامع معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم نیز به خبرنگار 
ایرنا گفت: کوره های آجرپزی در محدوده شهری قم قرار ندارد و ساماندهی آن ها منوط 

به مشارکت دستگاه های متولی در استان است.
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

تغییر کاربری کوره ها باید همراه با مشوق های خوب باشد
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم نیز در گفت وگویی افزود: برای تغییر کاربری 
کوره های آجرپزی قم باید مشوق های خوبی به صاحبان کوره ها ارائه شود تا آن ها 

انگیزه ای برای این کار داشته باشند.
محمود سیجانی ادامه داد: بحث ساماندهی کوره های آجرپزی در محور قم کاشان 
به دهه 70 برمی گردد که برای انتقال این کوره ها، شهرک صنعتی محمودآباد درنظر 

گرفته شد.
وی ادامه داد: در آن مقطع، تحصیلاتی برای انتقال واحدهای آجرپزی درنظر گرفته 

شد اما دو عامل باعث شد تا این کار به طور کامل به نتیجه نرسد.
سیجانی اضافه کرد: قرار شد برای تغییر کاربری کوره ها، زمین های آن ها به فضای 
سبز تبدیل شود که عملا این نوع تغییر کاربری هیچ انگیزه ای برای صاحبان کوره ها 
ایجاد نکرد و اگر بخواهیم تغییر کاربری داشته باشیم باید در کنار تسهیلات خوب، 

کاربری باارزش افزوده ایجاد شود تا بتوان انگیزه این کار را بیشتر کرد.
وی عامل دوم در ناکامی ساماندهی کوره های آجرپزی در آن مقطع زمانی را بحث 
سبک سازی ساختمان ها برشمرد و گفت: صنعت ساختمان به سمت سبک سازی 
پیش رفت و عملا آجرهای سنتی جای خود را به سفال و مصالح سبک داد و کار 
کوره ها از رونق افتاد. سیجانی گفت: مهم ترین عاملی که می تواند در ساماندهی و 
تغییر کاربری کوره های آجرپزی در قم نقش مهم و موثری داشته باشد، ایجاد مشوق 
و انگیزه بین صاحبان کوره هاست و به طورقطع اگر کاربری مناسبی همچون کاربری 
تجاری برای زمین ها صادر شود بحث ساماندهی کوره ها به نقطه مطلوبی خواهد رسید. 
باتوجه به اینکه کوره های آجرپزی به عنوان یکی از کانون های آلودگی محیط زیست 
می تواند تهدیدی برای شهروندان باشد اما در ساماندهی، انتقال و یا تغییر کاربری آنها 
باید توجه داشت که نان کارگران این کوره ها آجر نشود و با تمهیداتی مناسب هم بتوان 
مشکل ساماندهی آنها را حل کرد و هم کارگرانی که از این کوره ها نانی به سفره خانوار 

خود می برند بیکار نشوند.

ساماندهی کوره های آجرپزی عزم جدی مسئولان قم را می طلبد

کوره های آجرپزی قم؛ در دوراهی انتقال یا تغییر کاربری 
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معاون وزیر راه و شهرسازی:

۷۰ هزار خانه برای تهرانی ها در طرح مسکن 
ملی ساخته می شود

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی همزمان با آغاز ثبت نام مسکن ملی در 
استان های تهران، البرز و قزوین گفت: 70 هزار واحد مسکونی از طرح اقدام ملی برای 

ساکنان شهر تهران ساخته می شود.
»محمود محمودزاده« روز شنبه در مراسم آغاز ثبت نام طرح اقدام ملی مسکن در 
استان های تهران، قزوین و البرز گفت: ثبت نام در شهر تهران برای 70 هزار نفر انجام 
می شود که 50 هزار واحد در شهرهای جدید پردیس، پرند، هشتگرد و ایوانکی و 29 
هزار واحد آن در سایر شهرها به متقاضیان واگذار می شود. معاون وزیر راه و شهرسازی 
خبر داد که تاکنون  180 هزار نفر در طرح اقدام ملی مسکن ثبت نام کرده اند و گفت: 
با ثبت نام های جدیدی که در استان های مختلف درحال انجام است این رقم افزایش 
می یابد. وی به ظرفیت ثبت نام در شهرهای جدید برای تهرانی ها اشاره کرد و گفت: 
در مرحله اول ثبت نام در پردیس سه هزار نفر، در پرند 20 هزار نفر، در هشتگرد هشت 
هزار نفر و در ایوانکی 15 هزار نفر ثبت نام خواهند شد که ظرفیت ثبت نام در پردیس 
در نیم ساعت ابتدایی تکمیل شد. محمودزاده توضیح داد: ثبت نام در طرح اقدام ملی 
مسکن برای متقاضیان دو مزیت دارد نخست قیمت تمام شده در مقایسه با قیمت بازار 
است که قابل مقایسه نیست و همچنین با توجه به اینکه واگذاری زمین در این طرح به 
صورت فروش اقساطی است، قیمت زمین طی پنج سال به صورت اقساطی دریافت 

خواهد شد.
معاون وزیر راه و شهرسازی از مذاکرات جدید برای افزایش مدت زمان فروش اقساطی 
زمین در این طرح خبر داد و گفت: در صورت موافقت هیات دولت، فروش اقساطی در 

این طرح از پنج سال به 10 سال افزایش خواهد یافت.
محمودزاده در پاسخ به این سوال که آیا دوباره برای تهرانی ها امکان ثبت نام در سامانه 
فراهم می شود، گفت: پس از پایان ثبت نام در صورت تامین زمین، ثبت نام برای 

استان های دارای ظرفیت باز خواهد شد.

رئیس اتاق بازرگانی ایران:
در بودجه ۹۹ به بخش حمل ونقل جفا شده است

 رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: یکی از موانع بزرگ 
توسعه در کشور، عدم هماهنگی نهادهای متولی و وجود تصمیم گیران بی شمار برای 

بخش های مختلف از جمله حمل ونقل بین المللی و ترانزیت است.
غلامحسین شافعی طی سخنانی در مراسم اختتامیه اولین همایش حمل ونقل 
بین المللی و ترانزیت در مسیر توسعه اقتصادی در مشهد گفت: در حوزه ترانزیت 22 
دستگاه تصمیم گیر هستند و در میان آن ها حتی یک دستگاه پاسخگو وجود ندارد؛ 
در چنین شرایطی غایت کار چگونه خواهد بود؟ دخالت این تعداد دستگاه و متولی در 
حوزه ترانزیت، آثار نامطلوبی را به دنبال دارد. شافعی ادامه داد: یکی از مشکلات بزرگ 
حوزه حمل ونقل کشور، فرسودگی بالای ناوگان حمل ونقل ریلی و جاده ای است. هیچ 
اقدامی برای نوسازی در حوزه حمل ونقل انجام نگرفته است. با بررسی لایحه بودجه 
به اولویت هایی به مراتب پایین تر از این بحث بر می خوریم و همین مسئله، نوع نگاه 
کلان به این بخش را تبیین می کند. وی افزود: بخش حمل ونقل و ترانزیت، نیازمند 
یک سرمایه گذاری موثر برای کسب درآمدهای پایدار و ایجاد ارزش افزوده است. این 
نوع از درآمدزایی تقریبا در اقتصاد ما ناپیداست و برای دستیابی به آن باید عرصه هایی 
همچون گردشگری و ترانزیت در صدر فعالیت های دولت قرار بگیرند. از سوی دیگر 
باید نسبت به ترمیم اشکالات موجود در این حوزه ها اقدام شود اما متاسفانه در بودجه 
به بخش حمل ونقل جفا شده است. رئیس اتاق ایران تاکید کرد: ما نگران سال 99 
هستیم. چشم انداز مثبتی را در بخش بودجه ای شاهد نیستیم. لایحه ای که دولت ارائه 
کرده، نگرانی ها را افزون می کند. 74 درصد بودجه کشور به شرکت های دولتی، بانک 
ها و موسسات انتفاعی اختصاص یافته، آن هم در حالی که درصد بالایی از این مراکز 
سال هاست که زیان می دهند. امیدواریم مجلس پیشنهادات ارائه شده درباره بودجه از 
سوی بخش خصوصی را مورد توجه قرار دهد و تغییراتی مثبتی را در لایحه بودجه شاهد 
باشیم. شافعی با اشاره به اظهارات و انتقادات فعالان حوزه حمل ونقل تجاری، مسئولان 
دستگاه های متولی این بخش و نمایندگان مجلس در این همایش، گفت: اظهاراتی 
دوستان، حاوی نکات تازه ای نبود. اگر نقبی بزنیم به مشکلاتی که 15 یا 20 سال پیش 
از سوی فعالان این بخش مطرح می شد، می بینیم که تفاوت جدی ایجاد نشده و این 

بدان معناست که طی این سال ها چالش ها به قوت خود باقی مانده اند.

رییس اداره مهندسی ارتش جمهوری اسلامی عنوان کرد :

ذوب آهن اصفهان در توسعه زیر 
ساخت های کشور نقش کلیدی دارد

رییس اداره مهندسی ارتش جمهوری اسلامی در بازدید از غرقه ذوب آهن اصفهان در 
دهمین کنفرانس ملی سازه و فولاد گفت: این شرکت در توسعه زیر ساخت های کشور 

نقش کلیدی دارد.
امیر سرتیپ دوم، محمد حسینی،  افزود: در کشور ایران از پنجاه سال تا کنون ، هیچ 
سازه ای و ساختمانی یافته نمی شود که از محصولات ذوب آهن اصفهان استفاده نکرده 
باشد در حقیقت این شرکت باعث شد مردم در خصوص استحکام سازه و ساختمان 
ها اطمینان خاطر داشته باشند. امیر سرتیپ، حسینی با بیان این که در پروژه های 
بنیاد تعاون ارتش از محصولات گوناگون ذوب آهن استفاده می شود، گفت: ما مصمم 
هستیم سطح همکاری با ذوب آهن اصفهان را  بیش از پیش افزایش دهیم و معتقدیم 
افزایش تعاملات فی ما بین آثار ارزشمندی در پی خواهد داشت.  رییس اداره مهندسی 
ارتش جمهوری اسلامی به کیفیت محصولات ذوب آهن اصفهان پرداخت و تاکید کرد: 
کیفیت محصولات  این شرکت  و ایمنی که برای ساختمان های این سرزمین به ارمغان 

آورده را باید در قالب مسئولیت های اجتماعی ذوب آهن اصفهان ارزیابی کرد.

رای اصلاحی
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک 

جعفریه  تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور 
را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل 

تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330005000265 شماره  رای   -1
1398114430005000029 نصرت رحیمی مقدم فرزند حسین در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت 110 مترمربع پلاک شماره 5 فرعی از 69 اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه مبایعه نامه عادی/ سند رسمی از حسین 

گایینی. )م الف2846(
محمدرضا خدایاری- رئیس ثبت اسناد و املاک جعفریه

 مدتی است که شرکت ملی نفت ایران به دنبال جذب سرمایه بخش خصوصی برای 
توسعه صنایع بالادستی است. آیا بند »ز« تبصره یک لایحه بودجه، انگیزه فعالان بخش 

خصوصی را افزایش می دهد؟
لایحه بودجه سال 1399 کل کشور، گزینه جدیدی را برای فعالیت بخش خصوصی 
در بخش بالادستی صنعت نفت در نظر گرفته است. بر اساس بند »ز« تبصره یک این 
لایحه، در قراردادهای سال آینده شرکت ملی نفت ایران، دستمزدها به ازای هر بشکه 
نفت یا هر متر مکعب گاز تولیدی میادین، تعیین خواهد شد؛ تصمیمی که انگیزه کافی 
برای حضور بخش خصوصی در ورود به حوزه های جست وجو، اکتشاف، حفاری و تولید 

نفت و گاز را ایجاد می کند.
عبدالصمد رحمتی، کارشناس اقتصادی بازار نفت درباره دلیل این تصمیم به خبرنگار 
ایرناپلاس گفت: چند سالی است که شرکت نفت می خواهد به دلیل مشکلات مالی، از 
بخش خصوصی سرمایه مورد نیاز جهت توسعه بخش بالادستی را جذب کند، به همین 
دلیل به دنبال الگوی قراردادهای EPDF و EPDC رفت. فقدان ارتباط منطقی بین 
تحقق اهداف و عملکرد پیمانکاران، پرداخت به پیمانکاران بر اساس صورت وضعیت 
صادره و نه بر اساس اهداف محقق شده، بهره وری و کارایی پایین، تقبل ریسک بیشتر 
توسط کارفرما و فقدان ارتباط منطقی بین ریسک و بازده پیمانکاران، از مسائلی بود که 

شرکت ملی نفت ایران را به این سمت برد تا با تغییر پارادایم ساختار مدیریت پروژه ها، با 
رویکردی عملکرد محور یا میدان محور و با اجرای چارچوب الگوی جدید قراردادهای 

نفتی به دنبال بهبود شرایط باشد.
مشکلات مالی شرکت نفت تمام می شود؟

این کارشناس اقتصاد نفت بیان کرد: دلیل تمام این مسائل، مشکلات مالی شرکت 
نفت در سال های اخیر است، چرا که سهم واقعی شرکت ملی نفت ایران از درآمدهای 
صادراتی نفت، کمتر از 14.5 درصد و شاید حدود 10 درصد باشد که در حال حاضر 
به دلیل تحریم های یک جانبه ایالات متحده، این سهم کمتر نیز شده است. در نتیجه، 
موضوع سرمایه گذاری در صنایع بالادستی نفت اهمیت ویژه ای دارد. بالا بودن میانگین 
عمر تأسیسات سطح الارضی و ورود به نیمه دوم عمر میدان های بزرگ و اصلی نفت، از 

دیگر دلایل مهم سرمایه گذاری و توجه به این بخش هستند.
رحمتی ادامه داد: سیاست گذاری نفت در سال های اخیر به گونه ای بوده که بتواند 
از طریق ماده 12 قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور پروژه ها 

را پیش ببرد.
وی ادامه داد: راه حل های دیگری مانند انتشار اوراق مشارکت نیز مدنظر بود، که 
بیشتر برای طرح های زودبازده و کوتاه مدت کاربرد دارد. با این حال، با توجه به اینکه 

طرح ها و پروژه های نفت عمدتاً زمان بر هستند و به اعتبار هنگفتی نیاز دارند، اوراق 
مشارکت گزینه مناسبی نبود. راه حل بعدی تشکیل صندوق پروژه و تأمین مالی از بازار 
سرمایه بود. در سال های اخیر، سیاست گذاری  شرکت نفت به سمتی رفت که پیشرفت 
پروژه ها، تعهد مالی جدیدی برای شرکت نفت ایجاد نکند و بازپرداخت تعهدات در 
اجرای بسته های نگهداشت و افزایش تولید شرکت های بهره بردار نیز با همین رویکرد 
از محل حداکثر 50 درصد درآمد حاصل از افزایش نفت خام تولید به استناد ماده 12 

قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر انجام شود.
رونق به بخش بالادست نفت باز می گردد

رحمتی دستمزدی را که در تبصره یک قانون بودجه به آن اشاره شد، انگیزه ای برای 
جذب سرمایه و نیز کاهش هزینه های توسعه میدان دانست و توضیح داد: از آنجایی 
که پیش از این سرمایه گذار عمده ای برای توسعه صنایع بالادستی نفت نداشتیم، این 
تصمیم می تواند راهگشا باشد. با این حال، نکته این است که میزان و مقدار هزینه ها بر 
اساس چه قیمت و نرخی محاسبه شود؟ چرا که هزینه های دلاری در بخش بالادست 

قابل توجه بوده و لازم است نحوه محاسبه آن به هر نرخ پولی مورد توجه قرار بگیرد.
وی ادامه داد: از آنجایی که چند سالی است توسعه بالادستی نفت، رونق چندانی 
بخش  در  بازار  حرکت  برای  انگیزشی  عامل  می تواند  تبصره  این  موضوع  نداشته، 
بالادست باشد. بحث جدی دیگر این است پروژه ها در بسته های کوچک تعریف شوند 
تا بازپرداخت برای پیمانکاران، تسهیل شود. مورد دیگر این است که تولید زودهنگام 
یا تولید مورد نظر و مدت زمان آن، به گونه ای مد نظر قرار گیرد تا پیمانکار، توانایی 

بازپرداخت خود را افزایش و ریسک را کاهش دهد.
رحمتی با اشاره به این که موضوع دستمزد به ازای هر بشکه نفت یا هر متر مکعب 
گاز، موضوع جدیدی نیست، توضیح داد: بهره برداری از میدان آزادگان به همین روش 
بوده است، اما موضوع، نحوه صحیح محاسبه هزینه هاست تا هیچ کدام از طرفین یعنی 
شرکت نفت و پیمانکار، متضرر نشوند. الگوی قراردادهای جدید نیز بر همین مبنا بوده و 
این نوعی مزیت محسوب می شود. دستمزد در نظر گرفته شده به ازای تولید نفت یا گاز 
شرکت می تواند از محل 50 درصد تولید نفت اضافی یا 75 درصد گاز اضافی یا عواید 

آن، برای بازپرداخت کلیه هزینه های سرمایه گذار تخصیص داده شود.
الزامات اجرای موفق تبصره نفتی لایحه بودجه

وی درباره نکات مورد توجه در اجرای هر چه بهتر موضوع این تبصره گفت: کوچک 
تعریف کردن بسته های پروژه های توسعه و نگهداشت، یکی از این نکات است. علاوه 
بر این، محاسبه صحیح هزینه ها بر مبنای هزینه های واقعی روز بازار و نه نرخ های ارز 

دولتی نیز اهمیت دارد، چرا که هزینه های پیمانکار، با دلار بازار آزاد انجام می شود.
وی ادامه داد: تفکیک بخش ریالی از دلاری در پروژه های بالادستی دیگر تصمیم 
راهگشا در این زمینه است. برای افزایش مصرف ریالی می توان سامانه اطلاع رسانی 
را در نظر گرفت تا افزایش مصرف کالای با کیفیت ایرانی مورد توجه قرار گیرد. تأمین 
مالی از بازار سرمایه که یکی روش های آن، تعریف صندوق پروژه و نیز استفاده بهینه از 
شرکت های اکتشاف و تولید در به کارگیری این پروژه ها است، دیگر راهکارهای مبتنی بر 
پیشنهاد لایحه بودجه برای جذب سرمایه و پیشبرد اهداف توسعه ای و رشد شرکت های 

اکتشاف و تولید است.

الزامات اجرای موفق تبصره نفتی لایحه بودجه99 ؛

رونق به بخش بالادست نفت باز می گردد

رییس سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای از احداث و ساخت بیش از 3500 کیلومتر راه روستایی تا شش ماه آینده خبر داد و 
گفت: اگر این کار را انجام دهیم، قدم بزرگی در راستای رفاه روستاییان و توسعه روستایی برداشته ایم.

عبدالهاشم حسن نیا اظهارکرد: برنامه ریزی های صورت گرفته درباره ساخت بیست کیلومتر راه روستایی آسفالته در روز است و اگر 
در این روند خللی به وجود نیاید می توانیم تا شش ماهه آینده 3500 کیلومتر راه روستایی را آْسفالته کنیم که در صورت تحقق، کار 

بزرگی انجام شده است.
وی در پاسخ به سوالی درباره اینکه آیا احداث 20 کیلومتر راه آسفالته روستایی در روز کم نیست و نباید سرعت و حجم این کار بیشتر 
شود، اعلام کرد: تا کنون پروژه های روستایی و به ویژه آسفالته کردن راه های منتهی به روستاهای کشور با زمان و هزینه های بسیار 
بیشتری انجام می شد و ما با وجود برخی محدودیت ها سرعت آن را افزایش داده ایم و اگر به همین وعده مان عمل کنیم، نتیجه بسیار 

خوبی حاصل می شود.
رییس سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای همچنین درباره مشکلات و محدودیت های توسعه راه روستایی آسفالته گفت: یکی از 
چالش های ما تامین قیر مورد نیاز بوده است که شخص وزیر راه و شهرسازی در این زمینه توافقاتی با سازمان برنامه و بودجه داشته اند 

که حدود 100 هزار تن قیر مورد نیاز ما را تامین کنند و در این صورت می توانیم این کار را انجام دهیم.
البته پیش از این رضا اکبری - معاون راه روستایی سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای – دراین باره به ایسنا گفته بود که حدود 
13 هزار و 300 روستا در کشور راه آسفالته ندارند و در قالب طرح ملی ابرار تا پایان امسال 2000 کیلومتر راه روستایی به بهره برداری 
می رسد. اگر سالانه حدود 500 میلیارد تومان اعتبار داشته باشیم، می توانیم حدود 2000 تا 3000 کیلومتر راه روستایی را بسازیم.

رییس سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای خبر داد
ساخت ۳۵۰۰ کیلومتر راه روستایی آسفالته تا شش ماه آینده

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی گفت: بازار نهاده های کشاورزی آرام است و هیچ مشکلی در این رابطه نداریم.
عباس کشاورز در نشست هم اندیشی که صبح دیروز با حضور تولیدکننده های نهاده های کشاورزی برگزار شد، با بیان اینکه بازار 
نهاده ها آرام است و این نشان دهنده کفایت در کیفیت و کمیت نهاده ها است، اظهار کرد: هیچ گزارشی در خصوص کمیابی و گرانی 
نهاده ها در دو سال گذشته به ما نرسیده است و همواره در کمیته های ستادی و مذاکرات  توصیه کرده ام که باید ذخیره کافی در آفت 

کش، کود، سم داشته باشیم، که البته داریم و با تلاش شما تولیدکنندگان بازار خوب و آرام است.
وی با اشاره به تحریم و اینکه این  شرایط نیازمند تعامل بیشتری است، خطاب به تولیدکنندگان گفت: ما سعی داریم نسبت به 
تکنولوژی های روز دنیا خود را مطلع نگه داریم، ولی در شرایط تحریم امیدمان به تولید داخل است و بایستی همکاری و تعامل میان 

شما و کشاورزان و ما نیز بیشتر باشد. همچنین نباید مشکلات ناشی از تحریم ما را در مقابل هم قرار دهد.
سرپرست وزارت جهاد کشاورزی اضافه کرد: این شرایط نیازمند تدابیر جدیدی است که همه باید با تلاش هم سناریوهایی داشته 
باشیم، زیرا ممکن است شریک تجاری شما کالایی را به شما ندهد. بنابراین یا باید مقدار بیشتری از آن محصول بیاورید، یا بایستی به 
فکر حاشیه ها باشید که از کدام شرکت یا کدام کشور می توان استفاده و آن را جایگزین کرد. به طور مثال در خصوص تامین بذر کلزا 
تا سال 1400 هیچ مشکلی نداریم. وی در ادامه به اهمیت ترویج استفاده از کودهای زیستی و آلی اشاره کرد و گفت: درباره کودهای 
زیستی و آلی بنا داشتیم که نشستی را با حضور مدیران و معاونان مربوطه، کشاورزان فرهیخته و تولیدکنندگان کودهای زیستی و آلی 
برگزار کنیم تا ظرفیت ها و توانایی هایشان را بیان کنند. همچنین سیاستمان بر این بود که اگر یارانه ای دریافت کردیم مقداری از آن را 

به تولیدکنندگان این نوع کود کمک کنیم که متاسفانه هنوز دریچه ای باز نشده است.

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی:

بازار نهاده های کشاورزی آرام است

مقابله با فساد مالی از دغدغه ها و مطالبات این روزهای جامعه 
است که دستگاه های مسؤول از جمله قوه قضاییه نیز عزم جدی 
خود را برای مبارزه با آن نشان داده اند؛ در این مسیر، اجرای 
استانداردهای FATF با شفاف سازی روند مبادلات مالی و بانکی 
کشور می تواند راهگشا بوده و جلوی بسیاری از تخلفات و مفاسد 

اقتصادی را بگیرد.
بخش مهمی از پرونده های متعدد فساد مالی در کشور که به 
مساله روز جامعه تبدیل شده، ریشه در عدم رعایت استانداردهای 

مالی در شبکه بانکی و مالی کشور دارد.
نگاهی به روند بررسی پرونده های مربوط به تخلفات بانکی 
نشان می دهد در صورت انضباط مالی بیشتر در نظام بانکی 
احتمال وقوع این تخلفات و مفاسد کاهش زیادی می یافت؛ 
بنابراین برای ریشه کردن فساد چاره ای جز سروسامان دادن به 
روند قوانین مالی کشور و اجرای سختگیرانه تر مقررات مربوط به 

پولشویی و ... وجود ندارد.
برخی قوانین و مقررات مربوط به انضباط مالی و پولشویی 
سالهاست که در کشور تصویب شده اما هنوز به طور کامل اجرا 
نشده است، همچنین برخی دیگر از قوانین نیز در حال بررسی 
 FATF با استانداردهای است که بخش عمده آن ها همراستا 
است. در واقع، اجرای استانداردهای FATF علاوه بر ضرورت 
تعامل بین المللی، باعث کاهش فساد و جرایم مالی در داخل 

کشور نیز می شود.
با توجه به اینکه مبارزه با فساد مالی در کشور به یک مطالبه 
عمومی تبدیل شده و علاوه بر مردم، مسؤولان نیز بارها بر آن 
تاکید کرده اند، اجرای این استانداردها، سلامت نظام مالی در 

کشور را ارتقا می دهد.
 موانع اجرای قوانین مقابله باپولشویی در کشور

باوجود اینکه قوانین مقابله با پولشویی مدتهاست در ایران به 

تصویب رسیده اند، اما تاکنون به درستی اجرا نشده اند که عوامل 
مختلفی در این تاخیر نقش دارند.

به  مربوط  قوانین  نشدن  اجرا  در  موثر  عوامل  مهم ترین  از 
پولشویی، فعالیت موسسه های مالی غیر مجاز بوده است. این 
موسسه های غیر مجاز در طول سال های فعالیت خود، هیچ گاه 
حاضر به شفاف سازی ترازنامه های خود نبوده اند که البته نتیجه 

عملکرد آنها از خاطره ها نرفته است.
بحران پولی نتیجه رشد قارچ گونه موسسه های مالی غیرمجاز و 

فرار آنها از شفافیت و اجرای قوانین مبارزه با پولشویی بود.
درباره خسارت  پیش  بودجه چندی  و  برنامه  رییس سازمان 
وارده شده توسط این موسسه ها، گفته است: موسسه های مالی 
غیرمجاز 36 هزار میلیارد تومان به دولت خسارت زدند، زیرا دولت 
ناچار شد برای جبران تعهدات و خساراتی که وارد کردند این مبالغ 

را پرداخت کند.
بانک ها و موسسه های مالی دارای مجوز در سال های اخیر، 
اقداماتی را برای اجرای این قوانین انجام داده اند که البته کامل 

نبوده است.
در واقع می توان گفت به دلیل فراهم نبودن برخی شرایط و 
هزینه  بر بودن، بانک ها و موسسه های دارای مجوز، بخش هایی از 
این قوانین را اجرا کرده اند که این موضوع نیز کاهش نظارت بانک 
مرکزی و ناترازی در صورت های مالی آنها را به دنبال داشته است.
اجرا  در  دیگر  عامل  فنی،  زیرساخت های  نبودن  آماده 
تدوین  با  البته  پولشویی است،  با  مقابله  قوانین  کامل  نشدن 
دستورالعمل ها و ابلاغ بخشنامه ها، گام هایی برای تحقق آن 

برداشته شده است.
اما بررسی ها نشان می دهد، اگر ایران استاندارهای لازم برای 
پیوستن به FATF را بپذیرد سیستم بانکی به طور خودکار، ناچار 

به تسریع در اجرای قوانین پولشویی خواهد شد.
به دلیل اینکه هر بانکی که نتواند این استاندارها را اجرایی 
کند به خودی خود از تبادلات مالی خارجی محروم می شود و 
مشتریان خود را از دست می دهد، باعث می شود همه بانک ها 
به اجرای برنامه های مبارزه با پولشویی و شفافیت، شتاب بدهند 

که نتیجه آن، ارتقای سلامت مالی نظام مالی و کاهش فساد مالی 
در کشور است.

FATF آخرین وضعیت پذیرش ایران در 
 گروه ویژه اقدام مالی تاکنون برای پیوستن کامل ایران به این 
نهاد، چندین بار فرصت داده، اما اعلام کرده پس از آخرین مهلت 
که در اواخر بهمن امسال به پایان می رسد، به هیچ وجه این فرصت 
تمدید نشده و در صورت عدم پذیرش آن، ایران وارد لیست سیاه 
می شود. »گروه ویژه اقدام مالی« با هدف جلوگیری از پولشویی، 
رشد حملات تروریستی، باندهای مافیایی، قاچاقچیان اسلحه و 
 )G7تجارت مواد مخدر توسط هفت کشور صنعتی جهانی )گروه

تشکیل شده است.
این گروه برای موسسات مالی و بانک ها روش های استانداری 
را مشخص کرده اند که امکان تامین مالی فعالیت های غیرقانونی 
را کاهش داده یا سخت کرده و عمل به این استانداردها به نظام 
بانکی کمک می کند که نقل و انتقال غیرقانونی پول را ردگیری و 

منشاء و هدف آن را مشخص کند.
ایران از مجموع 41 مورد برنامه عمل گروه ویژه اقدام مالی، 37 
مورد که مربوط به بخش های اجرایی بوده را عملیاتی کرده است.

چهار برنامه باقی مانده در قالب لایحه هایی شامل »اصلاح 
قانون مبارزه با پولشویی«، »اصلاح قانون مبارزه با تامین مالی 
تروریسم«، »عضویت در کنوانسیون بین المللی مبارزه با جرایم 
کنوانسیون  در  »عضویت  و  )پالرمو(«  فراملی  یافته  سازمان 
بین المللی مبارزه با تامین مالی تروریسم )CFT(« از سوی دولت 
تهیه و به مجلس ارسال شد که دو مورد در نهایت به تصویب رسید.

و  پالرمو  کنوانسیون  به  ایران  پیوستن  شامل  لایحه  دو  اما 
کنوانسیون مبارزه با تامین مالی تروریسم )CFT( برای تعیین 
تکلیف نهایی در مجمع تشخیص مصلحت نظام معطل مانده 

است.

مقابله با فساد مالی در کشور با ابزار FATF؛

چرا قوانین مقابله با پولشویی در ایران اجرایی نشده است؟

مریم فکری: چند هفته ای است که اغلب شهرهای ایران با آلودگی هوا دست و پنجه نرم 
می کنند؛ موضوعی که هنوز راه حل و تدبیر واقعی برای آن پیدا نشده و تنها راهکار تاکنون برای 
کم کردن آلودگی هوا، تعطیلی مدارس یا دانشگاه ها و محدودیت در تردد خودروها یا توقف 

فعالیت برخی واحدهای صنعتی اعلام شده است.
بررسی ها نشان می دهد که آلودگی هوا در حال حاضر، خود به مانعی اقتصادی بدل 
شده اند. آمارها حاکی از آن است که آلودگی هوا سالانه 225 میلیارد دلار از اقتصاد جهان 
را از بین می برد. اگرچه آمار رسمی در خصوص ایران وجود ندارد، اما بانک جهانی سه سال 
قبل، در سال 2016 اعلام کرده بود هر سال 2.3 درصد از تولید ناخالص داخلی ایران به خاطر 

آلودگی هوا از بین می رود و 21 هزار نفر به خاطر این آلودگی جان خود را از دست می دهند.
آبان ماه 96 نیز وحید حسینی، مدیرعامل وقت شرکت کنترل کیفیت هوای تهران گفته بود: 
»هزینه اقتصادی آلودگی هوای تهران بین 12 تا 15 هزار میلیارد تومان است و می توان گفت 

پایتخت معادل بودجه شهرداری هزینه اقتصادی آلودگی هوا را می دهد. «
این در شرایطی است که اخیرا مدیرکل محیط زیست و توسعه پایدار شهرداری تهران اعلام 
کرده که گزارشات حاکی از خسارتی سالانه معادل 2.6 میلیارد دلار به شهروندان تهرانی است 
که با احتساب جمعیت 8.7 میلیونی تهران، سهم هر نفر در زیان متاثر از آلودگی هوا، برابر 

300 دلار در سال است.
سهم هر نفر 3.۸ میلیون تومان

یک حساب سر انگشتی نشان می دهد که با توجه به دلار حدود 12 هزار و 700 تومانی، 
معادل ریالی خسارت آلودگی هوا در تهران، 33 هزار و 20 میلیارد تومان برآورد می شود. این 
یعنی با احتساب جمعیت 8.7 میلیونی تهران، سهم هر نفر در زیان متاثر از آلودگی هوا، برابر 

3 میلیون و 810 هزار تومان در سال است.
آمار خسارت 33 هزار و 20 میلیارد تومانی آلودگی هوا در تهران در حالی است که این 
عدد تقریبا عددی معادل یارانه معیشتی و کمی کمتر از رقم یک سال پرداخت یارانه نقدی 
به خانوارهای ایرانی است. در حال حاضر دولت ماهانه تقریبا رقمی حدود 3.5 هزار میلیارد 

تومان بابت یارانه نقدی به حساب خانوار واریز می کند که در سال، رقمی در حدود 42 هزار و 
588 میلیارد تومان می شود.

برای سال 1399 نیز بنا به گفته رییس سازمان برنامه و بودجه و بررسی مواد و جداول بودجه، 
دولت 43 هزار میلیارد تومان برای هدفمندی یارانه ها و پرداخت یارانه نقدی به حدود 78 

میلیون ایرانی کنار گذاشته است.
همچنین دولت برای سال آینده رقمی در حدود 31 هزار میلیارد تومان برای پرداخت یارانه 

معیشتی به حدود 60 میلیون نفر ایرانی پیش بینی کرده است.
میزان خسارت آلودگی ها نیمی از رقم طرح های عمرانی

در این میان، در سال 1398 رقمی که برای بودجه طرح های عمرانی پیش بینی شده بود، 
در حدود 66 هزار میلیارد تومان بود. این یعنی، خسارت آلودگی هوا در تهران تقریبا نیمی از 

رقم اعتبار طرح های عمرانی را در برمی گیرد.
همچنین برای سال 1399 دولت پیش بینی کرده 70 هزار میلیارد تومان به طرح های 

عمرانی اختصاص دهد.
متهم اصلی آلودگی هوا

در حال حاضر خودروهای سواری و کیفیت سوخت مصرفی، دو متهم آلودگی هوا هستند 
که هر کدام دیگری را مقصر می داند.

شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی به تازگی مرتبط دانستن آلودگی هوا با بنزین 
را به طور کامل رد و اعلام کرد که سوخت توزیعی اعم از بنزین و گازوییل در کلانشهر تهران از 

کیفیت بالایی برخوردار است.
براساس گزارش نفتی ها، طبق گزارش منتشر شده توسط شرکت کنترل کیفیت هوای 
تهران، منشا بیش از 80 درصد از آلودگی وسایل نقلیه شهر تهران مربوط به کامیون ها، 
اتوبوس ها و مینی بوس ها گزارش شده که از قضا سوخت مصرفی هیچ کدام از آنها بنزین 

نیست، بنابراین مرتبط دانستن آلودگی هوا با بنزین به طور کامل رد می شود.
همچنین براساس اعلام شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران،  ترکیبات 

آروماتیک که سرطان زا شناخته می شوند، به طور کامل از تمامی بنزین تولید کشور از یورو 2 
گرفته تا یورو 5 حذف شده و به استاندارد یورو 5 رسیده است.

وزیر نفت به تازگی درباره اثر بنزین روی آلودگی هوا اعلام کرد: سازمان محیط زیست قبل 
هم اعلام کرده که تاثیر کیفیت بنزین بر آلودگی هوا بسیار ناچیز است. از طرف دیگر نیز نوع 
بنزین مساله نیست، بلکه مساله موتورسیکلت های غیراستانداردی هستند که آلودگی ایجاد 
می کنند و آن طور که عنوان می شود، هر موتورسیکلت غیراستاندارد به اندازه 7 خودرو آلودگی 

ایجاد می کند و متاسفانه تعداد زیادی موتورسیکلت داریم که استاندارد نیستند.
به گفته بیژن نامدارزنگنه، در شهرهای بزرگ بنزین و گازوییل یورو توزیع می شود، اما فعلا 

مشکل این نیست.
به  را  اتهام  انگشت  اخیرا  محیط زیست  سازمان  رییس  کلانتری،  عیسی  میان،  این  در 
سمت خودروسازی ها برده است. وی با با اشاره به آلودگی تهران و احتمال تعطیلی مدارس 
و دانشگاه ها در هفته آینده، عنوان کرد: مافیای خودروسازی آن قدر توان مالی دارند که 
تصمیم گیران را خریداری کنند. پس قطعا با چنین شرایط جوی و ایستایی هوا مواجه 

می شویم.
اما احمد نعمت بخش، دبیر انجمن خودروسازان ایران اعتقاد دارد: سوخت خودروهای 
وارداتی یورو 7 است، در حالی که این نوع سوخت در کشور وجود ندارد و زمانی که این نوع 
خودروها از سوخت یورو 4 استفاده می کنند، موتور آن ها  آسیب می بیند و در نتیجه آلایندگی 

آن ها از خودروهای یورو 4 هم بیشتر می شود.
او با با بیان اینکه در شرایط کنونی برای کاهش آلایندگی خودروها محدودیت داریم، تصریح 
کرد: اگر بخواهیم به استاندارد یورو 5 دست یابیم، باید سوخت آن را فراهم کنیم، در حالی که 

اکنون سوخت یورو 5 در سراسر کشور توزیع نمی شود.
نعمت بخش عنوان کرد: اگر سوخت یورو 5 در تمام کشور توزیع شود، باید سنسورها و ایسیو 
این خودروها هم تامین شود که اکنون ارتباط ما با قطعه سازان خارج از کشور قطع است و 

امکان اینکه این کار را انجام دهیم، وجود ندارد.

خسارت آلودگی هوا معادل هزینه یک سال پرداخت یارانه معیشتی

خسارت ۳۳ هزار میلیارد تومانی »دود« به تهران
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فرصت سوزی در تکواندو؛
 »مردانی« چگونه سهمیه المپیک را از دست داد؟

 پرونده رقابتهای گرنداسلم روز جمعه بسته و سجاد مردانی در مسابقاتی که روز پنجشنبه 
برگزار شد، بعد از یک دور استراحت، در دو راند متوالی برابر »تیان جیان« از چین با ارائه یک 
مبارزه ضعیف و پرانتقاد نتیجه را در دو راند متوالی با نتایج 9 بر یک و 17 بر 4 واگذار کرد و 

از دور رقابتها کنار رفت.
حذف سرگروه سنگین وزن تیم ملی یعنی از دست دادن شانس کسب سهمیه سوم، 
یعنی آنکه تکواندو باید با دو سهمیه در بخش مردان راهی توکیو 2020 شود. در واقع 
تکواندو ایران بعد از چهار سال تلاش و حضور در مسابقات معتبر به خصوص گرندپری ها، 

تنها با دو سهمیه راهی المپیک خواهد شد.
سجاد مردانی علی رغم ارائه مبارزات زیبا و دیدنی در مرحله نهایی رقابتهای گرندپری 
)مسکو( که حاوی ضعف های فنی هم بود، موفق به کسب سهمیه از طریق سیستم 
رنکینگ نشد تا عزم خود را برای کسب سهمیه از طریق رقابتهای گرنداسلم و کسب مدال و 

سکوی نخست سهمیه جزم کرد، ولی این مهم نیز حاصل نشد.
اما مردانی پیش از آنکه به مسکو و حتی چین برود سهمیه را از دست داده بود. فدراسیون 
تکواندو و سازمان تیم های ملی باید پاسخگو باشند که چرا از سهمیه 40 امتیاز تورنمنت ها 

در سال 2018، مردانی کمترین امتیاز را کسب کرد؟
رئیس سازمان تیم های ملی که فقط از زمین و زمان گلایه می کند و در زمان های مناسب 
برای پوشش مشکلات فدراسیون پیش قدم می شود، باید پاسخگو باشد که چرا برای اعزام 
مردانی به تورنمنت ها برنامه ریزی نشد تا او اکنون با چند امتیاز اختلاف سهمیه را از دست 
بدهد؟ در همین یک ماه گذشته مردانی برنامه پرفشاری داشت، بعد از گرندپری صوفیه، 
دو تورنمنت صربستان و کرواسی، گرندپری مسکو و در نهایت گرنداسلم »ووشی«، آیا یک 
تکواندوکار حرفه ای می تواند در مدت نزدیک به دو ماه در همه این رقابتها شرایط مبارزه و 

کسب مدال را داشته باشد؟
از سوی دیگر در »ووشی« مردانی همانی نبود که در مسکو برخی از بهترین های دنیا 
را شکست داد. سرگروه تیم ملی تکواندو همان ضعف های عمده را داشت و کارشناسانی 
که در این مدت بدون اشاره به این دست ضعف ها، فقط برای روحیه دادن به مردانی از او 

تعریف کردند، باید پاسخگو باشند که چرا ضعف های مشهود او را بیان نکردند.
»بازیکن  مردانی  که  کرده  عنوان  جالب  نظری  اظهار  در  ملی  تیم  پیشین  سرمربی 
ناشناخته« است! وی فراموش کرده که مردانی سال 2013 در تیم تحت رهبری او در 
نایب قهرمان جهان شده است. تکواندوکاری که چهار دوره تجربه رقابتهای  مکزیک 
جهانی، یک دوره المپیک، چندین دوره قهرمانی آسیا و.... در کارنامه دارد، آیا واقعاً 

تکواندوکار ناشناخته است؟
هیچ کارشناسی نه در این دو هفته بعد از رقابتهای مسکو و نه در چند سال اخیر نیامد به 
مشکلات مردانی در مبارزاتش اشاره کند. اینکه او در شروع مبارزه ضعف دارد و در همان 
ابتدا امتیازات مهمی از دست می دهد! ضعفی که رقیب چینی به خوبی با آنالیز سنگین 
وزن ملی پوش کشورمان از آن اطلاع داشت و از همانجا بهترین بهره را برد و با برتری مقابل 

مردانی به نیمه نهایی صعود کرد.
نکته مهم دیگر امکان کسب چهار سهمیه در بخش مردان و چهار سهمیه در بخش زنان 
از طریق سیستم رنکینگ وجود دارد. امکانی که کشورهایی چون کره جنوبی و یا انگلیس و 
چین از آن به خوبی بهره بردند. اما مسئولان فدراسیون تکواندو که سازمان عریض و طویل 
اما بدون برنامه ای به نام »تیم های ملی« را تشکیل داده در دو المپیک 2016 و 2020 
این فرصت را از دست داده است. در بخش مردان که همه چیز مشخص است و در بخش 
بانوان اما واقعاً کاری صورت نگرفته است. مسئولان فدراسیون که دائم از پتانسیل خوب در 
بخش بانوان صحبت می کنند، چرا برنامه ای برای کسب سهمیه آن ندارند؟ بسنده کردن 
به رقابتهای قاره ای برای گرفتن دو سهمیه ممکن از این طریق آیا ظلم به تکوندوکاران بانو 
نیست؟ مهرو کمرانی تا چه زمانی باید با تیم های ملی به این نتایج ضعیف ادامه دهد تا 
فدراسیون تکواندو به عدم توانایی او بر بودن در رأس تیم ملی پی ببرد؟ در همین رقابتهای 
گرنداسلم دو شاگرد او همان دور نخست به چینی ها باختند و حذف شدند. اینکه دائم از 
مشکلات صحبت کنیم، از صادر نشدن روادید برای تکواندوکاران برای حضور در رقابتهای 
جهانی تا ماراتن کسب سهمیه، همه و همه نوعی فرار رو به جلوست. مشکلات مالی نیز که 
در رأس بهانه هاست! کافی است متولیان تکواندو به سایر فدراسیون ها نگاهی دقیق تری 
داشته باشند تا بدانند که مشکلاتی به مراتب فراتر از تکواندو دارند. حتی برخی از آنها بانک 
اطلاعاتی هم ندارند که از آن درآمدی میلیاردی داشته باشند. به نظر می رسد فدراسیون 
تکواندو با این سیستم و نوع برنامه ریزی راه را به اشتباه می رود. بارها تاکید کرده ایم که 
تکواندو نیاز به یک بازنگری دقیق از بالا تا پایین دارد و بعد از المپیک ریو 2016 نوشتیم و 
کارشناسان تکواندو گفتند که اگر همین سیستم با همین تفکر به راه خود ادامه دهد، برای 
توکیو 2020 هم اتفاق خاصی نخواهد افتاد و اکنون نیز شرایط به مراتب بدتر از چهار سال 
گذشته است. شکست ها و نتایج ضعیف دیده نشد و هر بار بهانه ای آوردند تا اکنون با چنین 

شرایطی مواجه باشیم.

اتفاق عجیب در فوتبال ایران؛

گروکشی باشگاه ذوب آهن با پاسپورت 
بازیکنان خارجی!

 باشگاه ذوب آهن در اقدامی عجیب از پس دادن پاسپورت بازیکنان نیجریه ای تیم 
فوتبال این باشگاه خودداری کرده است!

باوجود تکذیب سخنگوی باشگاه ذوب آهن در واکنش به خبر قطع همکاری این باشگاه 
با »ابیابووی باکر« و »ماکولی کریسانتوس« بازیکنان نیجریه ای ذوب آهن، این بازیکنان 
به پایان کار خود در تیم اصفهانی نزدیک شده اند. حتی پیش از آنکه نیم فصل اول لیگ 
برتر به پایان برسد و زمانی که علیرضا منصوریان هم هدایت ذوب آهن را بر عهده داشت، 
مسئولان باشگاه ذوب آهن اقدامات خود را برای کنار گذاشتن دو بازیکن خارجی آغاز 
کرده بودند. با این حال مشکلات مالی ذوب آهن از یک سو و نگرانی بابت شکایت باکر 
و کریسانتوس به فیفا که باز شدن پرونده ای جدید در فیفا را در پی خواهد داشت، ذوبی 
ها را مجبور کرده تا دنبال گرفتن رضایت این دو بازیکن و جدایی مسالمت آمیز آنها باشند. 
هرچند که مذاکره باشگاه با این دو بازیکن نتیجه مثبتی نداشته و باعث سر زدن اقدام 
عجیبی از سوی ذوب آهن شده است. این دو بازیکن که می دانستند دیگر جایی در ذوب 
آهن ندارند خواهان بازگشت به نیجریه بودند اما پاسپورتشان در اختیار باشگاه است و 
امکان سفر به خارج از ایران را ندارند. در واقع مدیران باشگاه ذوب آهن با اقدامی که شاید 
بتوان آنرا گروکشی پاسپورتی عنوان کرد، به دنبال گرفتن رضایت باکر و کریسانتوس هستند 
و قصد دارند از این راه، آنها را به خواسته ها و توافقات مدنظرشان قانع کنند! پیگیری این 
موضوع با احمد جمشیدی سخنگوی باشگاه و رسول کربکندی مدیر سازمان فوتبال ذوب 
آهن ثمری نداشت و آنها پاسخگوی تماس تلفنی نبودند. گفته می شود این دو بازیکن 
قصد دارند با حضور در سفارت نیجریه، از این اقدام باشگاه ذوب آهن شکایت کنند تا بلکه 

به پاسپورت خودشان برسند.

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت:دریافت 17 گل در 16 بازی برای استقلال 
فاجعه است، تیم در خط دفاع دچار مشکل است و از طرفی حسینی هم باید به 
خودش بیاید.  محمدرضا شکورزاده در گفتوگویی، درخصوص عملکرد استقلال در سه 
هفته ای که استراماچونی در این تیم حضور نداشت و همچنین رفتارهای حاشیه ای که 

از برخی از بازیکنان این تیم سر زده صحبت های زیر را انجام داد: 
 وقتی استقلال در خانه به ماشین سازی می بازد، یک جای کار اشکال دارد
داشت:  اظهار  ماشین سازی  مقابل  آبی پوشان  شکست  به  اشاره  با  ابتدا  در  وی 
بازیکنان کاملا بی انگیزه بودند و از چهره ها می شد فهمید آنها روحیه ای برای مسابقه 
ندارد. وقتی استقلال در خانه به ماشین سازی می بازد یعنی یک جای کار اشکال دارد. 
بازیکنان استقلال اکثر جوان هستند و حاشیه بلافاصله روی آنها اثر می گذارد. الان 

آقایانی که دور و اطراف تیم هستند و ادعایشان زیاد است باید این تیم را جمع کنند. 
 بازیکن استقلال باید بداند در چه تیمی بازی می کند

وی در ادامه افزود: برای شما مثال می زنم که بدانید بازیکن تیم مثل استقلال باید 
چه شاخصه هایی داشته باشد. شما به بایرن مونیخ نگاه کنید که امثال رومینگه و اولی 
هوینس در آنجا حضور دارند. وقتی یک بازیکن جوان به این تمی می آید و به میدان 
می رود وقتی به سکوها نگاه می کند متوجه می شود چه کسی در آنجا نشسته و هم از 
لحاظ فنی و هم اخلاقی که آموزش دیده است خودش را جمع و جور می کند اما در 

اینجا چه اتفاقی افتاده؟ آیا با 2 روز نبودن مربی تیم باید به این روز بیفتد؟ 
دریافت ۱7 گل در ۱6 بازی فاجعه است

وی با اشاره به این موضوع که دریافت 17 گل در 16 بازی برای استقلال فاجعه است 
گفت: اعتقاد من این است که این تیم در دفاع تیمی مشکل دارد، همه مشکلات هم 
به گردن سرمربی نیست. یک مربی در هفته فقط دو بار داخل زمین برود و بقیه کارها به 
عهده دستیاران او است یادم می آید در زمانی که در استقلال بودیم آقای حسین فکری 
با شلنگ به ما  آموزش دفاع می داد. او به دو مدافع راست و چپ می گفت که شلنگ را 

نگه دارد و مدافعان وسط نحوه دفاع کردن را با همین کار ساده یاد می گرفتند. 
 چشمی وقتی اینقدر راحت پنالتی می دهد مشکلی فنی یا روحی دارد

پیشکسوت  استقلال با اشاره به عملکرد روزبه چشمی که در بازی گذشته اشتباهات 
فاحشی داشت گفت: وقتی چشمی آنقدر راحت پنالتی می زند یا مشکلش فنی است 
یا روحی، در آن شرایط چشمی نباید تکل می زد چون با همین کار نتیجه کار عوض 

شد.

جاگیری و خروج های حسینی اشتباه است، امیدوارم به خودش بیاید
شکورزاده با عملکرد حسینی نیز گفت: فقط امیدوارم او به خودش بیاید من اعتقاد 
داشتم که رحمتی باید کنار برود و حسینی بازی کند ولی الان متوجه شدم که او 
خروج ها و جاگیری هایی کاملا اشتباهی دارد. زمانی که ما بازی می کردیم بهروز 
سلطانی گلر اول تیم ملی بود و بهتر از او وجود نداشت اما بعدا عابدزاده آمد و کار را 
گرفت. گلر باید خودش مدیر مدافعان باشد و با یک حرکت دست تمام دفاع ها را جمع 
کند ولی در عمل حسینی این کارها را انجام نداده و زمانی که او به عنوان گلر دوم 

فعالیت می کرد کارش را بهتر انجام می داد. 
رفتار اسماعیلی در رختکن حرفه ای نبود

بازیکن دهه 60 استقلال درخصوص اتفاقاتی که بعد از بازی با ماشین سازی در 
رختکن این تیم رخ داده گفت: من این مسائل را شنیده ام ولی نباید یکطرفه قضاوت 
کرد. البته رفتار فرشید اسماعیلی حرفه ای نبود ولی از آن طرف هم سرپرست تیم نباید 
در مسائل فنی دخالت کند شاید اگر به جای همدانی نصراله عبدالهی بود این اتفاقات 
نمی افتاد . وقتی می گویم ورود به استقلال باید سلسله مراتب داشته باشد همین است.
متاسفانه برخی انتخاب ها در استقلال با زد و بند و لابی است در حالی که نباید اینگونه 

باشد. بازیکنی که حقوق حرفه ای می گیرد باید رفتار حرفه ای را هم رعایت کند.
 همدانی نباید مسائل استقلال را به رسانه ها منتقل می کرد

شکورزاده خاطرنشان کرد: با اینگونه رفتارها مدیریت باید مقابله کند. روز گذشته 
مصاحبه همدانی از برنامه ورزش و مردم پخش شد اما اعتقادم این است او نباید مسائل 
داخلی تیم را به رسانه ها می کشاند کار او در این زمینه درست نبود چون فردا نمی شود تیم 
را جمع کرد. سرپرست تیم محرم تیم است و من اعتقاد دارم همدانی به جای سرپرستی 
استقلال باید سرمربی تیم جوانان یا امید می شد چون او انرژی خوب دارد و می تواند از 
این انرژی اش به نحو  احسن استفاده کند اما جایگاه سرپرست استقلال به شکلی است 
که همه باید از او حساب ببرند. زمانی که من در جام تخت جمشید بازی می کردم همدانی 
در نونهالان بازی می کرد و شاید از این حرف من خوشش نیاید اما باید واقعیت ها را گفت 

در خصوص رفتار بازیکن هم باید جریمه شود تا دیگر این اتفاق ها رخ ندهد.

شکورزاده پیشکسوت تیم فوتبال استقلال:

دریافت 17 گل در 16 بازی برای استقلال فاجعه است

سرپرست باشگاه استقلال در حکمی مشاور مدیرعامل و سخنگوی این باشگاه را منصوب کرد.
»اسماعیل خلیل زاده« سرپرست باشگاه استقلال در حکمی »بهرام امیری« را به عنوان مشاور مدیرعامل در امور باشگاه استقلال 
منصوب کرد. امیری پیش از این نیز مدیر آکادمی استقلال بود. وی در دوره سرمربیگری »پرویز مظلومی« در استقلال به عنوان مسوول 

نقل و انتقالات فعالیت کرده است.
همچنین »هاشم ساعدی« به عنوان سخنگوی باشگاه منصوب شد. ساعدی نیز در دوره مدیریت »علی فتح الله زاده« سابقه سخنگویی 

را در کارنامه خود داشته است.
قرار است به زودی احکام این 2 نفر به صورت رسمی به آنها ارایه شود.

»علی امیری« و »امیر سلطانی« نیز به احتمال زیاد معاونان بعدی باشگاه استقلال هستند.
بهرام امیری در گفت و گویی اظهار داشت: استقلالی هستم و هر کمکی که از دستم بر بیاید همچون گذشته برای موفقیت و سرافرازی 

این تیم انجام می دهم.

 کمیته انضباطی از تعلیق نقل و انتقالات باشگاه های پارس جنوبی جم، تراکتور تبریز، نساجی مازندران، صنعت نفت آبادان، 
استقلال تهران و پرسپولیس تهران خبر داد.

کمیته انضباطی با ارسال نامه های جداگانه به باشگاه های پارس جنوبی جم و پرسپولیس تهران اعلام کرد:
در خصوص گزارش ابزاری علیه باشگاه ها پارس جنوبی جم، تراکتور تبریز، نساجی مازندران،صنعت نفت آبادان، استقلال تهران 
و پرسپولیس، مبنی بر امتناع و استنکاف از اجرای حکم قطعی) کمیته انضباطی/ کمیته تعیین وضعیت( موضوع ماده 89 مقررات 
انضباطی مصوب 1397 با توجه به محتویات پرونده و به منظور اجرای عدالت، تخلف انتسابی در خور صدور قرار دستور موقت 
تشخیص و بر همین اساس به استناد ماده 100 از مقررات انضباطی باشگاه موصوف تا اطلاع ثانوی و حداکثر تا 30 روز از تاریخ 
صدور این قرار از ثبت نام قراردادهای خود با بازیکنان جدید در سازمان لیگ مربوطه بدون موافقت کتبی این کمیته محروم می گردد.

دستور موقت صادره بلافاصله قابل اجرا بوده و ظرف مدت روز از ابلاغ قابل تجدید نظر خواهی نزد کمیته استیناف است.
فصل نقل و انتقالات زمستانی فوتبال ایران از 26 آذر شروع شده و 23 دی به پایان می رسد.

مشاور مدیرعامل و سخنگوی باشگاه استقلال منصوب شدند

 بازگشت ساعدی و امیری به استقلال 
با رای کمیته انضباطی ؛

استقلال، پرسپولیس از نقل و انتقالات محروم شدند

سرمربی تیم ملی کشتی آزاد گفت: علیرضا دبیر به عنوان رئیس 
فدراسیون شخصا با برگزاری رقابتهای جام باشگاه های جهان در 

این مقطع زمانی مخالف بود.
پرونده رقابتهای کشتی آزاد وفرنگی جام باشگاه های جهان در 
حالی بسته شد که سرمربیان تیم های ملی با قاطعیت از سطح 
کمی و کیفی این مسابقات انتقاد کردند. محمد بنا که چندی 
پیش صراحتاً اعلام کرد سطح رقابتهای لیگ برتر و حتی انتخابی 
جام تختی هم از مسابقاتی که با عنوان جام باشگاه های جهان در 
بجنورد برگزار شد بالاتر بود و ملی پوشان به هیچوجه در حد و اندازه 
خودشان کشتی نگرفتند. غلامرضا محمدی سرمربی تیم ملی 
کشتی آزاد نیز بلافاصله بعد از پایان جام باشگاه های جهان، این 
مسابقات را مورد انتقاد قرار داد و گفت: برگزاری این مسابقات چند 
سالی است که در برنامه فدراسیون کشتی و اتحادیه جهانی قرار 

گرفته اما این پیکارها به هیچ عنوان از لحاظ کیفی مطلوب نبود. 
وی تصریح کرد: باید به این واقعیت اذعان داشت که هر میدان و 
مسابقه ای باید از نظر فنی به کشتی ما کمک کند، اما این مساله در 
مسابقات جام باشگاه های جهان وجود نداشت و حتی برنامه های 
ما را تا حدی تحت تاثیر قرار داد. به جرات می توان گفت سطح 
رقابتهای لیگ برتر و حتی قهرمانی کشور که چندی پیش برگزار 
شد به مراتب از جام باشگاه های جهان بالاتر بود. سرمربی تیم 
ملی کشتی آزاد با انتقاد از حضور برخی از نفرات در جام باشگاه 
های جهان که در لیست اعزام به ایتالیا بودند و باید طبق برنامه 
کادر فنی کشتی می گرفتند، گفت: متاسفانه ما شاهد حضور 
گزینه هایی در قالب تیم های باشگاهی این مسابقات بودیم که 
اصلًا قرار نبود در اوزانی غیر از برنامه ریزی ما کشتی می گرفتند. 
این نفرات باید بزودی در تورنمنت ایتالیا حضور می یافتند و در وزن 

قانونی و اصلی که ما برای آنها در نظر گرفته بودیم به میدان می 
رفتند اما در جام باشگاه ها خلاف این برنامه عمل کردند. محمدی 
افزود: جام باشگاه های جهان شاید از نظر مالی و اقتصادی به سود 
کشتی گیران بود اما از نظر فنی هیچ دستاوردی برای ما نداشت. 
متاسفانه با وجود وضعیت بد اقتصادی کشتی گیران، در وضعیتی 
رقابتها  این  برگزاری  به  تن  باید  مالی  دلایل  به  که  گرفتیم  قرار 
می دادیم اما در واقع از نظر فنی متضرر شدیم. ما نه تنها با این 
مسابقات زمان را تا المپیک بیشتر از قبل از دست دادیم بلکه شاهد 
مصدومیت برخی از کشتی گیران اصلی و عنوان دار خودمان هم 
بودیم. سرمربی تیم ملی کشتی آزاد به نکته قابل تاملی اشاره کرد 
و گفت: من مدتها پیش با علیرضا دبیر رئیس فدراسیون هم در این 
خصوص صحبت کردم که وی نیز شخصاً به من گفت با برگزاری 
جام باشگاه های جهان مخالف است، اما نمی دانم این مسابقات 

به چه دلیل و با اصرار چه کسانی برگزار شد. ما باید به منافع ملی 
فکر کنیم و نباید با در نظر گرفتن منافع شخصی همه چیز را تحت 
تاثیر قرار دهیم. وی گفت: هنوز چهار سهمیه المپیک باقی مانده 
که باید در میادین پیش رو کسب کنیم. ما فرصت زیادی نداریم. 
طبق برنامه باید ابتدا در جام تختی و سپس رقابتهای قهرمانی 
از آن در میادین گزینشی المپیک به میدان برویم.  آسیا و بعد 
فقط امیدوارم ساز و کارهای لازم مهیا شود و متولیان امر با نگاهی 
المپیکی به برنامه های ما توجه کنند. محمدی در پایان به وضعیت 
مصدومیت حسن یزدانی نیز اشاره کرد و گفت: یزدانی با آسیب 
دیدگی کهنه و قدیمی در این مسابقات به میدان رفت و متاسفانه 
از ناحیه مینیسک زانوی پای راست دچار مصدومیت شد. فقط 
امیدوارم مشکل خاصی برای او پیش نیاید که البته با اقدامات 

فوری تیم پزشکی می توان کمی به رفع این مشکل امیدوار بود.

سرمربی تیم ملی کشتی آزاد :

جام باشگاه های جهان نظر فنی هیچ دستاوردی نداشت

مجیدروانستان

 بدون تردید در فوتبال مدرن امروزی؛ بازیکنی که هنر بازی با 
توپ را دارد و خلاق است، بیشتر از بازیکنی که فقط مثل ربات بازی 
می کند، مورد توجه طرفداران فوتبال قرار می گیرد. امروزه خیلی از 
مربیان به دنبال چنین بازیکنی هستند؛ چرا که سرعت بالایی دارد 
و در مواقع ضروری می تواند منجی تیمش باشد. برای یک مربی 
سرعت فیزیکی خیلی مهم است و بازیکنان خلاق می توانند به نحو 

چشم گیری عملکرد تیمشان را افزایش دهند.
اکنون وقت آن رسیده که مربیان در بازیکنان بینش تازه ای ایجاد 
کنند. باید به آنها فرصت ریسک کردن بدهند و به عبارتی دیگر به 
آنها اجازه خلاقیت در بازی بدهند و آنها را درک کنند. خطرناک ترین 
بازیکنان باارزش هم، کسانی هستند که ریسک می کنند. برای 
بازیکنانی  از دیدن  لذت بخش تر  تماشاگران، هیچ چیز  و  مربیان 
به نمایش  نیست که بدون استرس بهترین عملکرد را در زمین 
می گذارند. می خواهیم بدانیم چرا به لیونل مسی برچسب هنرمند 
با توپ می دود از حریفان  می زنیم؟ او کسی است که با سرعت 
عبور و به زیبایی بازیکنان اطراف خود را صاحب توپ می کند. ما 
مسی را یک ورزشکار جهانی می نامیم، اما واقعیت این است که ما 
هنر او را تحسین می کنیم. اغلب تست های پیش فصل بازیکنان، 
تست هایی است که در اطراف آمادگی جسمانی و بدنی می چرخد؛ 
به طور مثال، سرعت بازیکنان یا آمادگی بدنی آنها. در حال حاضر 
برخی بازیکنان عاشق این زمان از شروع فصل هستند، چون برتری 
توانایی های بدنی آنها بیشتر از مواقع دیگر سال نمود پیدا می کند و 
نشان می دهند از لحاظ فیزیکی از بقیه برتر هستند. اما برای برخی 

دیگر این دوره پیش فصل بسیار دلهره آور است و یادآور زجر کشیدن 
برای آمادگی بدنی است، چرا که آنها باید به سرعت چه از لحاظ 
ذهنی و چه از لحاظ بدنی باید برای فصل مسابقات آماده شوند و 
معمولًا چون تیم ها برای این بخش زمان کافی در اختیار ندارند، 
فشار بیشتری بر بازیکنان وارد می کنند. مهدی قائدی در استقلال و 
مهدی ترابی در پرسپولیس نقش مهمی ایفا می کنند. آنها بازیکنانی 
هستند که هم هنر بازی با توپ را دارند و هم خلاق هستند. قائدی 
در لیگ نوزدهم بهترین فصل فوتبالی خود را پشت سر می گذارد. 

شماره 10 آبی ها در حال حاضر با هشت گلِ زده، آقای گل است. 
تا  با پنج پاس گل در رده  اول قرار گرفته  در جدول پاسورها هم 
لقب تأثیرگذارترین بازیکن لیگ نوزدهم را تا اینجای فصل به خود 
اختصاص دهد. این مهاجم ریزنقش هشت گل خود را در 15 بازی 
و در 993 دقیقه زده تا میانگین هر 124 دقیقه یک گل را رقم زده 
باشد. او مجموعاً در 13 گل استقلال - 41 درصد گل های تیمش و 
میانگین هر 76 دقیقه یک گل را رقم زده- در لیگ نوزدهم مستقیماً 
نقش داشته و 10 امتیاز برای آبی ها گرفته است.  مهدی ترابی در 

پرسپولیس یک تنه گابریل کالدرون را از بحران نجات داده و در هر 
بازی با استفاده از استعداد ذاتی اش نتیجه را درمی آورد! شماره 9 
سرخ ها بهترین گلزن این تیم در لیگ نوزدهم است. پرسپولیسی ها 
39 درصد امتیازات این فصلشان را، مدیون درخشش او هستند. 
ترابی 6 گل زده و چهار پاس گل هم داده است. او 6 گل خود را 
در 14 بازی و در 1234 دقیقه زده تا میانگین هر 206 دقیقه یک 
گل را رقم زده باشد. مهدی ترابی به همراه عیسی آل کثیر از صنعت 
نفت توانسته اند با تأثیرگذاری روی 11 امتیاز، بیشترین امتیاز را 
برای تیم های خود بگیرند. از طرفی اگر 10 گلی که ترابی در این 
فصل زده و پایه گذاری کرده  را حذف کنیم،  پرسپولیس 11 امتیاز 
از دست می دهد!   ترابی با این آمار، مجموعاً در 10 گل پرسپولیس 
- 56 درصد گل های تیمش و میانگین هر 123 دقیقه یک گل را 
رقم زده- در لیگ نوزدهم مستقیماً نقش داشته است. در اینجا، 
به وضوح می توان به چند نکته پی برد. اینکه آنها چه کاری هایی 
می توانند انجام دهند که بقیه نمی توانند انجام دهند. آنها وقتی 
بدون توپ بازی می کنند چقدر می توانند بهتر و بیشتر بازی خوانی 
کنند. آنها می توانند ریتم سرعت بازی در اطراف خود خیلی خوب 
تغییر دهند. مهدی قائدی و مهدی ترابی تا اینجای فصل نشان 
داده اند که هر دو از آن دسته بازیکنان و هنرمندان بازی با توپ 
هستند نه یک ربات! آنها نشان دادند که خیلی خوب می دانند در 
موقعیت های مختلف چگونه بازی کنند و همیشه با همین ثبات، 
بازی خود را انجام می دهند. باید گفت کسانی که بر اساس محیط 
بازی همیشه تغییر می کنند، همان بازیکنانی هستند که بر پایه 
پایدارتری، زندگی حرفه ای خود را سپری می کنند و آینده بهتری 

خواهند داشت.

باید به بازیکنان اجازه دادخلاقیت های خود را بروز دهند

قائدی و ترابی، بازیکنان مورد نیاز فوتبال مدرن امروز

 در ترکیب منتخب هفته شانزدهم استقلال نماینده ای ندارد اما نام های جدیدی در بین 
برترین ها به چشم می خورند. هفته شانزدهم رقابت های لیگ برتر با رد و بدل شدن 19 گل 
به اتمام رسید. در این هفته نساجی و سایپا بعد از هفته ها به برتری رسیدند؛ استقلال مقابل 
ماشین سازی شکست ناباورانه ای را تجربه کرد؛ سپاهان موفق شد شاهین را در هم بکوبد 
و پرسپولیس به پنجمین پیروزی پیاپی خود در خارج از خانه دست پیدا کند. در ترکیب 
برترین های این هفته به نام های جالبی برخورد می کنیم. در این هفته هیچ بازیکنی از استقلال 
نیست و تعداد پرسپولیسی ها نیز مانند تراکتوری هادر عدد یک است. با این حال اما تیم های 

نساجی، ماشین سازی، سپاهان، سایپا و شهر خودرو 2 نماینده دارند.
دروازه بان:

نمایش  دروازه بان ها  از  هیچکدام  که  هفته ای  در  خودرو(:  )شهر  رحمتی  مهدی  سید 
خیره کننده ای نداشتند؛ رحمتی موفق شد یک کلین شیت دیگر برای خودش دست و پا کند. 
او در برابر یکی از تیم های پیشین خود یعنی پیکان یکی 2 مهار قابل توجه داشت. حالا رحمتی 

در کنار نیازمند کمترین گل خورده لیگ نوزدهم را دریافت کرده است.
مدافعان:

محمدحسین مرادمند)شهر خودرو(: هم در دفاع عملکرد خوبی داشت و هم در فاز هجومی 
نقش یک فرشته نجات را بازی کرد و با ضربه سری به موقع، تیمش را به سه امتیاز حساس 
جدال با پیکان رساند. پیش از این هم تیم یحیی گل محمدی در دقایق پایانی توانسته بود به 
چنین موفقیتی دست پیدا کند و حالا نوبت به مدافع اصفهانی تیم مشهدی رسید تا نقش 

گلزن را ایفا کند.
احسان قهاری )نساجی مازندران(: بازیکن 22 ساله تیم نساجی در سمت راست خط دفاعی 
تیمش به جای حسن جعفری در زمین قرار گرفت و مقابل گل گهر نمایش کم نقصی داشت. 
قهاری بارها مدافعین حریف را دور زد و اگر کمی بخت با او یار بود می توانست گلزنی هم بکند 

اما این اتفاق رخ نداد.
آرمین سهرابیان )سایپا تهران(: می توانست بیش از یک گل به ثمر برساند اگر کمی شانس 
برابر  تیر دروازه برخورد نمی کرد. مدافع فصل قبل استقلال در دیدار  به  و توپش  داشت 
ذوب آهن، یکی از بهترین های تیمش بود. او به خوبی حملات تیم حریف را تا حد ممکن 
خنثی کرد و در امر گلزنی نیز موفق بود و تیر خلاص را به پیکره تیم بدون سرمربی ذوب وارد 

کرد.

هافبک ها:
اکبر ایمانی )تراکتور تبریز(: نه فقط به خاطر گل فوق العاده ای که وارد دروازه سوشا مکانی 
کرد و طلسم نباختن های نفت در این فصل را شکست؛ بلکه به خاطر 90 دقیقه فوتبال در 
خدمت تیم و نمایشی سطح بالا در میانه میدان باید نام اکبر ایمانی را در میان بهترین های 
هفته قرار داد. اکبر دوباره به روزهای اوج خود برگشته است. در نبردهای تن به تن موفق است 
و مانند گلادیاتور برای تصاحب هر توپ می جنگد. با وجود او خیال مدافعان تراکتور هم در تا 

حد زیادی راحت شده است.
محمدرضا حسینی )سپاهان اصفهان(: چراغ خاموش، خودش را به صدر جدول پاس 
برابر  دیدار  در  گل  پاس   2 دادن  با  سپاهان  خوش تکنیک  هافبک  رساند.  گل دهندگان 
شاهین حالا با پنج پاس گل یکی از سه پاسور برتر لیگ نوزدهم است. حسینی ارسال های 
فوق العاده ای دارد و در عین حال از هوش بالایی برای دادن پاس آخر برخوردار است. همین 

ویژگیِ او کمک کرد تا تیم قلعه نویی به بهترین برد فصل دست پیدا کند.
محمد قادری )ماشین سازی تبریز(: اولین حرکت جالب او وقتی بود که وریا را جا گذاشت و او 
را مجبور کرد تا بدون توپ رویش خطا کند. بازیکن 19 ساله تیم رسول خطیبی به زیبایی تیمش 
را به گل اول مسابقه رساند و با یک فرار به موقع و ضربه ای دقیق، همه چیز را به تساوی کشاند 
و مقدمات پیروزی را ساخت. قادری که پیش از این برای شهرداری بندرعباس بازی می کرد؛ 

یکی از استعدادهای قابل توجه لیگ نوزدهم به حساب می آید.
مهدی ترابی )پرسپولیس(: سوپرمن پرسپولیس این بار نیز ردای ویژه خود را بر تن کرد و در 
دقیقه 96، کالدرون و سرخپوشان را به سه امتیاز حساس رساند. ترابی برای ضربه زدن به حریفان 
نیاز به چند موقعیت ندارد. او به یک باره فرار می کند. با گام های بلند خود را از مدافعان جدا 
می کند و با شوتی مهلک، کار را تمام می کند و شادی را برای هواداران تیمش به ارمغان می آورد.

مهاجمان:
محمد مهدی نظری )نساجی مازندران(: به کمتر از 30 دقیقه احتیاج داشت تا خودش را به 
ترکیب منتخب هفته برساند. نظری در این فصل هر وقت به میدان رفته توانسته اثرگذار باشد 
و این بار گلش، طلسم 90 روزه نساجی را شکست. گل او همه چیز داشت. یک کنترل عالی، 
چرخشی کم نقص و ضربه ای بسیار دقیق به جایی که باید زده می شد. نظری در الباقی دقایق 
حضورش نیز مدافعان تیم گل گهر را تحت فشار قرار داد و با شایستگی به جمع نفرات اصلی 

تیم برترین ها راه پیدا کرد.
کی روش استنلی )سپاهان اصفهان(: با هت تریک در برابر شاهین به جرگه مدعیان اقای گلی 
اضافه شد. کی روش، گلزنی را راحت جلوه می دهد. او در سخت ترین شرایط ممکن ضربات سر 
خود را طوری به سمت دروازه می فرستد و با تور اشنا می کند که گویی، آسان ترین کار ممکن 

را انجام داده است. سه گل از او، یعنی حضور در ترکیب برترین ها بدون هیچ حرف و حدیثی.
رضا جعفری )سایپا تهران(: 2 هفته قبل هم داشت تیمش را به برد می رساند اما نفت مسجد 
سلیمان کامبک زد.  در این هفته ولی او فقط به زدن گل بسنده نکرد و در نقس پاسور نیز ظاهر 
شد تا اثرگذری اش روی پیروزی این هفته سایپا در برابر ذوب آهن بیش از پیش شود. جعفری 
در زدن ضربات آخر متبحر شده و به راحتی فرصت از دست نمی دهد. او را باید با دقت بیشتری 

در هفته های باقی مانده دنبال کرد.
سرمربی:

رسول خطیبی )ماشین سازی(: با احترام به تمام مربیان برتر در هفته شانزدهم، عنوان برترین 
سرمربی هفته باید به رسول خطیبی برسد. تیم او در ورزشگاه آزادی جلوی چشم هواداران 
استقلال، مقابل تیمی که تعداد هفته های نباختنش 2 رقمی شده بود، در حالی که با یک گل 
عقب بود به مسابقه برگرداند و برد ارزشمندی را به دست آورد. تیم خطیبی در هشت هفته اخیر 
تنها یک شکست داشته و آنها در ورزشگاه آزادی از 6 امتیاز ممکن این فصل با چهار امتیاز به 

خانه بازگشتند.

رونمایی از ترکیب منتخب هفته شانزدهم لیگ برتر؛ 

غیبت استقلال و درخشش نام های جدید

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

تعیین  قانون  اول موضوع  برابر رای شماره 139860331010002770 هیات 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک فردیس تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم زهرا ملا عباسی 
فرزند ابوالقاسم به شماره شناسنامه 1435 صادره از تهران در ششدانگ یک قطعه 
زمین با بنای احداثی به مساحت 56/454 متر مربع پلاک 804 فرعی از 22 اصلی  
واقع در کلاک پایین انتهای خیابان شهید میر الی بعد از خط تبریز خیابان نیایش 
دست راست کوچه دوم شاه محمدی پلاک 143 خریداری از مالک رسمی شعبانعلی 
خلج محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی می شود در صورتی ک اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد.م/1866
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱3۹۸/۱۰/۱
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱3۹۸/۱۰/۱6
محمد سلیمانی-رئیس ثبت اسناد و املاک

-------------------------------------------
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 

وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
تعیین  قانون  اول موضوع  برابر رای شماره 139860331010002624 هیات 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک فردیس تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای احمد همتی 
کلوری فرزند بشیر به شماره شناسنامه 3537 صادره از خلخال )کلور( در ششدانگ 
یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 21/146 متر مربع پلاک 1987 فرعی 
از 163 اصلی قطعات 6 و 7 تفکیکی واقع در فردیس خیابان نهم غربی بعد از فضا 
س گلهای یک بن بست اول پلاک 21 خریداری از مالک رسمی اکبر معاونی محرز 
گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می 
شود در صورتی ک اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.م/1927
تاریخ انتشار نوبت اول:۱/۱۰/۱3۹۸
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱6/۱۰/۱3۹۸
محمد سلیمانی-رئیس ثبت اسناد و املاک
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مصطفی صادقی *

  FATF کنوانسیون  به  پیوستن  برای  دیگر  ماه  دو  تا  تنها  ایران 
نهاد  این  اعضای  از  نفر   9 تقریبا  وجود،  این  با  دارد.  فرصت 
تصمیم گیرنده با تصویب این لوایح مخالفند و جلسات برای بررسی 
پالرمو و سی اف تی نیز مرتباً به تعویق می افتد. هرچند گفته می شود 
نقش سعید جلیلی، پرویز داوودی و احمد وحیدی در این زمینه 

پررنگ تر است.
26 مهرماه امسال، گروه اقدام مالی اعلام کرد که برای آخرین 
بار چهار ماه دیگر به ایران فرصت می دهد تا به این کنوانسیون 
بین المللی بپیوندد. این در حالی است که برخی از اعضای مجمع 
تشخیص مصلحت نظام که قرار شده نهاد تصمیم گیرنده درباره این 

موضوع باشد، از مخالفان جدی تصویب لوایح FATF هستند.
حدود یک سال قبل، آیت الله صادق آملی لاریجانی، رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و نهادی که تصمیم گیری درباره FATF  را 
بر عهده دارد؛ مخالفت خود با پیوستن ایران به این کنوانسیون 
بود:  گفته  باره  همین  در  لاریجانی  آملی  آیت الله  کرد.  اعلام  را 
اروپایی ها دو شرط برای اجرای سازوکار مالی گذاشته اند که دو شرط 
تحقیرآمیز است؛ یکی پذیرش FATF  و یکی هم اینکه باید بپذیریم 
روی مسائل موشکی هم مذاکره کنیم. مگر جمهوری اسلامی 

ناتوان است که برای دارو و غذا FATF  را بپذیرد؟
در تیرماه گذشته نیز، آیت الله آملی لاریجانی در دیدار با شورای 
هماهنگی بانک های دولتی گفت: کشورهای غربی در لوایح و 
توافق ها، تفسیرهایی به نفع خود می کنند و با گردن کلفتی از اجرای 
تعهدات شانه خالی می کنند. در برخی از لوایح، جهات امنیتی 
مهمی نیز مطرح است و افرادی که شأن و جایگاه و تخصص مسائل 
امنیتی دارند، هشدارهایی می دهند. اطلاعات کل نظام بانکی و 
تراکنش ها را  در اختیار دیگران قرار دادن به مصلحت کشور نیست. 
بخش زیادی از عدم همکاری بانک های خارجی با شبکه بانکی ما، 
به موضوع FATF مربوط نیست و ناشی از ترس بانک های خارجی 
از تحریم های ظالمانه بانکی است. بنابراین باید به این نکته مهم در 

بحث  FATF توجه داشت.
آیت الله احمد جنتی، دبیر شورای نگهبان و عضو مجمع پیش از 
این نیز در سال 95 از امضای سند مربوط به این کنوانسیون انتقاد 
کرده بود. او 19 شهریورماه آن سال در خطبه های نماز جمعه تهران 
گفته بود: نمی دانم با چه جرئتی، محرمانه، یک سند را امضا کردند 
به نام FATF. آنها می خواهند به نام مبارزه با پول شویی اطلاعات 
مالی و بانکی ما را به دشمن بدهند. می خواهند خودمان را تحریم 

کنیم. این  یک تحریم خودی است.
دبیر شورای نگهبان همچنین بیان کرده بود که هدف از امضای 
این سند، تحریم سپاه و نهادهای انقلابی است. قرارگاه خاتم با این 

 همه خدمات بسیاری -که اکثریت نمی دانند- را می خواهند تحریم 
کنند. شما چه جرئتی دارید که چنین کاری می کنید؟

محسن رضایی به عنوان دبیر هیئت عالی نظارت مجمع، نقشی 
کلیدی در تصویب این لوایح دارد، اما تا به  حال به صراحت درباره 
مخالفت یا موافقت خود با FATF  صحبت نکرده است. بنابراین 
نمی توان درباره مخالفت یا موافقت او با تصویب لوایح موسوم به 
اف ای تی اف اظهارنظر کرد. با این  حال رضایی کسی بود که مغایرت 
لوایح ف ای تی اف با قانون اساسی و سیاست های کلی نظام را اعلام 

کرده بود.
محمدباقر قالیباف، دیگر عضو مجمع که به تازگی نیز کاندیدای 
نمایندگی مجلس شورای اسلامی شد هم به نظر می رسد که از 
مخالفان پیوستن ایران به این کنوانسیون است. شهردار اسبق 
تهران بهمن ماه سال گذشته در یک سخنرانی در رشت گفته بود: 
FATF  با مبانی اندیشه ای ما تفاوت داشته و آمریکا و دیگر کشورها 
با تحمیل این لوایح می خواهند تمامی کشورها را با هر گرایشی، 

کنترل کرده و آنان را از اقتصاد جهانی محروم کنند.
او در همان بهمن ماه نیز در صفحه شخصی خود نوشت: پذیرش 
عجولانه و رد چشم بسته دو روی یک سکه اند. برای گرفتن یک 
تصمیم بهتر باید علاوه بر »چرایی«، به »چگونگی« موضوع هم 
بپردازیم. حامیان تاکنون تصویر روشنی از وضعیت پس از پذیرش 

ارائه نداده اند.
حسین مظفر دیگر عضو مجمع تشخیص که در دولت احمدی نژاد 

نیز  بود  صداوسیما  سازمان  بر  نظارت  در  رئیس جمهور  نماینده 
ازجمله کسانی است که تا به الان بیشتر درباره وجوه منفی پالرمو 
و CFT صحبت کرده است.  این عضو مجمع تشخیص که به تازگی 
نیز برای انتخابات مجلس یازدهم ثبت نام کرده است، آذرماه امسال 
در همین باره به خبرآنلاین گفته: اگر FATF در مجمع تشخیص رد 

شود، هزینه آن را هم می پذیریم.
غلامرضا مصباحی مقدم نیز ازجمله مخالفان جدی تصویب لوایح 
پالرمو و CFT است. او دراین باره به اعتمادآنلاین گفته است: اگر 
FATF را قبول کنیم، آمریکا به راحتی می تواند معاملات و تجارت ما 
را افشا کند. او همچنین بعد از رونمایی از اینستکس به ایرناپلاس 
گفته بود فشار کشورهای اروپایی و اجرایی شدن کانال ویژه مالی 
مشروط به تأیید لوایح FATF، نظر منفی اعضای مجمع تشخیص 

به تصویب این لوایح را در پی خواهد داشت.
احمد توکلی، دیگر عضو مجمع تشخیص اوایل درباره ضرورت 
در  و  داد  رأی  تغییر  اما  بود،  گفته  سخن    FATF به   پیوستن 
ابهام داشتم،   FATF پذیرش درباره  نوشت:  توییتر خود  صفحه 
اما بیانیه وقیحانه اروپا و شرایط تحقیرآمیزش برای تجارت با ایران 
در اینستکس نشان داد در مقابل مستکبران، هرچه کوتاه بیاییم، 
طلبکارتر و گستاخ تر می شوند و پایانی هم ندارد. تجربه و منطق 

می گوید التماس از متکبر، معیشت را بر مردم تنگ تر خواهد کرد.
FATF نقش سه چهره دوران احمدی نژاد در گره تصویب

آخرین اخبار حاکی است در حالی که با تبیین شرایط کشور 

فضای برخی اعضای مجمع در این باره مثبت تر شده، سه چهره 
دوران احمدی نژاد مخالفان اصلی ماجرا هستند. احمد وحیدی که 
وزارت دفاع دولت محمود احمدی نژاد را در اختیار داشت در حال 
حاضر از مخالفان جدی FATF  است. او بهمن ماه سال گذشته 
دراین باره گفته بود: دشمن زمانی که مشاهده کرد نمی تواند با 
قطعنامه مانع پیشرفت هسته ای ما شود، مسائل هسته ای را هم 
آن،  پذیرش  در  اجبار  به وسیله  تا  قرارداد  اف ای تی اف  از  جزئی 
مانع پیشرفت ما شوند و قدرت دفاعی کشورمان را کاهش دهند. 
وحیدی همان زمان در سخنرانی خود در همایش معماری دفاعی 
امنیتی نظام اسلامی اظهار کرد: در موضوع FATF شاهد هستیم 
جریان  یک  پول شویی  با  مبارزه  سازمان  یک  پوشش  در  آنها  که 
شکل دهنده امنیتی را به وجود آورده اند؛ در حقیقت FATF یک 
سازمان اقتصادی نیست، بلکه یک سازمان امنیتی است. پرویز 
از  از رحیمی( هم  )قبل  احمدی نژاد  دولت  اول  معاون  داوودی، 
مخالفان جدی تصویب قوانین مرتبط با FATF  در مجمع تشخیص 
است. او بهمن ماه سال گذشته در افتتاحیه پنجمین همایش سالانه 
اقتصاد مقاومتی گفته بود پذیرش FATF اثرگذاری تحریم ها بر 
اقتصاد ایران را تکمیل می کند، اما نگاه به بیرون برای حل مشکلات 
اقتصادی مهم ترین مانع پیشرفت کشور است. سعید جلیلی که در 
دوران احمدی نژاد دبیر شورای عالی امنیت ملی بود، سال گذشته 
در دانشگاه علوم پزشکی شیراز در پاسخ به دانشجویان درباره این 
 CFT لوایح چهارگانه گفته بود: آنهایی که مدافع پیوستن به پالرمو و
هستند می گویند می خواهیم بهانه ها را کم کنیم! خب این مسیری 
است که شما یک بار طی کردید! چه تضمینی وجود دارد؟! این در 
حالی است که لایحه مبارزه با تأمین مالی تروریسم با امضای محمود 
احمدی نژاد به عنوان رئیس دولت دهم به مجلس هشتم ارسال 
شد و مجلس با اکثریت اصولگرای هشتم در بهمن ماه 1390 آن 
را تصویب کرد. همچنین مجید انصاری نیز در همان زمان بیان 
کرده بود که بحث  پیوستن به FATF  اصلًا به دولت های یازدهم 
و دوازدهم مربوط نیست، در زمان احمدی نژاد مطرح بود. حتی 
زمانی که آقای جلیلی در شورای عالی امنیت ملی بود با دستخط 

ایشان توصیه شده تا این کار صورت بگیرد.
مخالفت حق اعضای مجمع، دانستن حق مردم

البته مخالفت یا موافقت با هر دستور کار قانونی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، حق اعضای آن است؛ البته خوب است این موافقت 
و مخالفت شفاف باشد و ضمنا همان گونه که در اطلاعیه دفتر 
سخنگوی دولت آمده بود، »مخالفان تصویب لوایح به جای فرافکنی 
و شانه خالی کردن از زیر بار مسئولیت عواقب خطیر تصویب نشدن 

لوایح، مسئولیت آن را بپذیرند.«

مخالفت حق اعضای مجمع، دانستن حق مردم

گره کور تصویب FATF  با ۹ مخالف جدی در مجمع تشخیص

تیپ شناسی سیاسی محمدرضاعارف در سه اپیزود؛

آیا محمدرضا عارف سیاستمدار بود؟

 برای محمدرضا عارف که روزی می گفت نظام من را در آب ونمک خوابانده است، 
حالا آسمان سیاست رنگ دیگری دارد. او چند وقت دیگر مجلس را ترک می کند و 
گویا شایعاتی که در مورد آماده شدنش برای انتخابات ریاست جمهوری وجود دارد نیز 
صحت ندارد. می گویند او تصمیمی از جنس همان تصمیم علی لاریجانی گرفته است 

؛ تعلیق سیاست ورزی با مدت نامعلوم . 
فعلا می خواهد نباشد؛ لااقل در ویترین. سیاست گویا به او هم وفا نکرد . چه حرف 
ها که نشنید ، چه نوشته ها که نخواند و چه کنایه ها که به او وارد نشد. تراژدی برای او 
البته این بود که همه این ها که ذکرش آمد نه از جانب رقبای جناح مقابل که از سمت 

هم جناحی هایش به وقوع پیوست.
اما در میانه همه حرف و حدیث هایی که در مورد او مطرح شده شاید اگر به پاسخ یک 
سوال برسیم تصویر روشن تری خواهیم داشت از اینکه محمد رضا عارف که بود و چرا 

به این وضعیت دچار شده است.
سوال بزرگ این است :»آیا محمد رضا عارف اساسا یک سیاستمدار بوده است؟«

نکته اول: صبوری ؛ صبوری محمد رضا عارف در همه این سال هایی که گذشته، نه 
از جنس صبوری محافظه کارانی مانند علی لاریجانی و ناطق نوری بوده است و نه او 
هیچ وقت توانسته و شاید هم نخواسته که شبیه مرحوم اکبر هاشمی رفسنجانی باشد. 
او یک چهره خاص منحصر به فرد است که سیاست ما او را تجربه کرده است؛ کسی 
که روزی به عنوان تنها نامزد تأیید صلاحیت شده اصلاح طلبان در میان تمام اخم ها و 
گوشه چشم های چهره های سرشناس و ارشد جناح اصلاح طلب در انتخابات92 حضور 
یافت و در آخرین لحظه با تدبیر پشت پرده هاشمی رفسنجانی در جلسات شبانه خانه 
جماران حذف شد. دستور انصراف اگرچه که با خطوط ناخوانا و در قالب یک فکس 

نامفهوم و با امضای سید محمد خاتمی به او رسیده بود، اما معنای خاصی داشت.
جناح اصلاح طلب هرچه قدر هم در عسرت بود بنا نداشت میراثش را به او بسپارد. 
به او نسپرد و سپرد به فردی از جناح مقابل که حالا لباس رفورم بر تن کرده بود و 
همان حرف هایی را می زد که اصلاح طلبان می خواستند و این محمدرضا عارف بود 
که با چشمانی گشاده رویاهای برباد رفته خود را به نظاره نشسته بود و دلش آکنده از 
تمام ناراحتی هایی بود که شاید به این حجم آن را تصور نمی کرد. از او خواستند اما او 
نخواست که در کابینه چنین رئیس جمهوری حضور داشته باشد نه وزیر شد و نه حتی 
داستان معاون اولی رنگی از واقعیت به خود گرفت. همان صندلی چوبی که روزی 
غلامعلی حدادعادل آن را در کنار خود در صحن مجلس قرار می داد تا محلی باشد 
برای گعده نشینی اندک موتلفان باقی مانده حالا به محمدرضا عارف هم رسیده بود. 
سهم او از قدرت در پارلمان در حد همان صندلی چوبی بود. زمان که گذشت معلوم 
شد او هرچه کوشیده نتوانسته به صندلی های مرتفع مجلس که از حدادعادل به علی 
لاریجانی رسیده بود، دست یابد حتی وقتی که اصلاح طلبان ،هزار ماجرا را تجربه کردند 
و خواستند دیگر علی لاریجانی نماینده آنها در قدرت نباشد، او باز هم شانسی نداشت 
که راهی به بالای مجلس داشته باشد. محمدرضا عارف اما حرف های خودش را دارد 
برای همه آنانی که او را یک شخصیت ساکت و منفعل می دانند. او به رغم طبیعت 
آرامش بارها زبان به گلایه گشوده از اینکه چه کسانی با اصلاح طلبان عکس یادگاری 
گرفتند اما بعد از آن راه خود را رفتند. هر چه که هست او هیچ وقت نتوانسته درخواست 
یکی از بزرگان اصلاح طلب را اجابت کند که بارها به او گفته است: »آقای دکتر برای من 
یک لیست از اعضای فراکسیون امید در مجلس را بیاور تا ما بدانیم چندنفر در مجلس 
داریم«. محمد رضا عارف یک شخصیت صبور است آن هم نه از جنس علی لاریجانی 
و ناطق نوری یا مثلا اکبر هاشمی رفسنجانی . او یک صبوری منحصر به فرد دارد. نکته 
دوم : سیاستمدار سیاستگذار؟ ؛ اما آیا وضعیت امروز اصلاح طلبان در شورای عالی 
سیاست گذاری، پارلمان و شورای شهر تهران همگی به دلیل خیانت چندچهره نه چندان 
تأثیرگذار اعتدالگرا در حق جریان اصلاحات است؟ نه! انصاف داشته باشیم. محمدرضا 
عارف هم در حد خوش مسئول است. آیا آقای محمدرضا عارف از خروجی شورای شهر 
اصلاح طلب راضی است؟ آیا می تواند یک روز با افتخار و در پیشگاه مردم اعلام کند 
آنچه به عنوان کارنامه اصلاح طلبان در شورای شهر تهران برجای مانده، حاصل تدبیر 
به کار گرفته در انتخاب این افراد است؟ آیا او از فراکسیون امید مجلس راضی است؟ 
محمد رضا عارف مسئول برخی تصمیمات مهم است چه در انتخاب افراد برای لیست 
و چه برخی تصمیمات فراکسیونی در مجلس ؛ چه در رای اعتمادها و چه در ماجرای 
انتخابات هیات رییسه. حتی اگر منتقدان تند و تیز عارف او را در شمار سیاستمداران 
به حساب نیاورند ، محمد رضا عارف در تمام این مدت یک سیاستگذار بوده است . هم 
آن ها باید این را بپذیرند و هم عارف مسئول بودن خود را در قبال تصمیمات اخذ شده! 
نکته سوم : عصر اشتباهی ؛ محمد رضا عارف حتما سیاستمدار بوده است اما واقعیت 
این است که این عصر، عصر او نبود . کاش طلوع سیاسی این چهره به دوره ای دگیر 
انتقال می یافت. شاید برخی معتقد بودند که اتفاقا اگر او نبود شاهد یک مجلس رادیکال 
یا یک جناح تندرو می بودیم. اما این حتما گزاره ای اشتباه است . این اصلاح طلبان 
که به عنوان ویترین جناح چه در ساحت پارلمان و چه در ساحت احزاب در این عصر 
حضور دارند نهایت تند بودنشان همین است که در این چند سال دیده شد.بودن عارف 
نه جلوی نطقی را گرفت که دیدیم امثال محمود صادقی و سلحشوری چه ها که نگفتند 
و نه آن نمایندگان اصلاح طلبی را مجاب به حرف زدن کرد که صندلی های مجلس را 
شاید به جهت سبز بودن فضای آن با نیمکت های پارک اشتباه گرفته و هرگز حتی برای 
یک اعلام تذکر به یک مصوبه یا موضوع از جای خود بر نخواستند. شاید این باور محمد 
رضا عارف در انتهای دهه هشتاد که گفته بود نظام من را آب و نمک خوابنده درست بود 
؛ خدا می داند! اما کاش او در این عصر سیاستمدار نشده بود. محمد رضا عارف در این 

سال ها سیاست مدار بود اما شاید دیگر سیاستمدار نباشد.

مهدی پازوکی اقتصاددان:

مجمع تشخیص، مصلحت کدام نظام را در 
نظر می گیرد؟ 

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: در شرایط کنونی حتی بزرگترین شرکای 
تجاری ما یعنی روسیه، چین و ترکیه عضو اصلی FATF هستند چون آنها به دنبال 
منافع خودشان هستند به طوری که رئیس بانک مرکزی روسیه سه ماه پیش توصیه 
کرده بود که اگر ایران به دنبال همکار است با عضو این نهاد باشد و اگر FATF پدیده 
استعماری است چرا این کشورها عضو آن شده اند؟ مهدی پازوکی با اشاره به موضع 
برخی از سیاست مداران حاضر در مجمع تشخیص مصلحت نظام در مورد پیوستن ایران 
به FATF گفت: به نظر می رسد مخالفت این آقایان بیشتر جنبه سیاسی دارد، گروهی به 
دنبال زمین زدن دولت هستند. سوال بنده از آقایان مجمع تشخیص مصلحت نظام که 
حقوق شان از یک جای دیگر تامین می شود اعتبار سالانه مجمع را کجا خرج می کنند.  
وی ادامه داد: مجمع باید به این پرسش ها، پاسخ دهد که آیا می خواهند ایران با جامعه 
جهانی تجارت کند یا نه؟ آیا ایران می خواهد کالاهای خود را در بازارهای منطقه ای 
بفروشد یا نه؟ و یا می خواهد دوره کشور سیم خاردار بکشند؟ اگر اقتصاد ایران بسته 
باشد حتی برندگان جایزه نوبل اقتصاد هم نمی توانند برای اقتصاد بسته کاری کنند. 
برای همکاری اقتصادی با کشورهای منطقه و سپس بین المللی نیازمند همکاری در 
سیستم بانکی هستیم حتی اگر امروز امریکا به برجام برگشته و تحریم ها را بردارد، اگر 
ما عضو غیرهمکار FATF باشیم آیا کشوری حاضر به کار کردن با ما خواهد بود؟ پازوکی 
تصریح کرد: در شرایط کنونی حتی بزرگترین شرکای تجاری ما یعنی روسیه، چین و 
ترکیه عضو اصلی FATF هستند چون آنها به دنبال منافع خودشان هستند به طوری 
که رئیس بانک مرکزی روسیه سه ماه پیش توصیه کرده بود که اگر ایران به دنبال همکار 
است باید عضو این نهاد باشد و اگر  FATF  پدیده استعماری است چرا این کشورها عضو 
آن شده اند؟ مجمع تشخیص پاسخ دهد که مصلحت کدام نظام را در نظر می گیرد؟ 
همکاری با FATF به نفع ما است یا به نفع آمریکا، اسرائیل و کشورهای مرتجع منطقه؟ 
این اقتصاددان با اشاره به موضع برخی گروه ها در مورد پیوستن ایران به FATF گفت: 
 متاسفانه برخی ها در زمین دشمن بازی می کند و سعی دارند به مردم بگویند که ثمره 
حمایت از اصلاح طلبان همین تورم و گرانی است در حالی که عامل اصلی بی نظمی و 
بی ثباتی اقتصاد، برخی تندروها هستند، چون پول، سایت، روزنامه و همه امکانات را در 
اختیار دارند. آیا این آقایان درکی از معیشت مردم دارند؟ من عاجزانه از دولت آقای روحانی 
می خواهم که با مردم صادقانه در این مورد صحبت کنند. وی ادامه داد: گروه هایی که در 
شهرک های شمال تهران زندگی می کنند، نمی توانند زندگی حاشیه نشین ها و کارگران را 
درک کنند و فکری برای معیشت آنها داشته باشند. این گروه ها پرسش می کنند که اگر 
ایران عضو FATF باشد، آیا تضمین می دهید که مشکلات اقتصادی ایران حل خواهد 
شد؟ و پاسخ این است که مشکلات ما ربطی به این موضوع ندارد و ریشه در مدیریت ما 
دارد. امروز این گروه ها نمی دانند که در کشورهای همسایه ما مانند عمان، امارات و ترکیه 
چه تحولات اقتصادی روی داده است. بنابراین در شرایطی که معیشت مردم با مشکل 

روبرو است نباید ما به سمت خود تحریمی حرکت کنیم.

یک عضو شورای عالی اصلاح طلبان می گوید: مردم آگاه اند و جریان ضد اصلاحات را 
می شناسند و اصلاح طلبان را با تمام ضعف ها و قوت هایشان می شناسند و می دانند راهی جز 

اصلاحات ندارند.
فاطمه راکعی، دبیرکل جمعیت زنان مسلمان نواندیش درباره عدم هماهنگی و تکثر آرا در 
جریان اصلاحات که اخیراً از سوی برخی چهره های شاخص این جریان مطرح  شده است، به 
ایرناپلاس می گوید: فارغ از اینکه چه کسانی در شرایط فعلی این صحبت ها را مطرح می کنند، 
همگی به مشکلات درون جبهه اصلاحات واقفیم و برای رفع آنها در تلاشیم. البته مشکلات 

به گونه ای نیست که مانع تحرکات این جریان در انتخابات پیش رو باشد.
وی ادامه می دهد: تصور نمی کنم طرح این مباحث در شرایط حساس کنونی کشور به نفع 
مردم یا اصلاح طلبان باشد. هر جریان سیاسی یک خانواده است که با توجه به کثرت اعضای 
آن، ممکن است شاهد برخی دعواهای درونی باشد، اما اعضا برای حفظ کیان خانواده خود، 

ازخودگذشتگی می کنند. ازاین رو، طرح این مباحث در شرایط فعلی اصلًا به صلاح نیست.
بی قانونی ها و بی عدالتی ها مردم را به خیابان ها کشانده است

این فعال سیاسی اصلاح طلب بابیان اینکه علی رغم نقدهای ما به بسیاری از مسائل سیاسی، 
دلیل  به  فعالیتمان  و  اقدامات جریان اصلاحات، حضور  در کشور،  و مدیریتی  اجتماعی 
نگرانی های عمیق نسبت به وضع کنونی کشور است، تصریح می کند: ما نگرانی های عمیقی 
نسبت به جوانان و کشورمان داریم، احساس می کنیم بخشی از مشکلات ناشی از نارسایی ها، 
عدم پاسخگویی برخی مسئولان، بی قانونی ها، عملکرد فراقانونی و بی عدالتی ها طی سالیان 
است که امروز مردم را به سمت خیابان ها کشانده است و این موضوع خطرناکی است. ازاین رو، 

دلسوزان کشور و مردم باید به صحنه بیایند.
می افزاید:  شود،  اصلاحات  جریان  به  محدود  نباید  موضوع  این  اینکه  به  اشاره  با  وی 
اصلاح طلبان باید با دلسوزی، چهره های مسئول و کارآمد خود را به مجلس بفرستند و از آنجا 
که مسئله ملی است، اصولگرایان نیز باید پاک ترین و کارآمدترین نیروهای خود را به صحنه 

بفرستند؛ چراکه اینجا دیگر محل نزاع فکری و سیاسی نیست و بحث ملی است.
وی تأکید می کند: به عزیزانی که چنین مباحثی را در جریان اصلاحات مطرح می کنند 

هشدار می دهم در چنین وضعیت خطیری، نباید اقدام به خودزنی کرد.
راکعی در پاسخ به اینکه با توجه به پیامدهای ناشی از حمایت اصلاح طلبان از چهره های پیروز 
در انتخابات های اخیر و برخی نارضایتی ها، عدم توجه  اصلاح طلبان به بازنگری در مشی خود، 
می تواند به عاملی برای نارضایتی بیشتر تبدیل شود، می گوید: من همچنان به آگاهی های 
ژرف ملت درباره زیرساخت ها و ریشه های اصلی مشکلات کشور معتقدم و می دانم علی رغم 
انتظارات بالای ملت  از آقای روحانی و لیست امید، مردم آگاهند اصلاح طلبان به خاطر مسئله 

تأیید صلاحیت ها، چاره ای جز این نداشتند و  نباید  انتظار داشت ایده ها و آرمان های ناب 
اصلاح طلبی صد درصد اجرایی شود.

حمایت اجباری اصلاح طلبان از امیدی ها
نماینده اصلاح طلب مجلس ششم ادامه می دهد: حتی آقای روحانی هم هیچ گاه ادعای 
اصلاح طلبی نکرد. علاوه بر موانعی که سبب شد ناگزیر اصلاح طلبان از آقای روحانی حمایت 
کنند، متأسفانه پس از انتخاب ایشان نیز همچنان سنگ اندازی ها ادامه یافت تا مبادا مواضع و 
برنامه های اصلاح طلبانه اجرایی شود. چه کسی رد صلاحیت های فراگیر چهره های اصلاحات 
در انتخابات مجلس را فراموش می کند؟ اصلاح طلبان ناچار به سراغ لایه های دوم، سوم و 

جوان تر اصلاحات رفتند. 
وی بابیان اینکه من شاکرم در چنین وضعیتی هم شاهد حضور نمایندگانی چون پروانه 
سلحشوری، دکتر محمود صادقی و دکتر علی مطهری بودیم، می گوید: این ها واقعاً شایستگی 
نمایندگی را داشتند و به وظایفشان عمل کردند. هرچند حدود 40 -50 نفر که به دلیل رد 
صلاحیت ها با لیست امید به مجلس آمدند، به تعهد خود پایبند نبودند، اما قطعاً عملکرد آنها 
در تاریخ ثبت خواهد شد و مردم این رفتارها را از یاد نخواهند برد. با این  حال، مردم انتظار ندارند 
چهره های شاخص جریان اصلاحات در مقابل هم قرار گیرند. شورای عالی سیاست گذاری 

اتفاق بزرگی بود که برای هماهنگی در راستای اقدامات انتخاباتی محقق شد.
راکعی در واکنش به اینکه بسیاری از چهره های شاخص جریان اصلاحات حتی در جلسات 
شورای عالی حضور نمی یابند، می گوید: بله، اما آنها نیز با ما همراه و همفکرند. متأسفانه برخی 
از قواعد بازی سیاسی عدول می کنند؛ یا به نتایج این اظهارنظرها واقف نیستند یا به آن اهمیت 
نمی دهند. ما در هر جایگاه و مقامی )مجلس، دولت یا احزاب( باید خود را مدیون مردم بدانیم 

و آگاه باشیم این اظهارنظرها چیزی جز ضربه زدن عمومی نیست.
وی می افزاید: از آنجایی  که حمایت از زنان، ایران برای همه ایرانیان، مشارکت مردم در شکل 
دادن به سرنوشت اجتماعی، حمایت از حقوق مدنی، رفع  تبعیض های اجتماعی و ... از 
شعارهای اصلاح طلبان بوده است، مردم انتظار ندارند آنچه نافی این شعارهاست، از ما سر 
بزند. سوءمدیریت، عدم پاسخگویی دولت و ناکارآمدی برخی مسئولان سبب شده است مردم  
تصور کنند مأمن ها در حال نابودی است. ازاین رو در شرایط فعلی کشور باید در کنار هم و فارغ 
از تعلقات حزبی برای رسیدن به یک لیست فراگیر، کارآمد، متناسب با شاخص های شورای 

عالی سیاست گذاری و اصلح تلاش کنیم تا بهترین ها را به مجلس بفرستیم.
انتقادات باعث از دست دادن صندوق رأی می شود

عضو شورای عالی اصلاح طلبان بابیان اینکه اگر چنین نکنیم و سبب شویم مردم پای 
صندوق های رأی نیایند، سرمایه اجتماعی خود را از دست خواهیم داد، توضیح می دهد: اگر 

چهره های جریان اصلاحات، چنین اظهارنظرهایی را مطرح کنند ما قطعاً  صندوق های رأی 
را از دست خواهیم داد. با این  حال، من به مردم می گویم مطمئن باشند ما می توانیم لیست 
خوبی را تهیه کنیم و در صورت رد صلاحیت چهره های شاخص، چهره های جوان و همفکری 

وجود دارند.
وی در همین راستا تأکید می کند: مردم آگاهند و جریان ضد اصلاحات را می شناسند و 
اصلاح طلبان را با تمام ضعف ها و قوت هایشان می شناسند و می دانند راهی جز اصلاحات 
ندارند. ازاین رو، باید حرکت اصلاح طلبانه را با حضور در انتخابات استمرار دهیم و از مردم 
می خواهیم علی رغم بی مهری هایی که دیده اند و وقایع اندوه بار اخیر، با انتخابات قهر نکنند. 
از همه چهره های اصلاح طلب نیز خواهش می کنم به جز بیان سخنانی که به انسجام در درون 

خانواده اصلاحات منجر می شود، پرهیز کنند.
 اخیراً غلامحسین کرباسچی، دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی در گفت وگویی با سایت 
مشرق، با اشاره به عدم تعهد چهره های منتسب به جریان  اصلاحات پس از پیروزی در 
انتخابات اخیر مجلس و شورای شهر، اعلام کرده است: »آقای خاتمی خودش هم ناراحت 
است که مجموعه ای را به مردم معرفی کرده و اینها آمدند در مجلس یا دولت یا شورای شهر، 
ولی عملکردشان مورد رضایت مردم نبوده.« دبیرکل حزب کارگزاران ریشه بروز چنین مشکلی را 

نیز در »بی سروسامانی مجموعه اصلاح طلبان« دانسته است.

فاطمه راکعی: 

در وضعیت کنونی کشور، اصلاح طلبان خودزنی نکنند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: : اگر ما فاصله بگیریم، شرط بگذاریم و یا 
تحریم کنیم، بیشتر به خودمان خسارت زده ایم تا رقیب، بنابراین چنین چیزی توصیه 

نمی شود.
محمد عطریانفر تحلیل خود را از انتخابات دوم اسفند ماه و اقبال مردم به این جریان با 
توجه به انفعال دولت، اینگونه بیان  کرد: انتخابات مجلس با انتخابات ریاست جمهوری 
متفاوت است و علت آن هم این است که حوزه های انتخابی متکثر هستند و در این 
شرایط ظرفیت ها، دغدغه ها و مشوق های منطقه ای، قومی و محلی بسیار موثر واقع 

می شود.
وی افزود: لذا با توجه به فضای عمومی و انتظار برای برگزاری انتخابات سرد، معتقد 
هستم در انتخابات پارلمان و فعالیت های انتخاباتی در حوزه های متعدد و متکثری 
که وجود دارد آنقدر انگیزه های منطقه ای، قومی، بومی بالا هست که انتخابات را پر 
نشاط خواهد کرد، لذا انتخابات پیش رو انتخاباتی پر شور خواهد بود، بخصوص اینکه 
در آستانه انتخابات هم کشور و فضای رسانه ای و تبلیغاتی و انتخاباتی خیلی موثر واقع 

می شوند.
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران درباره اقبال مردم به اصلاح طلبان در انتخابات 
پیش رو گفت: اصلاح طلبان نیز در همین روند تلاش می کنند گفتمان موثری را در 
فضای عمومی تبلیغ و ترویج کنند تا بتوانند چهره های شاخص خودشان را از نظارت 
شورای نگهبان به خوبی عبور بدهند که خود آن چهره های شاخص نقش موثری در 

فضای رسانه ای انتخابات خواهند داشت.
 وی اظهار داشت: به طور کلی انتخابات پیش روی مجلس انتخابات پر شوری خواهد 
بود که اصلاح طلبان هم بسته به اینکه بتوانند چه ظرفیت هایی را در حوزه های انتخابیه 
سراسر کشور فعال کرده و مردم را دعوت به حضور کنند می توانند در این روال و روند 
واجد یک اقبال قابل توجهی هم باشند. عطریانفر درباره نقد همیشگی اصلاح طلبان 
نسبت به یک طرفه بودن مواضع صدا و سیما به نفع جریانی خاص با بیان اینکه واکنش 
صدا وسیما در انتخابات مجلس یازدهم متفاوت خواهد بود، گفت: رویکرد جهت دار 
صداو سیما نوعا در انتخابات ریاست جمهوری وجود دارد اما در انتخابات پارلمان چنین 
چیزی امکان ندارد، علت آن هم این است که نمی تواند در 200 حوزه انتخاباتی به 

گونه ای عمل کند که به نفع گزینه الف  و به ضرر گزینه ب باشد.
وی در گفت دو گو با ایلنا  افزود: لذا تبلیغات صدا وسیما در انتخابات مجلس بسنده 

کردن و پرداختن به کلیات خواهد بود و روی افراد جهت گیری نخواهد کرد.
از گذشته یک  نگهبان همیشه  نگهبان گفت: شورای  برخورد شورای  وی درباره 
سیاست را دنبال کرده است، اما چیزی که بیشتر مرتبط با اصلاح طلبان می شود این 
است که بتوانند یک گفتمان اعتمادسازی را با شورای نگهبان دنبال کرده و بتوانند 

تاثیرگذار باشند.
اصلاح طلبان زمینه گفت وگو و مفاهمه با شورای نگهبان را تقویت کنند 

این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه اصلاح طلبان باید بتوانند شورای نگهبان 

را قانع کنند که حضور نیروهای شاخص اصلاح طلب ولو اینکه مورد پسند آنها نباشند 
برای مجلس ارزشمندتر از نیروهای درجه 2 و 3 است، گفت: توصیه ما به دوستانمان و 
فضای عمومی این است که بتوانیم زمینه گفت وگو و مفاهمه را با شورای نگهبان تقویت 
کنیم و از چالش و پرخاشگری پرهیز کنیم و بتوانیم در فرایند تایید صلاحیت ها از طریق 

اقناع شورای نگهبان تاثیر بگذاریم.
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران درباره شیوه شرکت اصلاح طلبان در انتخابات 
گفت:  اساسا در انتخابات  چه کسی می خواهد شرط بگذارد، برگزاری و حضور سیاسی 
در انتخابات از حقوق حقه همه نیروهای فعال سیاسی است، شرط گذاشتن جز اینکه 
خودمان را از حقوق سیاسی فعال بودن در صحنه انتخابت محروم بکنیم، حاصل 

دیگری ندارد.
وی افزود: تجارب انتخابات متعدد از ابتدای انقلاب نشان می دهد که هر زمانی که 
خودمان را از حضور در عرصه انتخابات باز داشته ایم، زیان دیده  و سودی نبرده ایم. اگر 
نظام سیاسی را قبول داریم، باید به سطح کلان مسائل و انتخابات پایبند و از حقوق 

خودمان بهره مند باشیم.
قالیباف بدون پشتوانه خطی و گروهی، توانی ندارد

عطریانفر تاکید کرد: اگر ما فاصله بگیریم، شرط بگذاریم و یا تحریم کنیم، بیشتر به 
خودمان خسارت زده ایم تا رقیب، بنابراین چنین چیزی توصیه نمی شود.

این سیاستمدار ایرانی در واکنش به حضور قالیباف در انتخابات با پرچم نواصول گرایی، 
گفت: به نظر می آید آقای قالیباف ولو اینکه بخواهد حرکتی تک روی و جدایی طلبانه 
داشته باشد مجموع نیروهای اصول گرایی ایشان را باز خواهند داشت، لذا باور ندارم 
که قالیباف به گونه ای در انتخابات شرکت کند که بتواند مسیر شکست و دوگانگی را به 
وجود بیاورد. وی افزود: اصولگرایان روی این قضایا حساس هستند و اگر این سیاست 
بخواهد دنبال شود با سیاست گذشته آنها که در قالب جمنا در انتخابات پیشین ظهور 

پیدا کرد مقابله خواهند کرد.
این فعال حزبی اصلاح طلب حضور افراد نامدار جریان اصول گرایی و اینکه آیا برای 
سر لیستی دچار مشکل خواهند شد یا نه را اینگونه ارزیابی کرد: علی القاعده در هر 
جریان فکری سر لیست های متعدی می توانند حضور داشته باشند اما در انتخابات 
اگر بناست در شهرهای بزرگ از هر جریان لیست ارائه شود، از هر لیست سیاسی 
یک نفر را معرفی می کنند به این ترتیب که اگر روی قالیباف توافق کنند دیگران 
عقب نشینی می کنند و اگر دیگران مطرح بودند طبیعی است که دیگران قالیباف 

را به عقب خواهند راند.
وی یادآور شد: کما اینکه در انتخابات ریاست جمهوری پیشین هم علیرغم اینکه 
قالیباف به صورت جدی وارد رقابت انتخابات ریاست جمهوری شده بود اما به دلیل 
اینکه گزینه اصول گرایان رئیسی بود، او را صمیمانه و دوستانه از حضور در انتخابات منع 
کردند و در آخرین لحظات انصراف خودش را اعلام کرد؛ در انتخابات مجلس هم همین 

خواهد بود.
عطریانفر  درباره اینکه  آیا در این انتخابات قالیباف باز هم کوتاه خواهد آمد، 
گفت: بله قالیباف بدون پشتوانه خطی و گروهی خودش و به صورت شخصی 
توانی ندارد تا بتواند با جریان داخلی خودش رقابت کند؛  قالیباف با یک روند 
معنادار سیاسی نمی تواند سرنوشت خودش را از جریان سیاسی، خطی و گروهی 

خودش جدا کند.

محمد عطریانفر:

اصلاح طلبان نه شرط بگذرند نه انتخابات را تحریم کنند



قم  اختلاف  حل  شوراهای  جدید  رییس  معارفه  آیین   
روز شنبه در سالن همایش ساختمان آموزش دادگستری 
برگزار و طی آن حجت الاسلام والمسلمین مجید  استان 

قربانی به ریاست این شورا معرفی شد.
رییس مرکز شوراهای حل اختلاف کشور در آیین تکریم 
گفت: بر اساس طرح تحول قضایی، 18 عنوان از جرایم 
موجود قضازدایی می شود که این جرایم باید قبل از طرح 
در دادگاه ها ابتدا درشوراهای حل اختلاف مورد ارزیابی 
حکمت علی  المسلمین  و  الاسلام  حجت  گیرند.  قرار 
مظفری افزود : کلیه جرایم قابل گذشت و پرونده های تا 
500 میلیون ریال باید ابتدا در شوارهای حل اختلاف برای 
سازش و صلح مورد بررسی قرارگیرند. وی با اشاره به اهمیت 
شوراهای حل اختلاف گفت: با وجود همه محدودیت ها و 
بی مهری ها، شوراهای حل اختلاف با تلاش شبانه روزی 

اقدام های بسیار خوب و ماندگاری را  انجام داده است.
اظهار  کشور  اختلاف  حل  شوراهای  مرکز  رییس 
داشت: 30 درصد آرای پرونده های صادر شده در سطح 
دادگستری ها مورد تجدید نظرخواهی قرار می گیرند و این 
درحالی است که تنها برای 9 درصد از آرای شوراهای حل 
اختلاف در هشت ماه نخست امسال درخواست تجدید 

نظرخواهی شده است.
آرای شوراهای حل  اینکه میزان نقض  بیان  با  مظفری 
اختلاف بسیار کمتر از آرای صادرشده در سطح دادگستری 
هاست ادامه داد: در هشت ماه نخست امسال تنها حدود 
هشت درصد آرای تجدید نظر خواهی شده شوراهای حل 
اختلاف در دادگاه ها نقض شده است که این نشان از دقت 

بالای شوراها در صدور احکام است.
وی صلح و سازش را یکی از ماموریت های اصلی شوراهای 
حل اختلاف دانست و تاکید کرد: یکی از رویکردهای مهم 
طرح تحول قوه قضایی توجه به صلح و سازش است تا بر 
این مبنا وظایف و اختیارات این شورا به شکل چشم گیری 

افزایش می یابد. وی ادامه داد: تا قبل از اجرای بخش نامه 
جدید قوه قضاییه، به طور میانگین در سطح کشور بیش 
از 31 درصد پرونده های شوراهای حل اختلاف در قالب 
ماده 9 منتهی به سازش شده است. مظفری اظهار داشت: 
از ابتدای امسال تا آبانماه ، 49 درصد پرونده های کیفری 
که درشوراهای حل اختلاف کشور مورد ارزیابی قرار گرفته 
منتهی به سازش شده و این درحالی است که این آمار 
درقم 78 درصد است. وی، وجود شوراهای حل اختلاف 
را عامل موثر در کاهش پرونده های ورودی به دادگاه ها 
دانست و گفت: در سال جاری 15 درصد احکام صادر شده 
شوراهای حل اختلاف قم مورد تجدید نظرخواهی قرار 

گرفته اند که رای 10 درصد این پرونده ها نقض شده است.
 رییس کل دادگستری استان قم:
دادگستری قم کوچک می شود

تکریم  آیین  در  نیز  قم  استان  دادگستری  کل  رییس   
اولویت  عنوان  به  قم  دادگستری  کوچک سازی  گفت: 
دردستورکار است که در این راستا تعداد معاونت های آن 
به سه تن کاهش می یابد. حجت الاسلام و المسلمین 
علی مظفری افزود: با وجود همه کمبودها، شوراهای حل 
اختلاف استان قم درحد توان خود عملکرد بسیار خوبی 
داشته  و آرای مهمی صادر کرده است. وی با بیان اینکه 
توان وظرفیت تعداد زیادی از نیروهای ممتاز قضایی استان 
درستادها و مسئولیت ها هدر می رود، اظهار داشت: افزوده 
تحول  دادگاه ها،  به  استان  برجسته  های  قاضی  شدن 
خوبی دررسیدگی به پرونده های قضایی ایجاد می کند. 
افرادی که  داد:  ادامه  قم  استان  دادگستری  رییس کل 
شایستگی صدور آرای مهم حقوقی را دارند و می توانند با 
بررسی دقیق پرونده ها مبنا و رویه ای برای محاکم عمومی 
دراستان ایجاد کنند، باید به جای به کارگیری درستاد به 
عنوان قاضی مورد استفاده قرار گیرند. وی گفت: کوچک 
دستگاه  اولویت های  جمله  از  قضاییه  قوه  ستاد  سازی 

قضایی است که دراین راستا افراد باتجربه قضایی که هم 
اکنون در ستاد مشغول فعالیت هستند، به عنوان قاضی 
مورد استفاده قرار خواهند گرفت. وی با بیان اینکه مسیر 
تحول و ساماندهی دستگاه قضایی درقالب طرح تحول 
آغاز شده است گفت: استخدام و  راهبردی قوه قضاییه 
تعیین تکلیف پرسنل و همچنین انتخاب قاضی ها و تعیین 
صلاحیت ها از جمله دغدغه های اعضای شوراهای حل 
اختلاف است که امیدواریم درقالب این طرح برطرف شود.  
مظفری، کمبود قاضی های کمک کننده به شوراهای حل 
قضایی  دستگاه  دغدغه های  از  یکی  را  استان  اختلاف 
آمادگی 22 قاضی  با اعلام  ادامه داد:  و  استان دانست 
دراستان برای کمک به این شوراها بخشی از این دغدغه 
برطرف شده است. رییس سابق شوراهای حل اختلاف 
قم در این آیین گفت: آمار شعبه های حل اختلاف این 
استان در سال 1392، بالغ بر  187 شعبه بود و این در 
حالی است که بخشی از این شعبه ها چندین سال فعال 
نبود و هیچ آمار دقیقی از تعداد شعبه های شوراهای حل 
اختلاف در استان وجود نداشت. سید حمید اسماعیلی 
افزود: هم اکنون 407 تن در شوراهای حل اختلاف استان 
مشغول فعالیت هستند ضمن اینکه در قم، 69 شعبه و 
44 شعبه دادرسی پرونده های حقوقی ذیل این شوراها 
مشغول به خدمت رسانی هستند. وی ادامه داد: 63 هزار 
دادنامه در سال 97 در شوراهای حل اختلاف استان صادر 
این شوراها  وارد  پرونده کیفری سال گذشته  و 15 هزار 
شده است. اسماعیلی، تاکید کرد: 79 درصد پرونده های 
استان  اختلاف  حل  شوراهای  در  سال 97  که  کیفری 
مورد ارزیابی قرارگرفته منجر به صلح و سازش شده است. 
همچنین در این جلسه حکم 22 قاضی شوراهای حل 
اختلاف استان که به امضای حجت الاسلام والمسلمین 
سید ابراهیم رئیسی، رییس قوه قضاییه رسیده بود، به 

آن ها ابلاغ شد.

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد

هوشمند سازی ۱۰ تقاطع در شهر قم
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: هوشمندسازی تقاطع ها را 
در شهر قم در دستور کار داریم و به دنبال هوشمندسازی 10 تقاطع در این شهر 

در گام نخست هستیم.
عباس ذاکریان با اشاره به طرح جامع حمل و نقل شهر قم، اظهار کرد: این 
طرح جامع در افق پنج ساله و 15 ساله در حال بازنگری است، همچنین تدوین 
طرح جامع دوچرخه قم به دانشگاه صنعتی قم واگذار شده است و در این طرح 

به ابعاد توسعه همه جانبه دوچرخه پرداخته می شود.
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: احداث سه پارک ترافیک 
در شهر قم در دستور کار شهرداری است، این پارک ها در مکان هایی همچون 
پردیسان و بوستان جوان احداث می شود، پیش از این هم پارک ترافیکی در 

اردوگاه 15 خرداد آموزش و پرورش توسط شهرداری قم ایجاد شد.
ذاکریان افزود: هوشمندسازی تقاطع ها را در شهر قم در دستور کار داریم، 
شهر قم در این زمینه عقب ماندگی دارد و به دنبال هوشمندسازی 10 تقاطع 
در این شهر در گام نخست هستیم. وی با اشاره به وضعیت تقاطع های شهر 
قم، اظهار کرد: استاندارد سازی 10 تقاطع در این شهر در دستور کار شهرداری 
قم قرار دارد، طرح های این تقاطع ها با جزئیات آماده است و به دنبال اجرای 
این طرح ها در سال آینده هستیم. معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم 
ادامه داد: اجرای مطالعات پیاده روسازی پیوسته در شهر قم به صورت بلوک 
بندی در دستور کار شهرداری قم قرار دارد، در نخستین گام به دنبال اجرای 
این مطالعات در خیابان صفائیه هستیم و اولویت در این زمینه با هسته مرکزی 
شهر است. ذاکریان خاطرنشان کرد: پارکینگ زخم کهنه شهر قم است و طی 
سال های گذشته اتفاقات خوبی در این زمینه در شهر رخ نداد، در زمینه تملک 
برای احداث پارکینگ در شهر قم موفق نبودیم، اکنون به دنبال احداث پارکینگ 
در زیر سطح معابر شهر هستیم و این طرح در سال آینده به مرحله اجرا می رسد.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم :

حمل  و نقل عمومی با ریزش مسافر 
روبرو شده است 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم بابیان اینکه خطوط اتوبوسرانی 
اصلاح می شود، گفت: حمل  و نقل عمومی در قم با ریزش مسافر روبرو شده 

است که باید افزایش یابد.
امیر یزدی با اشاره به اینکه اولویت این سازمان نوسازی و بهسازی ناوگان 
اتوبوسرانی است، اظهار داشت: در طی دو سال اخیر و با افزایش فشارهای 
اقتصادی دشمنان نظام، قیمت اتوبوس به  صورت چشمگیری افزایش یافت که 

همین اتفاق کار ما را سخت تر کرد.
مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم بابیان اینکه صنایع خودروسازی 
نیز شامل تحریم هستند، افزود: در این شرایط شرکت اتوبوسرانی به سمت 
اورهال اتوبوس های موجود رفت و طی قراردادی اقدامات لازم در حال انجام 
است و این خودروها بعد از تجهیز شدن وارد چرخه حمل  و نقل مسافر می شوند.
یزدی ادامه داد: 250 دستگاه اتوبوس بخش خصوصی نیز همین روند را طی 
می کنند و بعد از بازسازی و گذراندن تست های فنی امکان جابجایی مسافر را 
خواهند داشت. وی به تعداد اتوبوس های فعال اشاره کرد و بیان داشت: کل 
اتوبوس های موجود 530 دستگاه است که برای رسیدن به استانداردهای لازم 
100 دستگاه کسری داریم. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم تأکید 
کرد: پیگیری های لازم در این زمینه صورت گرفته و اتوبوس های لازم نیز به تعداد 

52 دستگاه خریداری  شده است.
6درصد مردم قم از حمل ونقل عمومی استفاده می کنند

یزدی یکی از مشکلات موجود در زمینه حمل  و نقل عمومی به  خصوص 
اتوبوس را ریزش مسافر عنوان کرد و گفت: هم  اکنون درصد استفاده از حمل  
و نقل عمومی از 18 درصد به 6 درصد رسیده است که با توجه به آلودگی هوا و 

همچنین ترافیک موجود باید برای آن چاره اندیشی صورت بگیرد.
وی افزود: در این زمینه سازمان اتوبوسرانی نیز برنامه های مختلفی دارد که 
یکی از این برنامه ها کاهش مدت  زمان انتظار در ایستگاه های اتوبوس است در 
حالیکه تاکنون مبنای کار این بوده که مسافر زیاد شود نه اینکه سر وقت برسد که 
قطعاً تغییر خواهد کرد. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم ادامه داد: 
علاوه بر این در فروش کارت های اتوبوسرانی نیز مشکلی وجود ندارد و اقدامات 
لازم در این زمینه صورت گرفته است. یزدی ابراز داشت: تغییرات اساسی نیز در 
خطوط انجام  شده است به  طوریکه 28 خط شعاعی را برنامه ریزی کردیم که در 
ادامه این خطوط شعاعی به رینگ اصلی شهر متصل می شوند. وی به راه اندازی 
خطوط ویژه نیز اشاره کرد و بیان داشت: یک خط ویژه از میدان شهدای 72 

تن به پردیسان که تنها در 4 ایستگاه توقف خواهد داشت نیز در نظر گرفتیم.

انقلاب در بیش از ۱۰۰ مسجد قم ؛

دومین المپیاد ورزشی تفریحی 
فرزندان انقلاب برگزار می شود

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم گفت: دومین المپیاد 
ورزشی تفریحی فرزندان انقلاب در بیش از 100 مسجد قم و با حضور بیش از 
6000 نفر از نوجوانان و جوانان دختر و پسر مساجد توسط سازمان فرهنگی 
هنری و ورزشی شهرداری برگزار می شود. ابوالقاسم مقیمی در حاشیه رونمایی 
از پوستر دومین المپیاد ورزشی تفریحی فرزندان انقلاب، اظهار داشت: المپیاد 
ورزشی فرزندان انقلاب در قم برگزار می شود. مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری 
ورزشی شهرداری قم افزود: این المپیاد در بیش از 100 مسجد شهر مقدس 
قم و با حضور بیش از 6000 نفر از نوجوانان و جوانان دختر و پسر مساجد 
توسط سازمان فرهنگی هنری و ورزشی شهرداری برگزار می شود . مقیمی 
تصریح کرد: رونمایی از پوستر این رویداد بزرگ ورزشی هم زمان با نماز جمعه 
قم در مصلی قدس و با حضور آیت الله سعیدی امام  جمعه و نماینده ولی فقیه 
در استان و همچنین سرمست استاندار قم و جمعی از مدیران استان انجام شد. 
وی ادامه داد: این سلسله مسابقات ورزشی همزمان با دهه بصیرت آغاز و از 
برگزیدگان آن در دهه مبارک فجر تقدیر می شود، این المپیاد در متن محلات و 
مساجد و به  صورت مسابقات محلی، منطقه ای و در نهایت شهری برگزار خواهد 
شد. مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم عنوان کرد: سال 
گذشته 5000 نفر از نوجوانان، جوانان و بزرگ سالان در اولین دوره این مسابقات 
شرکت کردند و با تمهیدات صورت گرفته و مشارکت سپاه علی ابن ابیطالب )ع( و 
کانون های فرهنگی هنری مساجد پیش بینی می شود امسال بیش از 6000 نفر 
از شهروندان در این المپیاد به رقابت بپردازند. مقیمی خاطرنشان کرد: ثبت نام 
پایگاه های بسیج  انقلاب، در  فرزندان  تفریحی  المپیاد ورزشی  برای دومین 

مساجد و کانون های فرهنگی مساجد انجام می شود.

با همکاری شهرداری قم :

نخستین المپیاد ورزشی ثارالله در قم 
به کار خود پایان داد

نخستین المپیاد ورزشی ثارالله به مدت یک ماه و در 11 رشته با حضور بیش 
1100 ورزشکار با شعار »علی باوران و علی یاوران« و با هدف ترویج فرهنگ امر 
به  معروف و  نهی از منکر در بین جوانان و جامعه ورزش با همکاری شهرداری 

در قم برگزار شد.
مراسم اختتامیه نخستین المپیاد ورزشی ثارالله با حضور امیرآبادی نماینده 
ملی  امنیت  رئیس کمیسیون  ذوالنور  در مجلس شورای اسلامی،  قم  مردم 
قم،  شهر  اسلامی  شورای  فرهنگی  کمیسیون  رئیس  مالکی نژاد  مجلس، 
حجت الاسلام ولدان رئیس شورای سیاست گذاری ائمه جمعه قم، منعم مدیرکل 
امام حسین)ع( و  ناحیه  فرمانده  و جوانان استان، سرهنگ جعفری  ورزش 
فرمانده قرارگاه ثارالله، سرگرد میثم کوهی مسئول تربیت بدنی سپاه استان 
قم، سرهنگ میرجلیلی رئیس تربیت بدنی سازمان بسیج کل کشور، مقیمی 
مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری ورزشی شهرداری قم، روسای هیئت های 
ورزشی استان و بیش از 300 نفر از مقام آوران ورزشی در سالن بعثت سازمان 
ملی جوانان برگزار شد. میثاق نامه ثارالله که به امضای ورزشکاران رسیده بود 
نیز در سالن به نمایش درآمد و در پایان به قهرمانان و دست اندرکاران تندیس، 
لوح و مدال اهدا شد. مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم 
در مراسم اختتامیه المپیاد ورزشی ثارالله با بیان اینکه پرداختن به معروف های 
زمین مانده در جامعه ضروری است بر لزوم فراگیر شدن امر به  معروف و نهی از 
منکر در تمامی عرصه های زندگی شهروندان تأکید کرد. در ادامه فرمانده قرارگاه 
ثارالله قم گفت: مردم قم در بسیاری از رویدادهای تأثیرگذار نخستین بوده و 
برگزاری این المپیاد برای نخستین بار در کشور مورد توجه است و باید به صورت 

الگویی در کشور معرفی شود.
رفتارهای  و  جامعه  در  سلامت  برای  ورزش  افزود:  جعفری  امیر  سرهنگ 
اجتماعی بسیار مهم است و بسیج در سراسر کشور دارای مکان های ورزشی و 

نیز مربیان و مدرسان تخصصی است.
نخستین المپیاد ورزشی ثارالله به مدت یک ماه و در 11 رشته با حضور بیش 
1100 ورزشکار با شعار »علی باوران و علی یاوران« و با هدف ترویج فرهنگ امر 
به  معروف و  نهی از منکر در بین جوانان و جامعه ورزش برگزار شد، این برنامه از 

مجموعه برنامه های گرامیداشت روز قم بود.

چند درصد جمیعت فعال کشور معتادند؟ 
 دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر با تاکید براینکه مبارزه با مواد مخدر باید اجتماعی شود گفت: 5.4 
درصد جمعیت فعال کشور مواد مخدر مصرف می کنند.سردار اسکندر مؤمنی بعدازظهر شنبه در دیدار 
با نماینده، ولی فقیه در مازندران با اظهار اینکه این ستاد از 12 وزارتخانه و سازمان تشکیل شده است 
افزود: طبق فرمایش مقام معظم رهبری مواد مخدر در رأس آسیب های اجتماعی است و باید با آن مقابله 
شود.وی با تاکید بر پیشگیری از ابتلای به اعتیاد و مصرف مواد مخدر اظهار داشت: سالانه حدود 500 
هزار نفر براثر سو مصرف مواد مخدر فوت می شوند. روش های متعدد در جهان در برخورد با مواد مخدر 
وجود دارد و برخی کشور ها مصرف ماده مخدر نیز گل را آزاد کرده اند.سردار مؤمنی با بیان اینکه بیش 
از دو میلیون و800 هزار مصرف کننده مستمر مواد مخدر در کشور وجود دارد تصریح کرد: 1.6 میلیون 
نفر نیز به صورت تفننی در گیر مواد مخدر هستند و 5.4 درصد جمعیت فعال کشور مصرف مواد مخدر 
دارند.دبیر ستاد کل مبارزه با مواد مخدر کشور یادآور شد: 2.6 درصد جمعیت فعال استان مازندران نیز 
به مصرف مواد مخدر گرایش دارند. مصرف مواد مخدر در جمعیت دانش آموزی 2.1 درصد در کشور، 
ولی در مازندران 1.6 درصد است. وی با بیان اینکه مصرف مواد مخدر در جمعیت دانشجویی 4.7 

درصد است ادامه داد: این میزان در مازندران 4.4 درصد و نزدیک به میانگین کشوری است.
 

عباس عبدی :انتخابات برای اصلاح طلبان تمام شده است 
عباس عبدی، تحلیلگر سیاسی اصلاح طلب در واکنش با ردصلاحیت برخی اصلاح طلبان به 
خبرآنلاین گفت:تصمیمات هیئت اجرایی فاقد اهمیت شده اند. بر اساس تفسیری که شورای نگهبان 
از اختیارات خود دارد، این هیئت ها بیشتر صوری هستند. اصلا نیازی به این کار نیست، زیرا خود 
اصلاح طلبان از ثبت نام استقبال نکرده اند که بخواهند رد صلاحیت شوند یا نشوند. مسئله انتخابات 
برای اصلاح طلبان تمام شده است و اگر در انتخابات شرکت کنند برای آن است که به هرحال حضوری 
داشته باشند. لیست دادن یا ندادن اصلاح طلبان تفاوتی در ماجرا ایجاد نمی کند، نیروی چندانی پای 
کار نمی آید که لیست را تبلیغ کند. مسئله اصلی اصلاح طلبان مردمی هستند که کلا فاقد اعتماد و 
نگاه مثبت به جریان انتخابات شده اند. در انتخابات آینده اصلا نباید فکر کنید که اصولگرایان رقیب 
اصلاح طلبان هستند. رقابت اصلی اصلاح طلبان با جامعه است. 30 نفر که هیچ، اصولگرایان 300 
کاندیدا ها هم معرفی کنند، اهمیتی ندارد. چه مجلسی است که چند نفر در مجمع درباره درستی 
یا غلطی مصوبه اش تصمیم می گیرند، اعتبار مجلس از بین رفته است. ترکیب مجلس آینده هم 

غیراصلاح طلبی است، هم چوب لای چرخ دولت خواهد گذاشت و تنش ایجاد می کند. 
 

علی صادقی: در اوج خداحافظی کردم! 
 علی صادقی بازیگر سینما و تلویزیون گفت: »من در اوج کناره گیری کردم! چهار طرف دوربین 
را بوس کردم و رفتم! واقعیتش پیشنهاد کاری که بدانم در آن مفیدم، نداشتم. شاید هم تولیدات 
ضعیف تر شده است. «علی صادقی که کارش را از نوجوانی با سریال »بهترین تابستان من« آغاز کرده، 
در یک برنامه تلویزیونی گفت: »تقریبا 30 سال است دارم این کار را انجام می دهم اما حداقل با دو 
سوم بازیگران ایران کست نشده ام که بازی کنم. علتش را هم نمی دانم. به هر حال این طوری است. به 
نظرم کارها بیشتر حالت تیمی است و یک سری آدم ها فقط با هم کار می کنند و این موضوع دست من 
نیست.«وی در این باره که چرا بعد از تجربه دوران اوج، مدتی نبوده و این غیبت خودخواسته بوده یا 
ممنوع الفعالیت شده است، گفت: »من در اوج کناره گیری کردم! چهار طرف دوربین را بوس کردم و 
رفتم! واقعیتش پیشنهاد کاری که بدانم در آن مفیدم، نداشتم. شاید هم تولیدات ضعیف تر شده است. 

علت خاصی سراغ ندارم و همیشه دوست دارم کار کنم و کار هم باشد انجام می دهم.«

 رفع تصرف 232 هکتار از اراضی دولتی 
مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران گفت: در شهرستان شمیرانات 232 هکتار از پلاک 6 اوشان 
رفع تصرف شد.رضا نگهبان درباره آزاد سازی اراضی دولتی در استان تهران گفت: پلاک 6 اوشان در 
شهرستان شمیرانات جزو اراضی ملی است که برخی از افراد تصرف و اقدام به ساخت ویلا در آن کرده 
بودند.وی ادامه داد: زمانی که اراضی ملی از سازمان منابع طبیعی دریافت شد متوجه خلاء در نقشه 
شدیم و شناسایی از اراضی صورت گرفت و 232.5 هکتار از اراضی آزاد سازی و به نام دولت سند زده 
شد.مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران تصریح کرد: این اراضی با همکارای همه دستگاه های مرتبط 
با زمین خواری از جمله شورای حفظ حقوق بیت المال، وزارت اطلاعات، قوه قضاییه، منابع طبیعی و 
ثبت اسناد آزاد سازی شد.وی بیان کرد: در این اراضی تعداد زیادی ویلا ساخته شده است و با همکاری 
قوه قضاییه این ویلا ها تعیین تکلیف و به بیت المال برگردانده می شود و دیگر در این اراضی ساخت و 

سازی صورت نمی گیرد.

زنگ خطر کاهش سرانه مصرف لبنیات در کشور 
عضو انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران گفت: مساله اصلی پیرامون صنعت لبنیات که به نظر 

می رسد از تحریم ها خطرناک تر باشد، کاهش سرانه مصرف است.
»بزرگمهر دادگر«با تشریح شرایط موجود در صنعت لبنیات گفت: بحث تحریم بر روی تمام صنایع 
کشور تاثیر خود را گذاشته است. در صنعت لبنیات نیز در بخش مواد اولیه موثر بوده و ایجاد مشکلاتی 
کرده اما با توجه به اینکه تحریم ها همواره وجود داشته، نتوانسته جلوی فعالیت واحد های لبنی را 
بگیرد.عضو انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران با بیان این مطلب که کاهش سرانه مصرف با سرعت 
زیادی در حال صدمه به سلامت جامعه و همچنین صنعت لبنیات است، افزود: باید عوامل موثر در این 
موضوع را شناسایی و سهم و قصور هر بخش را مشخص کرد. دلیل این کاهش مصرف بخشی از سمت 
دولت و نهاد حاکمیت و بخشی از جانب صنعت لبنیات است اما باید توجه داشت عدم بیان مضررات 

سرانه مصرف پائین در صنعت لبنیات در دراز مدت بر روی سلامت جامعه تاثیر مستقیم دارد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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هر کس وارد بازار شود و هديه ای بخرد و آن را 
برای خانواده اش ببَرد، همانند کسی است که برای 
عدّه ای نیازمند، صدقه می برََد، و بايد آن هديه را 

نخست به دختران بدهد و سپس به پسران .

یکشنبه - اول دی ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4945

 رییس مرکز شوراهای حل اختلاف کشور درقم اعلام کرد
سازش7۸ درصد پرونده های کیفری قم در شوراهای حل اختلاف 

ثواب الأعمال : ص 23٩ ح 1

همش شده دروغ!!
مملی:بابا چرا هی کله رو تکون میدی با خودت اختلاط میکنی زیر لب 

غر میزنی چی چی شده؟؟!!!
باب عباس:اول برو اون در مبال ببند به قول شما دستشویی. این بچه 
ها میرن اونجا هی آهنگ برنادت کک میکنن. قدیم خوب بود . توالت 
کنار حیاط بود هر چی سر وصدا حادث میشد صداش تو ساختمون نمی اومد حالا بیخود نی بچه ها از 

بزرگترها حساب نمیبرن بخاطر همین مبالهای داخل ساختمونه.
مملی:بالاخره بابا نگفتی چر هی غر میزنی و باخودت اختلاط میکنی؟!!!؟

باب عباس:اومدیم نیم ساعت این تیلیویزیون تموشا کنیم شش دفه هی این پسره اومد کدوم 
میخوای .اون یکی بی نمک تر از اون همه رو میخوام ،ممه رو میخوام . گندش در اوردن؟!بر پول همه 

بنجل و آشغالی رو تبلیغ میکنن اونم روزی صد دفه. یکی پیدا نمیشه بگه آقا  این چه وضشه .؟؟!!!!
مملی:تموم این پولهاییکه بابت تبلیغ میگیرن غیر مستقیم مردم باید بدن.یعنی هر که تو این صدا 

وسیما جنسی رو تبلیغ میکنه .هزینه ایکه 
میده دقیقا یه چیزی ام بیشتر میکشه دو جنسش .بیچاره مردم.

باب عباس:بابا هر کجی )کجا( میری چیزی بخری دو بربر)برابر( وسه بربر شده !!!
راسی یادم رفت تو دیلماج من بودی نمیخوای اختلاطا قمی من معنی کنی .

مملی:نه بابا من الان متر جم همزمان شدم همون لحظه تکه های قمی رو ترجمه میکنم راحت باش .
باب عباس:فقط شده حرف حرف حرف  . دروغ دروغ دروغ !!!!

هی میگه دویس تا گروه بازرس ومفتش و .. گذشتم بنزین که گرون شد کسی چیزی رو گرون 
نکنه !!!رو هر چیزی دست میذاری قیمتش دو سه بربر شده .  اقا چرا دروغ میگی چرا صدروغ 

میگی!!!؟؟؟هی گفت اگر این برماج رو قبول کنیم چطور میش وال میشه وبل میشه.
مملی:برماج نه  باب عباس نه برجام!!

باب عباس:همون که تو میگی حالا این نتیجه ش چطو شد؟!!
مملی:حال اون هیچی داخلم نمیدونه کار کنه بابا مگ میشه آرد رو گرون کنی نون گرون نشه 
؟!!بنزینم همین حکم رو داره گرون که شد همه چیز گرون میشه. چر حرف پرت وپلا میزنی آخه؟؟!!!

باب عباس:جخ )تازه( وقتی میخوان قیمت بالا ببرن بایه سالی ده درصد بیست درصد نه اینکه یوهو 
سه بربرش کنی !!این آشوب وبلوا رو درست کنی .این که من بیسوات سیفید سیاه نخوندم حالیم میشه 
!!!!این چشما کوچیک ما چه چیزایی که ندید .بلند شو یه کاسه ارده شیره درست کن بخوریم که این 

حرفا بر .......تنبون نمیشه. 
koomei۹۵@gmail.com 

آئین معارفه شهردار جدید شهر پرند مهندس عرب 
با حضور امام جمعه ، فرماندار، مدیرکل امور شهری و 
شوراهای استانداری تهران ، رئیس و اعضای شورای 
اسلامی شهر ، خانواده شهدا ، جانبازان ، ایثارگران و 
سایر مسئولین در سالن همایش دانشگاه آزاد برگزار 
گردید و ضمن خیر مقدم و تبریک به ایشان از شهردار 

پیشین مهندس آگشته نیز تقدیر به عمل آمد.
ارائه خدمات ارزنده به شهروندان ، اولویت 

مدیریت شهری 
در این مراسم سکاندار مدیریت شهری ضمن عرض 
ادب و احترام به حاضرین در جلسه و مدیران و مسئولین 
جهت  به  شورا  اعضای  اعتماد  و  نظر  حسن  از  ابتدا 
عنوان  به  را  پرند  شهر  و  نمود  ویژه  تشکر  انتخابشان 
ایران  مهر  پایتخت مسکن   ، شهر فرصت های طلایی 
مسکونی  سازهای  و  ساخت   : کرد  تصریح  و  برشمرد 
صورت گرفته متوازن با سرانه های مورد نیاز نبوده و با 
توجه به رشد جمعیت باید با برنامه ریزی و همراهی شورا 
و مسئولین شهرستانی و استانی بتوانیم کمبود های 
سرانه را جبران کنیم . سپس به اهداف پیشرو براساس 
با  اولویت اشاره کرد و افزود :پیگیری و برخورد جدی 
ساخت و سازهای غیر مجاز ،برخورد با تک باب های 
تجاری، اتمام پروژه های نیمه تمام به صورت روز شمار 
از جمله پارک بانوان ،ایستگاه آتش نشانی ،ساختمان 
شهرداری ،پارک های محله ای، احداث بوستان ها به 
صورت عدالت محور ،تقویت ناوگان حمل و نقل ،پیگیری 
موضوع مترو ،مطالعه و اجرای پارک 32 هکتاری )دریاچه 

مصنوعی(،تعریف پروژه های بلندمدت ازجمله اولویت ها 
می باشد.

ظرفیت  بر  تاکید  با  پایان  پرنددر  منتخب  شهردار 
خوب این شهر خاطرنشان کرد : ارائه خدمات ارزنده به 

شهروندان ، اولویت مدیریت شهری است.
اصل اساس ما مسئولین رضایتمندی 

شهروندان است
تهران  استانداری  شوراهای  و  شهری  امور  مدیرکل 
اولین موضوعی را که یک مدیر باید به آن توجه کند 
شناخت مسئله دانست و افزود :زمانی یک مدیر موفق 
است که بتواند یک برنامه صحیح و درست برای حل 
محسوب  شاخص  یک  این  که  باشد  داشته  مسائل 
شهری  مدیریت  از  انتظارات  ادامه  در  وی   . شود  می 
را اینگونه تشریح کرد: بهره گیری از فناوری و تکنیک 
اداری  سلامت  افزایش  برای  هوشمندسازی  و  روز 
شهر،زیست پذیدی ، ایجاد پروژه های محرک توسعه 
خصوصی  بخش  از  ،حمایت  گری  تصدی  ،حذف 
برای  نوآوری  و  ادارات شهرستان ،خلاقیت  با  ،تعامل 
ایجاد درآمدهای پایدار ، توجه جدی به منظر شهری 
جو  مشارکت  شهروندان  به  ،توجه  علمی  نگاه  از 
،تعیین  ساله  پنج  برنامه  تنظیم  شهر،  بهسازی  برای 
نگاه  و  اجتماعی  مسائل  بررسی  و  کلی  سیاستهای 
کارشناسانه در کنترل و اجرای معضلات شهرنشینی 
،توجه جدی به ساخت و سازهای غیر مجاز ،افزایش 
نشاط اجتماعی ، امید آفرینی و قانونمداری طاهری 
نسب در پایان افزود: اصل اساسی ما مسئولین رضایت 

مندی شهروندان است. 
توجه بر روند سازندگی و زیرساخت های 

موجود در حوزه مبلمان شهری
همچنین فرماندار توصیه کرد : شهردار باید مردم دار 
باشد زیرا هیچ خط قرمزی برای نظام بالاتر از مردم نیست 
و تمکین به قوانین و مقررات را سرلوحه کار خود قرار دهد 
و بر روند سازندگی و توجه به زیرساخت های موجود در 

حوزه مبلمان شهری تلاش نماید.
خدمت به مردم با همدلی و همکاری مجموعه 

مدیریت شهری 
خانم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس  مراسم  ادامه  در 
دکتر مرادپور خاطر نشان کرد : امیدواریم تا پایان دوره 
فعالیت شورا با همراهی اعضا و ارتباط شهردار با مجموعه 
مدیران و مسئولین شهری بتوانیم در خدمت مردم باشیم 
نقدهای  ما شنونده   : تاکید کرد  ادامه  و همچنین در 
منصفانه هستیم زیرا در کنار هم می توانیم شهری آباد و 
پروژه های خوبی را تعریف کنیم و در پایان این مسئولیت 

در درگاه خداوند و خلق خدا سربلند باشیم.
تلاش برای جذب سرمایه گذار داخلی و 

خارجی برای پیشبرد اهداف 
در  پایان امام جمعه گفت :امید است با آمدن شهردار 
. همچنین جذب  انجام شود  پروژه های مهم   جدید 
سرمایه گذار داخلی و خارجی و زنده نگهداشتن شهری 
که هم جوار فرودگاه است برای پیشبرد اهداف از اهمیت 
بالایی برخوردار بوده بنابراین شهردار می بایست کالبد و 

روح شهر را مورد توجه قرار دهد.

با حضور مدیرکل امور شهری و شوراهای استانداری تهران؛

شهردار جدید شهر پرند معارفه شد

چرا ما تعطیل نشديم؟!

طرح:مهدی عزیزی

ادامه دار شدن آلوگی هوا و تصمیم گیری برای 
تعطیلی برخی مراکز شهر تهران، که اغلب به 

تعطیلی مدارس منتهی می شود.

ابوالفضل رییس جعفری*


